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O molech a lezciO molech a lezciO molech a lezciO molech a lezciO molech a lezci
Čtyři roky žiji s horolezcem. Za tu dobu jsem se

nezdokonalila v angličtině, ztratila iluze o svém jištění,
porodila a přišla o ložnici.

Odlétám s Laďou na romantickou předsvatební
cestu do Států, kde budeme obdivovat krásy přírody
a zdokonalovat se v angličtině. Není mi podezřelé ani to,
že odlétáme právě na západní pobřeží, dokonce ani to, že
s sebou táhneme dva batohy, o jejichž obsahu nemám
ani páru. V okamžiku, kdy se v jednom z nich pokouším
najít svoji mikinu a místo ní vytahuji trojku frenda, však
procitám. Bohužel je pozdě na návrat. Následující tři
týdny tráví Laďa v Indexu, North Cascades a Yosemitech,
já se podle plánu zdokonaluji v angličtině při konverzaci
s medvědy a bizony a kochám se pocitem dalšího ve
zdraví přežitého dne. Po příletu domů Laďovi za trest
ruším všechny jeho dosud nachytané moly a beru si ho!
Přesto, že ještě ve zpátečním letadle jsem to viděla jinak!

Lezeme Kruhovou na Barborce, Laďa na prvním, já
dole jistím. Dolézá až nahoru, začne si tam sukovat ty
svoje uzlíky a mašličky a já v pevné víře, že se už nic
nemůže stát, mu povoluji lano, aby mě za něj pořád
netahal, a začínám se věnovat přípravě na lezení (malá
svačinka, doladit barvu trička s barvou lezeček, načesat
culík). Najednou se nestačím divit – Laďa napůl utíká
napůl padá ze skály, chytá se lana a ještě přitom stíhá
řvát cosi o škrcení a střílení. Jak jsem ale mohla vědět, že
zrovna teď se rozhodne vyzkoušet kvalitu mého jištění,
o kterém jsem si až doposud myslela, že je prostě
nedostižné? Škrtám nasbírané moly se zvláštním
napomenutím: pokud mě chce příště něčím překvapit,
musí to předem hlásit!

Mám měsíc do termínu porodu a Laďa odlétá na
týden pracovně do Ameriky. Tentokrát pečlivě kontroluji
všechna zavazadla a jsem spokojená – noťas, lejstra,
sako, polobotky. OK, propustka, můžeš jet! Jednání
probíhá úspěšně, dokonce tak úspěšně, že z plánovaného
týdne nečekaně zbývá pár dní, které je přece opravdu
škoda prosedět v Seattlu, když do Yosemit je co by
kamenem dohodil! A navíc „pro takovou šikovnou holku
jako jsi Ty přece nemůže být takový problém s tím
porodem prostě nějaký den počkat!“ Barborka si na
Laďu skutečně počkala a narodila se pod jeho bedlivým
dohledem celý týden po jeho příletu. Za prožité nervy
ruším moly až do roku 2002.

Ach, Laďa se do mne po třech letech znovu
zamiloval! Přesně tak jsem si vyložila jeho poznámku:
„Chtěla by ses dívat na televizi z postele? Kdybychom
přehodili pokoje, nemusela bys v noci chodit tak daleko
čúrat…“ A dokonce se nabídl, že všechno udělá sám!
Proč ne, ráda mu nechávám volné pole působnosti
a odjíždím. Po návratu mne překvapilo, že nábytek ze
dvou pokojů je nahečmán do jednoho. To už ve mně
hlodal červíček – copak máme v posledním pokoji? Že by
pracovna s počítačem? Dech se mi tají – LEZECKÁ
STĚNA! Já ho snad přerazím! Od té doby nebydlíme ve
3 + 1, ale ve 2 + stěna. Škrtám všechny nachytané moly
až do konce života! Bez výjimky.

PS: Včera jsem za stěnou našla krabici od bot plnou
molů, očíslovaných, seřazených podle velikosti a láskyplně
pojmenovaných. Asi Laďa (i jeho kamarádi, kteří ho
moly neustále zásobují) doufá, že ho na Čaramóre
(Cerro Torre) přece jenom někdy pustím.

PPS: Prohlášení „5 molů = víkend v Tatrách, 10
molů = týden v Alpách, 50 molů = měsíc v Yosemitech“
jsem vydala v době, kdy se moli v naší spížce přemnožili.
V současné době nenajdete jediného mola v okruhu pěti
kilometrů.
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komiks úvodník

Ve státě Colorado (USA) dva mladíci těžce ranění. Jistič sprostě volal na lezce
a ten si zacpal uši a jistič se na to nemohl dívat a tak si zakryl oči...                               rt

2

© watt design



3



44



55



66

St. Antonien, odkud vyrážíme, si v hospodě
objednáváme Radler a Apfelschorle. „Je mi

líto,“ opáčí vrchní, „míchané nápoje nepodá-
váme. Nařízení šéfa.“ Teď už jen čekáme jestli

nevstoupí James Bond a nepřidá se k nám se
svým „Nemíchat, jen protřepat!“

Ale hospodské posezení mělo dobrý konec.
Vrchní se dovolil a nápoje nám smíchal u barpul-
tu. Šejkr nepoužil, tak lehce by zásady zase za hla-
vu nehodil. Neuvěřitelné.

Ale teď ke sportu. Když se při příjezdu od ji-
hozápadu vyjede úzkým údolím, vypadá stěna
Schijnflue trochu jako Half Dome, což naše oče-
kávání pochopitelně zvětšuje. Je už konec listo-
padu, všude leží sníh, a tak jdeme k této úžasné
hoře na lyžařský výlet. Vital Eggenberger spurtuje
ve svých jedenapadesáti letech v bořící se ledové
krustě tak, že mu nestačíme. Se svými ušlechtilý-
mi rysy – to nemyslím vůbec ironicky – a prošedi-
vělými spánky má charisma Seana Conneryho
a všestrannost lezce desítek. Je přímo fenomenál-
ní. I když je vůdcovství jen jedním z jeho tří povo-

lání, má celé zástupy klientů. Náklady vlastních
průvodců cest na horských kolech, které sám vy-
dává, následují jeden za druhým. Navíc je archi-
tektem. Poznámky tužkou v jeho lezeckém prů-
vodci SAC po Rätikonu jsou pečlivé – každá foto-
grafie sedí. Všechny cesty ve svých průvodcích sám
projel, mnohé z nich kvůli přesnosti (ha!) dvak-
rát. Za rok to bylo 90.000 výškových metrů a v ro-
ce 2001 jich má být 100.000. Potom se není nad
stopou v krustě čemu divit. Vital vyzařuje klid, ra-
dost, svědomitost, spolehlivost a tichou spoko-
jenost. Oslňující člověk a především pohodář.

Zná samozřejmě všechny tři klasické cesty, při-
čemž cesta Oswald – Huber i cesta bratří Scherre-
rů nemají dohromady pravděpodobně ani deset
přelezů. Nejslavnější je se svými 305 výstupy zá-
padní zářez, ale na Vitala nejvíce zapůsobila ces-

ta Scherrerů. Stál tam v jedné délce ve skobě, a jak
tu následující vytáhl rukou, vypadl. Na na dvaceti
metrech vysbíral všechno železo. Když pak jedno-
ho z prvovýstupců, Andrese Scherrera, zabil blesk,
věnovali mu Vital s Andresovým bratrem cestu Via
Andres na sedmou věž Kirchlispitze o jedno údo-
lí dál.

Niedermannův Západní zářez (Westverschnei-
dung) byl ve své době tak oblíbený proto, že to
byla cesta Pauseho. Mladí čtenáři asi sotva znají
toto jméno a stovku cest v knize „Im extremen
Fels“. V Alpách od té doby jistě přibylo desetkrát
více úžasných cest, ale cesty vybrané Pausem pa-
tří stále k těm velkolepým. Od té doby však už
žádný alpinistický bedekr nevyšel a dnes už sotva
kdo zabloudí k Schijnflue. Navíc v Niedermanno-
vě cestě převládá spárové lezení a polospáry – to
dnes není v módě. Tak už to chodí, že klasiky upa-
dají do zapomnění. Kousek dál, na populárněj-
ších Kirchlispitzen je to jiné, je zde větší výběr, ale
kdo dnes za víkend leze víc než dvě nebo tři dlou-
hé cesty?

Švýcaři jsou jak známo
přesní, mnohem přesnější
než my Němci. Například

ve vrcholové knize na
Schijnflue je

u Niedermannovy cesty
v srpnu 2000 přesně 305

výstupů. Zápisy v takových
knihách obvykle končívají

dvacátým, neřkuli desátým
záznamem, ale tady je to

jiné. Jsme ve Švýcarsku.
Přesně 305 výstupů,

samozřejmě ručně počítáno.
Pak je jasné, co by vyloučilo

chaos při amerických
prezidentských volbách.

Pohled na Sulzfluh

Poslední délka k vrcholu
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Hanno Schluge v Klasické cestě
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Na Schijnflue, v tomto polozapomenutém
koutě Rätikonu je dnes vylezeno okolo šedesáti
cest. Asi dvacet pochází od Vitala, přesný počet
nemá výjimečně v hlavě. Gamstobel, Gruo-
benflueli, Chli Venediger a Gruen Wandli – tak se
jmenují masivy od dvou do čtyř délek vzadu v kotli.
Většinou jsou to šestky nebo sedmičky, je nutno
sem tam něco založit a cestami lze slanit. Malý
ráj. Jürg von Känel chtěl Eggenbergerovy cesty za-
řadit do „Plaisir průvodce“ a podle toho je do-
jistit, zcela ve stylu lezení beze strachu. Dojištění
v „plaisir stylu“ Vital odmítl a cesty přejistil sám
tak, že počet borháků zvýšil nanejvýš střídmě. Kä-
nel pak sám v tomto sektoru předvedl několik
svých pochybných výkonů. To je ten mor zlaté do-
by alpinismu, kterou prožíváme. Kéž se vám
vrtačky zavaří a dílo vašich rukou kéž se v prach
obrátí! Kdyby tak sestoupil anděl z nebe a ote-
vřel vám oči, neboť nevidíte, že ubíjíte radost ja-
ko hňupové nosící bundu z kůže tuleních mláďat

z Nového Foundlandu. Nevíte, že „plezír“ zname-
ná potěšení a podle Goetha nachází muž potěše-
ní v nebezpečí?

Dobře, zůstaňme věcní a buďme féroví. Každý
ať prosazuje svůj styl. Dělejte si své cesty, ale jen
na vězeňských zdech a zdola! A jednou měsíčně,
když jsou návštěvy, vám mřížemi podstrčíme no-
vé vydání „Klettern“ a řekneme : „TOHLE je leze-
ní!“

Ale zpátky ke sportu. Stoupáme ke stěně. Je
velkolepá a máme hrozný hlad po skále. Dvě no-
vé cesty vypadají dobře, i když „Kaiserschnitt“ (Cí-
sařský řez) není zvláště vábný název, to už
„Headless Children“ (Děti bez hlav) zní lépe. Kaž-
dopádně to jsou fantastické linie. Vpravo od hlav-
ní stěny přicházíme do basecampu. Bivak je u ná-
stupu v trávou zarostlé jeskyni. Bůh buď pochvá-
len, je to krásné místo. Bez chaty, bez hotelu, pros-
tě dokonalé. Naproti stojí Schijnzahn. Podobný
vrcholové jehle Salbitschijnu, jen vápenec, ale pří-

Headless Children, 7c, 6. délka
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mo na zemi a devadesát metrů vysoký. Bůh milu-
je lezce a dává jim dárky jako je Schijnzahn. A já
idiot přijedu na konci listopadu!

Celé měsíce mě Peter Mathis zval, abychom
spolu napsali reportáž. Říkal, že bude o pohád-
kové zemi, kterou prostě musím vidět. A navíc by-
chom měli zase spolu něco vylézt. Práce nám obě-
ma bránila dostat se k lezení, ale pokud máme
pracovat spolu, tak si i zalezeme. To už přece dů-
vod je, stejně jako vidět zase přátele. Práce, samé
výmluvy a hloupé důvody, z nichž nejhloupější
jsou ty, které zdržují od lezení. Lezení je lék na
vše, co ti chybí. Lezení léčí rány, stres, stesk i pa-
měť a puchýře (dobře, s těmi puchýři bych lhal).

Aby mě Peter nalákal, poslal mi e-mail s foto-
grafiemi ze Schijnflue. Soubor jsem ale kvůli viru
smazal. Obrázky jsem si prohlédl na druhý pokus
teprve po týdnech a hned jsem měl naspěch, ale
už to bylo jen na lyže. Ale i jeden nádherný den
na horách stojí za to. „Škoda je každého dne, kdy

nejsem tam venku“, řekl jednou Kaspar Ochsner
při pohledu na své hory, a přesně tak to je.

Ale dnes jsme „tam venku“! Ze sedla nahlíží-
me do stěny. Nahoře prvovýstupci odbočili do-
prava do úzkého převislého komína. Neumíme si
představit, jak to udělali. Ví se jen, že průlezu pře-
kážel nevelký, leč stěžejní výstupek. S výčitkami
svědomí ho odstranili kladivem… Především zó-
na vlevo od klasické cesty, kudy vedou nové vý-
stupy, je brilantní. Proč jenom je listopad?

Po odpočinku na vrcholu sjíždíme nejprve
zpátky pod stěnu. „Schijn“ znamená plaňku z plo-
tu, svislé prkno a „Flue“ je stěna. Západní stěna
vypadá v odpoledním slunci skutečně jako svislé
prkno. Bylo by pěkné lézt v takové stěně, lhostej-
no jakou cestu. Lenošit dole v trávě, rozcvičovat
se na Schijnzahn. Mít čas. Zapomenout na něj.
Spát venku. Být tady a nikde jinde. Být svobod-
ný. Lézt. Den nebo dva, kdy nepotřebuješ ani klí-
če ani peníze. Hory nejsou odpověď. Jen tě někdy
přivedou na to, aby ses neptal. Mnohdy je to víc
než odpověď.

Ještě deset minut a budeme v údolí. Snad bu-
de brzy léto.

Bert a Marcel
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Niedermann:
O stěnu Schijnflue se už předtím pokoušel na-

příklad Toni Hiebeler. Přelezl jednu délku a spa-
dl. Dole ve stěně byli také lezci z horolezeckého
klubu Churer. Tehdy ji ohodnotili jako nelezi-

telnou. Pokusil se o ni i Hermann Buhl. Byli tady
i všichni dobří švýcarští lezci. To bylo pro mě to
pravé pokušení. Poprvé jsem tu byl se svým kole-
gou z klubu Alpstein na podzim 1955. Po třetí dél-

ce už nechtěl pokračovat, a tak jsme slanili. V ro-
ce 1957 jsem našel Petera Dienera. Moje vzpo-
mínky už nejsou nejčerstvější, vždyť už je to 44
let.

Roeper:
Byli jsme tam v listopadu a šli jsme na vrchol

na lyžích. Ze sedla jsme viděli do vrcholové stěny.
Původní výstup vypadá pěkně divoce.

Niedermann:
Tam nahoře jsme měli málo skob. Měli jsme

ještě několik pokřivených. Tehdy se skoby dělaly
z měkkého kovaného železa a nešlo je tak často
zatloukat. Vpravo je komín. Do něho jsme po-
tom slanili, protože jsme viděli, že se dá lézt vol-
ně. Slanění bylo trochu na pováženou. Je tam pře-
vislá široká spára. A pěkně otevřená! Měli jsme
už jen dva nebo tři dřevěné klíny. Jediný klín na
tak širokou spáru nestačil. Založil jsem jeden klín,
zapřel ho druhým a mezi skálu a klín jsem zatloukl
skobu. Nejprve jsem spustil Petera Dienera, ten
dole musel lanem pořádně trhnout, jestli to vydr-
ží nebo ne. Pak jsem slanil já.

Roeper:
Když to zkoušeli předtím lezci tak zvučných

jmen jako Buhl a nepořídili, jak je možné, že se to
podařilo vám?

Niedermann:
Nevím proč. Toni Hiebeler nastoupil dále vpra-

vo. Skoby, do nichž spadl, tam byly ještě řadu let,
snad jsou tam dodnes, asi dvacet metrů nad ze-
mí. My jsme nastoupili o něco dále vlevo, tra-
verzovali jsme doprava a patu stěny jsme přelezli
přímo. Kam se dostali ti ostatní, zda se pokusili
nebo si hned řekli, že to nejde, to nevím. Buhla
jsem neznal. V roce 1957 jsem s Toni Hiebelerem
vylezl prvovýstup na pátou věž Kirchlispitze a ta-
ké jeho jsem oslovil, zda by se mnou nechtěl do
stěny. Ale odmítl, neměl chuť, řekl, že mu jeden
pád stačil. Myslel si, že střední i horní partie jsou
nelezitelné. My jsme se prostě odvážili.

Max Niedermann
(1927)
Pracoval jako mistr ve strojírnách. Pravidelně
lezl v Urner Alpen, Bergellu a v Dolomitech.
V padesátých a šedesátých letech patřil ke
švýcarské lezecké špičce. K jeho prvovýstupům
patří klasiky jakými jsou cesty Graue Wand,
Bockmattli Nordwand, Schweizerpfeiler na
Drusenturm a samozřejmě Schijnflue. Jen pro
zajímavost – původní směr prvovýstupu nebyl
nikdy zopakován…

Pro Montanu napsal:
Malte Roeper, redaktor časopisu KLETTERN

Foto: Peter Mathis
Přeložil: Pavel Borský

Rozhovor
s Maxem Niedermannem

Scheinfluh, západní stěna
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Heli ve Vzdušné 9-
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Tomáš Brückner, Memory of Jeňa 9-, DallasTomáš Brückner, Memory of Jeňa 9-, Dallas



13

Když jsem před lety začínal
s lezením, bylo štramberské vápno
mým druhým domovem.
Z Bohumína skoro nadohled, dalo
se tam zajet na jeden den vlakem
za neskutečných 6 Kčs.
V horolezeckém průvodci Cvičné
skály na Moravě bylo uvedeno, že
„lezení na Štramberských skalách je
velmi náročné“. To byla další
a zdaleka ne nepodstatná věc,
která nás mladé skálolezce
přitahovala. Tak se sem pojďte
podívat.

kály jsou rozdělené na několik samostat-
ných celků. Prvním, na kterém jsme se že-
leznou pravidelností vždy začínali lezecký

den, je Váňův kámen. Dlouho jsme mu říkali
Polověž – a říkám mu tak dodnes. V součas-
nosti zde vede sedmnáct výstupů obtížnosti
3 až 7+, takže se zde může rozehřát každý –
od nadupaného mistra po vykuleného zele-
náče či zelenačku. Cesty jsou většinou mírně
položené až kolmé, takže spíše než přehršli
síly tu využijete cit pro rovnováhu. Nejtěžší
prásky na „Vaňáku“ vedou výrazným převi-
sem, kde už se trocha toho „máča“ hodí. Po-
strachem či výzvou bývaly (nebo ještě jsou?)
cesty Ďáblův odkaz, Jirkův převis a Svata-
va.

Další stěnka zvaná Kozí, je sice malá, ale
rozhodně ji nepřehlédnete. Leží v travnatém
svahu na západ od Váňova kamene. Najde-
te zde osm cest obtížnosti 3 až 5. Docela pří-
jemné rozptýlení v pevné skále vás navíc od-
mění kouzelným výhledem z vrcholu, kdy

před vámi leží kus Beskyd a okolí. Kozí stěnka
a největší sektor Lom leží na soukromém po-
zemku Botanické zahrady a arboreta Štram-
berk. Proto je nutné dodržovat určité zása-
dy, které vás nijak podstatně neomezí, ale
rozhodně přispějí k zachování dobrých vzta-
hů se správcem a majitelem pozemku, pa-
nem Petrem Pavlíkem.

Celý pozemek je oplocen, pro vstup pro-
to použijte vždy bránu! Ta je po celou sezo-
nu v sobotu a v neděli otevřená dokořán.

V týdnu je sice zavřená, ale pouze „zaríglo-
vaná“ – jak říká pan Pavlík. Klidně si ji může-
te otevřít, lézt přes plot a ničit jej je napros-
to zbytečné. Ke skalám choďte jen po po-
chůzkových pěšinách, všude jinde rostou fakt
vzácné kytky. Další věcí, kterou musíte re-
spektovat, je přísný zákaz koupání v je-
zírkách. Vím, za horkých letních dnů to bu-
de velké pokušení a sebezapření. A ještě ně-
co – pejsky a neovladatelné děti mějte vždy
na vodítku!

Lom, Botanická zahrada a arboretum

Radim Kellner, Quichotte B2-, Verdonek
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Milan Benian, Lom

Saša Kašpříková, Eva 4, Váňův kámen
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Lezení na Hlavní stěně, vysoké 10 – 40
metrů, je povoleno a vede zde 39 cest obtíž-
nosti 3 až 7.

Také se může lézt na stěně u jezírka, na-
zývané Babí léto, kde vedou čtyři cesty. Prů-
chod pod Hlavní stěnou je možný po cestě
vytyčenou kamennou zídkou s označenými
vstupy.

Cesty jsou nové, takže rozumně odjiště-
ny nýty a borháky. O to se postaral Lukáš
Tkáč, který zde ve svém volném čase a na své
vlastní náklady odvedl kus práce. Po něm
převzal „pracovní štafetu“ Martin Slíva, kte-
rý také vytyčil několik nových cest. K tomu,
abyste si dobře zalezli, vám tedy stačí sada
expresek a lano. Také přilba není zbytečná,
protože zvláště po zimě je skála trochu lá-
mavá. Lezení v této oblasti je (jako všude)
na vlastní nebezpečí – to jen tak pro úplnost.

Ve druhém patře lomu, nebo spíše nad
jeho horním okrajem, je stěnka nazývaná Zr-
cadlo. Už z názvu je jasné, o jaké lezení tu

jde – položená plotna s mikrochyty a pidistu-
py je předurčena mistrům balerinům. Počet
cest: devět, obtížnost: 5 až 7–. Každý si mů-
že zabaletit!

Jen pro zajímavost uvádím, že na této
stěnce byla vylezena první cesta na Štram-
berku – Zrcadlo. Ve stejné době byla na Kozí
stěnce vylezena Stará cesta a Komín. To vše
v r. 1930.

Od Zrcadla se dalo projít do druhého lo-
mu (jak je to dnes, po oplocení, nevím), kde
vede několik cest v horním patře. Moc se zde
neleze, na Štramberku se najdou i pevnější
cesty. Jediné, co stojí za zmínku a pokus je
jištěný bouldr „Fialové kouzlo 7“, který vede
v krásné hladké stěnce.

Od druhého lomu se dostanete po stez-
ce na vyhlídku s křížem, kde se před vámi ob-
jeví malebné městečko Štramberk. Dál, ces-
tičkou po vrstevnici, dojdete pod Štramber-
skou trúbu, která byla postavena v první po-
lovině 14. století a všichni jste se o ní určitě
učili v dějepisu na základní škole. Je to ideál-
ní místo na zastavení. V hospůdce pod Trú-
bou čepují radegasta, takže za parného dne
určitě jedno na žízeň vleze. Druhé pak na
chuť, potom třetí a čtvrté a je po lezení. Pak
z Trúby pěkně natroubení seběhnete po
schodech dolů na náměstí. Tam je hospoda
Na růžku a potom už můžete na lezení fakt
zapomenout. Nebo ne?

V tom případě zpátky na Trúbu! Žádné
pivo, pěkně jeden mulťák a jde se lézt. Pří-
mo pod Trúbou, směrem na západ, je další
oblast – Dallas. K té se dostanete jak zleva
přes náměstí kolem starých valašských
roubenic, tak zprava a dále po louce. Mám
pocit, že tam vede turistická značená cesta.

Dallas je nevelká stěna, ale zato pořádně
převislá. Najdete zde nejtěžší cesty na
Štramberku. Klasifikace je od 5 do 10–, ale
řeknu vám – ty pětky jsou pekelně těžké. Me-
zi klasiky zde patří Ne–Dallas, Vzpomínka na
Cyrila a Memory of Jeňa (9–).

Dole pod stěnou je dominantní boulder
Ultralight sac. Ideální doba na lezení v tom-
to sektoru je ráno nebo k večeru – to už slu-
níčko tak nepraží do stěny. Cesty jsou lezecky
zajímavé, populární a proto bohužel oklou-
zané. Také jsem zaslechl, že se o stěnu zají-
mají ochranáři, že by se zde snad časem lézt
nemělo.

Poslední oblast na Štramberku je za jes-
kyní Šipka, která je proslulá nálezem spodní
čelisti neandrtálského dítěte a ohniště ze
starší doby kamenné. Sektor nazývaný Verdo-
nek se sice s kvalitou lezení ve Verdonu srov-
nat moc nedá, ale stojí za to si sem zajít. Je
zde několik jištěných cest, ale hlavně si zde
přijdou na své milovníci boulderingu.

Takže – pojedete-li někdy do Ostravy,
stavte se na Štramberku! Určitě si zalezete.

Text a foto: Petr Piechowicz
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   v Údolí děr

Lezečky i lano ber,

do Údolí děr

se ber…

Protože se nám líbí v rakouském Höllentalu
a na vápně nám to jde líp než na písku, rozhodli
jsme se v této skorohorské oblasti udělat prvo-
výstup. Jak jsme se rozhodli, tak jsme se snažili
i učinit. Nasypali jsme do auta trochu (totiž hod-
ně) matroše, zalili jsme to trochou (totiž spous-
tou) piva a Hormonovým svatebním vínkem a šlo
se na věc (totiž na ten „tutáč prváč“).

Proklatě hladké stěny Stadlwandu nám však
zakrátko daly vystřízlivět.

Triky s háky a abalaky střídaly triky okoukané
z učebnic volného lezení, přičemž jsme si užili
spoustu legrace. Hormonovi vypálil háček zrov-
na když dovrtal nýt, mně, když si chtěl Ricardo
na štandu trochu schrupnout (pak mne ještě
praštil do hlavy vytrhnutý abalak), a Viktorovi za-
se pro změnu vypadl samotný nýt „know–how–
made–by–Stoupa“. Asi se vrátíme k osvědče-
nějším, i když dražším, značkám…

Práce nám nešla tak hladce, jak to koordiná-
tor naplánoval (jako obvykle), a tak museli dva
bohatýři přijet ještě další víkend a dílo dokon-
čit. Abychom v tom nebyli sami, vzali jsme si s se-
bou fotografa, to aby byly v Montaně také něja-
ké pěkné obrázky – ne jenom od toho vlasatého
pána se jménem co zní jako CVAK.

Výsledkem našeho tažení je asi 140 m dlou-
há cesta vedoucí vpravo od cesty Stadlwand-
platte (Reischmann). V době uzávěrky tohoto
čísla nebyly ještě všechny délky přelezeny RP, ale
v době, kdy čtete tyto řádky, už s největší prav-
děpodobností vymýšlíme název pro novou ces-
tu. K tomu, abyste cestu alespoň „nějak“ vylezli,
je třeba lézt minimálně 8+.

V cestě jsme zanechali 7 nýtů a 1 skobu v dél-
kách a po jednom nýtu na dvou štandech. Ces-
ta vede až na jedno místo v pěkné, pevné skále.

Za podporu v našem snažení patří díky f ir-
mám:
Triop, Alpinus, Singing Rock a SunSport Brno.

Text: Dušan Janák – Stoupa
Foto: Pavel Nesvadba – Čejn

Stadlwand– „prváč“ 3. délka, leze
Stoupa, jistí Viktor

Base Camp v Kaiserbrunnu – Moták
Foto:  P. Nesvadba
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Jak to vlastně začalo? Jednoho dne
Edík navrhl za zvláštních okolností, že
chce jet do Afriky. A prý kam? Vždyť
je to daleko! Do Maroka, pitomci, je
to nejblíž a říkají, že se tam i leze.
Kdy? V březnu, to tam ještě nebude
horko.

Někteří to pustili z hlavy a jiným to
začalo vrtat v makovici.

Jezdili jsme dost často spolu na skalky
a já jsem jim vždy nadhodil, že jsem na we-
bu našel nějaké informace o kaňonu Todra,
kde jsou skvělé skály. Trochu se začala for-
movat skupina a shánět první informace ty-
pu kolik by to stálo, s kým, a co všechno by
se dalo procestovat. Renátka sehnala kon-
takt na Pavla, který tam byl již loni v listo-
padu. To bylo něco pro nás. Už jsme měli
řidiče a i vhodného průvodce, co to přežil.
Jídelníček se sestavil a jídlo bylo nakoupe-
no a pečlivě uloženo na místě odjezdu.
Všichni co ještě neměli žloutenku se necha-
li podivným způsobem naočkovat, a tak
jsme mohli vyrazit. Někteří měli před od-
jezdem zdravotní problémy, jiní zase blili
a já jen po očku koukal jestli budu moci od-
jet. Trochu moc práce – asi jsem workoho-
lik.

2. března 2001 pátek
Celý den se scházejí členové a nosí bato-

hy na místo odjezdu. Obchod se podobá
skladišti horolezeckého materiálu, jídla, sta-
nů a dalšího harampádí, bez kterého se čle-
nové expedice neobejdou.

Definitivní sestava členů je:
Pavel � funkce řidiče a náš boss
Eda � člověk, který to vymyslel, jinak

náš dáreček

Jareček � organizátor, který v úterý odjet
nemohl a ve čtvrtek už zase jo

Dáša � spící buvol
Martin � naše dítě (nejmladší člen expedice)
Puštík � indiánská babička
Honzík jinak Jana

� Puštíkova holka pro všechno
Měřajda jinak Renátka

� kuchařka, co vymyslela jídelníček
Bóďa jinak Bohdana

� moje sestra, kterou nemám rád

Odjezd proběhl za všeobecného zmatku
a alkoholického opojení. Vyrážíme kolem
19.30. Rozloučení s kamarády a milenkami
proběhlo nakonec a byli pořízeny rozlučko-
vé fotky. Co kdyby.

Vypravili jsme se mikrobusem. Expedi-
ce byla naplánována tak, abychom za měsíc
viděli co vše vidět bychom měli a strávili nej-
méně 7 dni v kaňonu Todra. V programu
byla návštěva Volubilis, města Fes, Meknes,
národní park Tazeka, jeskyně Goufre du
Friouato, písečné duny Erg Chebbi. Výstup
na nejvyšší horu Atlasu Djebel Toubkal, ná-
vštěva Marrákeše a také druhý nejznámější
kaňon Dadez Valley. Týden, který jsme pro-
žili a chybí tu, najdete na

http://www.gsm4u.cz/maroko

Pátek 9. 3. 2001
Přijíždíme k večeru do kaňonu Gorges

du Todra.
Ubytováváme se v místním hotelu Man-

sour. Ceny jsou tu lidové. 10 DRH za noc
na střeše ve stanu. 15 – 25 DRH za pokoj.
Pokud je vás víc, udělají dobrou cenu. Pro-
tože ještě nezačala turistická sezóna v Ma-
roku, hotel byl skoro prázdný, a tak jsme do-
stali pokoj pro 9 lidí za 15 DRH na noc. Vy-
balujeme auto a až teď vidíme kolik písku
jsme si dovezli z pouště Erg Chebbi.

Honem se vydáváme na prohlídku kaňo-
nu a v rukou máme pouze papíry, co jsme si
vytiskli doma z Internetu. Pohlcuje nás krá-
sa červeného kaňonu semknutého z obou
stran skalami vysokými téměř 250 metrů.

Večer si chystáme materiál a vybíráme si
sektor činnosti. Půjčujeme si průvodčíka
z hotelu – pár starých časopisů a knihu vý-
stupů. Většinou psaná španělsky nebo fran-
couzky. Cesty, které dělali Holanďané, jsou
popsány anglicky.

Sobota 10. 3. 2001 ráno
Nejdříve hledáme v sektoru Mansour

cestu Amiga Mia a nemůžeme ji najít. Vi-
děl jsem fotku z časopisu Rotpunkt, jak ji
lezla hezká děva, a tak jsem si řekl, že to bu-
de něco pro mě. Takový můj stimul. Prej
6b+. Prej to nevylezu. Už tím zase žijeme.
Hecování jen pomáhá k tomu, že tam s tím
blbým papírem chodíme více jak hodinu.
Je tu mnohem více cest než máme na papí-
ře, tak pokračujeme do sektoru Les Jardins.
Začínáme lézt v pětkovém sektoru. Nádher-
ná plotna a cesty na dvě délky. První délka
je za 5, další za 6 a více. Zvykáme si na fran-

Maroko 2001
– členové VHS a Afrika
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couzskou klasifikaci. Lezeme s Edou vrch-
ní část za 6a+ a bere nám dech její krása.
Krásné díry, velké chyty, perfektní zajištění.
Ještě v Les Jardins lezu 6b+ druhou délku.
Jen já. Trochu musím tempovat, ale potom
cesta krásně pouští.

Slaňáky tutové, pouze délka lana 50 met-
rů nestačí. Vše je to tu na 60m lana. K po-
ledni je už v plotně velmi horko. Balíme sa-
ky paky a valíme před hotel do sektoru Les
Mansour. Pak měníme záměr a vyrážíme na
vícedélkovku.

Já, Eda a Dáša sjíždíme pilíř Aquille du
Gue (viz nákres) nad naším hotelem. Klasi-
fikace 5b, 5b, 5c, 5c. Začínáme kolem 16.30
a jdeme stylem vláčku. První dvě délky jsem
natáhl dohromady, takže jsem s těmi dole
nemohl komunikovat, protože dole hučela
řeka. Snažil jsme se jim říct, ať si vezmou
čelovky… Nic neslyšeli.

Druhá délka již měla svých 45 m a vedla
po hraně, kde se pořád přelízalo zleva do-
prava a zpět. Fantazie. Uvidíme co Edík
a Dáša. Už na prvním štandu jsem málem
dostal kamenem do hlavy od Spícího buvo-
la (Dáša). Nalezla do kouta, kudy cesta ne-
vedla. Druhá délka se již líbila všem, posled-
ní délka byl krátký výšvih. O půl sedmé jsme
nahoře a stmívá se. Slaňujeme už za šera
a nemám z toho moc dobrý pocit, že jedu
a nevím kam. Začíná dobrodružství. Ze sed-
la je to choďák po balvanech k hotelu z dru-
hé strany pilíře, navíc nám přichází na po-
moc ostatní s čelovkami. V hotelu u jídla
odvolávám Dášinu přezdívku Spící Buvol.
První den v Todře nám všem udělil lekci.
Jdeme spát za zvuku místních bubnů.

Sektory v Todře:
1. La Sentinelle
2. Paroi du Levant
3. Mansour
4. Aigulle du Gue
5. Aigulle de Grabe
6. Couchant
7. Pared de los Hollandes
8. Parking des Blaires
9. Satanique

10. Sortie de Gorges
11. De Meuk
12. Les Jardins
13. Timezghai
14. Pilier du Pauvre
15. Nait Baali
16. Can Mutan
17. Les Elephant
18. Trainne Blanche
19. Asamer
20. Almou
21. Poissons Sacres
22. Tiana
23. Caos
24. Jolies Bergere

25. Petit Gorges (vlevo)
26. Petit Gorges (vpravo)
27. Cengalo
28. Kours
29. Voleuse
30. Diamant

Neděle 11. 3. 2001
Ráno vyrážíme do sektoru naproti hote-

lu – Les Mansour. Lezeme všichni cesty
v mírně položené plotně, klasifikace tak 5a
– 6a+. Protože již v poledne do nás pere slun-
ce, přecházíme do sektoru Pared de los Ho-
landeses. Je to přímo naproti hotelu Yasmin.

Autobusy, co kolem nás projíždějí, víří
prach a my si musíme zvykat na turisty, pro
které jsme se stali předmětem jejich zájmu.
Lezeme až do pozdního odpoledne. Kaňon
má vlastní jízdní řád proudění vzduchu. Rá-
no, když vyrážíte, musíte mít polárku. Vítr
je velmi silný už při vchodu do kaňonu u ře-
ky. Během dne se proudění zcela zastaví
a k večeru fučí obráceně.

Večer se scházím s místním průvodcem.
Uděluje nám první rady ohledně cest a do-
poručuje některé pěkné cesty. Jmenuje se
Hassan, je mu 28 let a hodně dobře to tu
zná. Některé klasifikace podle něj neodpo-
vídají tomu, co je o tom napsáno. Vypadá
to asi takhle: „Is this 6a+? No it is 5c. And
how about this? It is not 5c it is 6a.“

Pondělí 12. 3. 2001
V Les Mansour lezeme 5b, 5b, 5c a 6a+.

Odpoledne jdeme do sektoru Pared de los
Holandes. Je to blízko hotelu Yasmine a jez-
dí tu hodně autobusy, které víří prach. Od-
poledne jdeme před hotel a již objevujeme
Amiga mia. V hotelu o nás pečuje vysoký
černoch Abraham, který se nám první noc
moc nezdál. Vyklubal se z něj však perfekt-
ní člověk – shání nám jahody a začíná vese-
lý večer.

Úterý 14. 3. 2001
Ráno jdeme dozadu do sektoru Petit

George. Je to oblast vzadu v soutěsce. Na-
chazíme pouze jednu 5c – její druhou dél-
ku nechávám „na jindy“.

Padla na nás únava. Třetí den je nejhor-
ší. Nemůžeme se zorientovat a nacházíme
samé těžké cesty. Jdeme vařit do hotelu a po-
tom skoro všichni usínáme. V pozdním od-
poledni jdu na Amiga. Lezu nejdříve Castra-
ma 6b+ vedle Amiga Mia. Není to až tak těž-
ké. Potom jdu na Amiju.

První nýt v pohodě, pak špatně stavím
nohy. Otevřená spárka láká vytočit se na so-
kola. Jakmile to udělám, ztrácím rovnová-
hu a vyhazuje mě to. Musím si sednout do
nýtu. Zkouším udělat další kroky, ale po-
řád zůstávám na stejném místě. Beru malý
chyt, který jsem před tím zavrhl, že je moc
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Todra – je kaňon vytvořený propadá-
ním. V celém tomto kraji je zem neuvěři-
telně červená. Takovou barvu mají i ská-
ly, které hlavně vyniknou v zapadajícím
slunci. Vstup do kaňonu je na začátku
oázy, která se táhne směrem k malé ves-
nici podél potoka (někdy řeky), která te-
če kaňonem. Ten je rozdělen na 13 hlav-
ních skalních sektorů. Vstup do kaňonu
je u hotelu Mansour, kde jsme byli po do-
bu našeho pobytu ubytovaní. Nad hote-
lem je Auquille du Gue – široká věž se
sedlem, na kterou navazuje další vrcho-
lová věž. Naproti hotelu přes říčku je sek-
tor Mansour. Od něj se táhnou další sek-
tory směrem do kaňonu k dalšim dvěma
hotelům. Za hotelem se kaňon v zatáčce
otvírá a cesta vás dovede až do 4 km vzdá-

lené vesničky. Po levé straně jsou další sek-
tory, vzdálené od cesty asi 300 m. Na-
pravo je to ideální pro lenochy. 50 m od
cesty sektor Les Jardins. Stěny v kaňonu
jsou vysoké až 250 m. Dvoudélkové cesty
jsou perfektně odjištěny nýty. Velké cesty
jsou zajištěny jen na štandech. Často le-
zené a velmi oblíbené cesty, jako na Pilir
du Couchant, jsou také onýtovány. Malé
stěnky jsou výsadou technických lezců ví-
ce než silových. Bigwaly – tak tam si při-
jdou na své spáraři. Každý si přijde na
své.

malý a zjišťuji, že když se zatíží správně, tak
to jde. Drží dobře, a tak se přehoupnu přes
težké misto do lehčího terénu. Pak již dolé-
zám do štandu. Slaňuji dolů a jsem zkla-
mán. Onsight už to nebude.

Středa 14. 3. 2001
Rozhodujeme se pro další opakovaní pi-

líře z prvního dne. Jde zbytek týmu bez Bo-
dy. Je to nádherný pilíř končící malým pře-
viskem. Všichni jsou spokojeni a jdeme na
čočku.

Čtvrtek 15. 3. 2001
Ráno raníčko jdu s Edou zkusit znovu

Amiju. Dávám ji se stejným problémem ja-
ko posledně. Pak se mi zalíbila cesta vedle
Los Siete Pilares de la cosi, 6c. Již včera jsem

ji zkusil na druhým. Cesta pouští s jedním
odsednutím. Jdeme po snídani na Holan-
ďany. Dáváme 6a, 6a+, pak jdu 6b+ až 6c
Ausentes. Nádherná cesta, kde prvních 8
metrů je hlaďounkých jako zrcadlo a je to
jen po nohách a malých hrankách. Eda na
Holanďanech vyvádí 6a+. Je vidět, že jsme
už všichni dobře rozlezení. Renča, která mě-
la strach, že nebude moci po úrazu lézt, le-
ze bez problémů a je ráda, že ji nebolí loket.
Puštík, ač nechtěl skoro ani lézt, dávájí
s Honzíkem krásné cesty na druhé straně
řeky u hotelu Yasmine.

Dnes s námi lezl i náš kamarád Abra-
ham.

Pátek 16. 3. 2001
Poslední den v Todre. Lezeme i za řekou,

kde jsou další 5c, 5b, 5a a všichni se loučí
s Todrou.

Navečer se nikomu nechce odjíždět. Ja-
koby nás to vtáhlo a nechtělo pustit zpět.
Jo, bylo by to pěkné. Možná právě proto se
nám ten poslední den líbil více než jiné dny.
Loučíme se s místními lidmi a odjíždíme
směrem k údolí Kazeb a Dadez Valley.

Pokud zvažujete kolik že to vlastně celé
stálo a je to jediný problém, který by vás mo-
hl zastavit v tom tam vyrazit, tak věřte že
dvacítka stačí, pokud se nenecháte ukecat
od místních a nebudete kupovat koberce.

P.S. pro členy: Možná bude na pivo, tak
zvu členy expedice na Severku.

Text a foto: Jaroslav Svoboda
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ako každý rok jsme ani letos nevydrželi
to nekonečné čekání na jaro a už v po-

lovině února si ujeli vyhřívat kosti pod jižní
sluníčko. Na první obligátní zastávce v Buoux
jsme si užívali jako na solárku a s lehkou ško-
dolibostí sledovali zprávy z domova, které
z lezení na Súlově plynule přešly na přívaly
sněhu a uzavřené dálnice. To jsme bohužel
ještě netušili, že počasí se tentokrát zachová
vskutku královsky a nadělí všem rovným dí-
lem – ani ne do týdne napadlo víc než půl
metru sněhu a měli jsme druhé Vánoce. Po-
stavili jsme sněhuláka, vyčkali, až se situace
stabilizuje a cesty zprůjezdní, a pak jsme vy-
klidili pozice směrem na jih, do Španěl.

Zastávka první – SIURANA     – katalán-
ský lištový ráj, vzdálený asi 150 kiláků od Bar-
celony, je v našich končinách dostatečně zná-
mý a hojně navštěvovaný. V nejlevnějším
kempu – na parkovišti nad skalami potkáte

snad vždy pár česky mluvících individuí, vy-
skytujících se zde v časovém rozmezí několi-
ka týdnů, měsíců i let. Rychle pochopíte,
proč – Siurana je prostě „cool place“ a kaž-
dý se tu musí cítit jako doma. Bohužel (ale-
spoň pro nás), i lezení bylo skoro jako na Slo-
vensku – většina cest je mírně převislých,
s bouldry po malých chytech. Najdou se po-
chopitelně i výjimky, ale moderních „atletic-
kých“ cest je v Siuraně určitě méně než zá-
jemců o ně. Krásným příkladem je třeba zná-
mé 8a Anabolica – skoro aby se na ni psal
pořadník.

Vytrvalostní trénink ve frontách nás moc
nebavil a tak jsme si nechali od místních po-
radit oblast (či spíše oblastičku), ve které se
naše touhy po dlouhých vytrvalostních ces-
tách konečně naplnily. Bylo třeba k ní odjet
asi 20 kilometrů od Siurany, místy po ces-
tách necestách – pistách a jmenovala se
MONTSANT. V masívu obrovské slepenco-
vé „Svaté hory“ začaly vznikat cesty teprve
nedávno a to, co se tady zatím nabízí, je jen
zlomkem těžko vyčerpatelného potenciálu.
Co chybí na kvantitě cest, hravě vyrovnává
jejich kvalita. První projekty začaly pochopi-

telně vznikat v úžasné, na první pohled kom-
paktní a tak 50 metrů vysoké převislé stěně
v malém přírodním amfiteátru. Třiceti až pě-
tačtyřicetimetrové linie za 7c+ až 8b+ ve sluš-
ném sklonu, většinou po dírkách či oblých
dírách po vypadlých kamenech.

V levé části vede impozantním břichem
8b+ L–Ments, které loni vylezl Tomáš Stejskal
a vpravo si v hlubokém záklonu můžete pro-
hlédnout převislý spárový výlez Hydropho-
bie 8b – flash Katka Brown. Prostor mezi ni-
mi vyplňuje pár cest kolem 8a – nevíte, kte-
rou si vybrat první a nakonec je stejně musí-
te vyzkoušet všechny. Neméně krásné jsou
i lehčí cesty na rozlezení. V obtížnosti 6c až
7b+ je jich tady zatím jen osm kusů (je prav-
da, že těch těžkých taky není víc). Pokud má
Montsant nějakou slabou stránku, pak je to
jedině slunce, které do stěn začíná svítit už
krátce po poledni a zajde teprve v noci. Pro-
tože v březnu už se při nejlepší vůli na slunci
lézt nedalo a nás po týdnu přestalo bavit
vstávat v šest, rozhodli jsme se s těžkým srd-
cem odjet.

Tak ne, nebylo to zase tak těžké, protože
oblast, do které jsme měli namířeno, měla
reference tak skvělé, že nebylo možné ji ne-
navštívit. Nebo si dovedete představit něco,
o čem by i jindy tak patriotičtí Frantíci říka-
li, že ani ve Francii takovou oblast nemají?…
„Hm, takhle hnusně určitě ani ve Francii ne-
ní, to snad ani doma…“ byly naše první do-
jmy z Pyrenejí, když viditelnost byla téměř nu-
lová a pršelo určitě i zespoda. Připomněli
jsme si zlaté cestovatelské pravidlo – „pokud
je ti někde dobře, tak tam zůstaň“ a raději
usnuli.

Ráno ale bylo všechno jinak – sluníčko
mazlivě oblizovalo zbytky sněhu na okolních
kopcích a vyhřívalo kamenité stráně, na do-
hled před námi věž kostelíka a pár kamen-
ných domků, pod nohama kaňon s tyrkyso-
vou řekou – a byli jsme v tom…

����������	
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Asi nejkrásnější věže v kaňonu řeky Mascún - Ciudadela a Cuca Bellostas

Rodellar - lezení v sektoru Aquest any si
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RODELLAR     je jméno vesnice ztracené
v divoké přírodě hor Sierra de Guara asi 50
km na SV od Huescy. Nemůžete ji minout,
cesta tady totiž končí, dál to jde už jen pěš-
ky, na koni, nebo na kole. Vesnička na konci
světa, ve které trvale bydlí jen dvě rodiny, se
během sezóny mění na ráj turistů, lezců a ka-
ňonářů. Všechny sem přitahuje jedno hlavní
lákadlo – kaňony a rokle řeky Mascún. Ne-
mají sice monumentalitu a gigantičnost
Verdonu, na druhou stranu ale ani jeho di-
vokost a nepřístupnost.

Na své si přijde turista – kamzík i rodina
s s dětmi. A lezec?… více než 200 cest je kon-
centrováno ve 28 sektorech na asi dvou ki-
lometrech délky kaňonu (zatím). Když za-
parkujete auto ve vesnici, dojdete ke skalám
za 10 až 30 minut. Zabloudit se dá jen stěží,
pohled na obrovské klenby jeskyní ve vápen-
cových stěnách sám povede vaše nohy. Zale-
ze si tady asi každý – 51 cest do 6b+, 55 6c
až 7a+, 50 cest od 7b do 7c a 43 cest od 7c+
do 8b. 8b+ bylo v průvodci z roku 2000 jen
jedno – Salto Ángel od J.M.Trinh Thieu – za-
to však přes dvacet projektů, které určitě ne-
zůstanou ležet ladem. Lehké cesty vedou pře-
vážně v plotnách, většina ostatních v převi-
sech až stropech, nejčastěji po krápnících,
občas i po lištách a policích. Málokdy najde-
te umělý chyt, snad jen zpevněný. Nebo mok-
rý – krápníky po dlouhých deštích zatečou.
Typickým exemplářem oblasti je 8a po cho-
botech s délkou kolem 35 metrů, potkáte ale
taky desetimetrové „skorobouldry“. Nebo
čistokrevné bouldry a traverzy. A pokud má-
te rádi romantiku a samotu ve skalách, je ta-
dy pro vás několik vícedélkových cest na fan-
tastické věže.

Leze se po obou stranách kaňonu a pro-
to kdykoli najdete sektory ve stínu i na slun-
ci. Navíc máte často řeku doslova na dosah
(někdy se z ní i nastupuje) a kolem ní pa-
loučky se zelenou travičkou – to jsou pak
siesty! Když už máte prsty krvavé a ruce ke
kolenům, nemusíte se nudit u auta, část ka-
ňonů se dá projít i bez neoprénu, navíc si hez-
ky procvičíte rovnováhu a koordinaci při
přeskocích kamenů, odměnou vám pak mů-
že být třeba pozorování supů, kteří tady po-
měrně hojně hnízdí – ale nedrážděte je, mají
rozpětí křídel i tři metry a jsou přes metr vy-
socí. Stejně tak nedrážděte ani ochranáře,
kteří jsou rovněž hojní a navíc i vyšší – jste
v národním parku, nesmí se tu kempovat „na
divoko“ a rozdělání ohně se skoro rovná zlo-
činu.

Pokud chcete opékat párky, dělat barbe-
cue nebo se jen osprchovat v teplé vodě, je
tu pro vás kemp se sámoškou, matrošovým
obchodem i s chatičkama. Ten je ale otevře-
ný jen od „Semana Santa“ – to je předveli-
konoční týden – do října. Mimo sezonu si
raději nakupte dostatek potravin, mýt se ne-

musíte, supům a kozám je to jedno a niko-
ho jiného možná nepotkáte. Rodellar nabí-
zí vzácné spojení divoké, nedotčené příro-
dy s lezením v moderním atletickém stylu,
na kvalitní skále, bezpečně odjištěné (i když
u dlouhých cest často platí – čím výš, tím
větší odlezy). Když je tady člověk poprvé,
jednoduše neví, do čeho jít dřív, všechny ces-
ty vypadají impozantně, lákavě a zároveň
(z mého pohledu určitě) budí celkem res-
pekt.

Co se tvrdosti klasifikace týče, oblast pro
svět objevili Francouzi a místní pokračovali
v zavedeném trendu, na „nadhodnocené“
Španělsko tady zapomeňte. A tipy na leze-
ní? Lehké „8a pro ženy“ jsme bohužel nena-
šli, snad jen El corredor de la muerte v sektoru
Surgencia nám připadal ve srovnání s ostat-
ními lezitelnější. To sousednímu Evasión bych
klidně plus přidala, i kdyby jenom za „lehký
a vzdušný“ závěr po krápníku. Z lehčích cest
určitě nevynechejte Pequeňo Pablo 7b a Ego-
centrismo 7c v červených převisech hned pod
vesnicí, Aquest any sí 7b+ ve stejnojmenném
sektoru u řeky nebo L’Any que ve tambe 7c
v Gran Bóveda (Velká jeskyně). Na rozlezení
je nejlepší sektor El camino na levém břehu
řeky. Za asi tři týdny pobytu jsme určitě ne-
vylezli všechno, co jsme mohli či chtěli, bo-
hužel nám došlo jídlo, peníze i síly a bylo nut-
né se vrátit zpět do civilizace.

Cestou do Francie jsme měli naplánová-
nu ještě jednu zastávku – MONTGRONY     –
„království krápníků“ – opět v Pyrenejích, ale
tentokrát asi 100 kilometrů východně od
Andorry, vysoko ve skalách nad vesničkou
Gombren. V této poměrně známé katalán-
ské oblasti se lezlo po krápnících dávno před
tím, než se z nich stal módní hit. A leze se
pořád, a i když se najdou i cesty jiného cha-
rakteru, to nejlepší lezení tady je ve více či
méně převislé, na jih a jihovýchod oriento-
vané stěně s hady všech tvarů a velikostí. Ná-
ročné na sílu i techniku. To všechno je úhled-
ně zabaleno do nádherného panoramatu
hor a navíc pár kroků od auta – jak taky ji-
nak ve Španělsku?

 A jak vypadal náš „výlet“ v číslech? Na-
jeli jsme asi 6000 km, ve Španělsku pobyli
pět týdnů, z toho jeden den pršelo a pro lepší
výkony než 7b+ OS a 7c+ PP se musíme vrá-
tit až příště. A to už se tam možná potká-
me…

 Míša Drlíková
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Farář
Ivoš

Rádi bychom vám přiblížili aspoň
formou rozhovoru dalšího
zajímavého člověka, pro kterého je
lezení už delší dobu způsob relaxace,
uspokojení nabytí energie
i sportovním výkonem.

Ivoš David, duchovní
Českobratrské církve evangelické,
otec dvou dětí, žije se ženou Katkou
v malé vesnici Nikolčice poblíž Brna.
Pravidelně jezdí zdolávat okolní
skalky, trénuje na své umělé stěně,
zažívá lezecký boj, pády i úspěchy.

Napadá mě hned několik otázek –
jak člověk fungující v úplně odlišné
sféře společnosti ve srovnání se
společností lezců (to se nechci někoho
dotknout) vnímá lezení, přípravu,
trénink a všechno ostatní.

Ivoši, první ostřílená otázka, jak dlou-
ho lezeš? Co nebo kdo tě k lezení při-
vedl?

Lézt jsem začal v dětství asi od 13 let, jez-
dili jsme s původně přírodovědeckým
kroužkem po výletech, ten se později změ-
nil v kroužek horolezecký. Jinak víc lézt jsem
začal na písku – Hrubá skála, Malá skála,
takové to klasické lezení. Později po vojně
jsem měl delší pauzu, ale díky přátelům
v UltraAntu v Týnské ulici v Praze jsem se
k lezení vrátil.

Lezení a práce faráře – zdá se, že tyto
činnosti moc věcí nespojuje. Jak vní-
máš lezení očima duchovního a na-
opak jako lezec víru?

Abych se přiznal, trochu jsi mě zaskočil,
nějak moc jsem o takovém propojování ne-
přemýšlel. Tyto dvě věci programově ne-
spojuji. Nesnažím se zduchovnit lezení. Le-
zu od dětství a až v dospělosti do mého ho-
tového světa vstoupila víra, která mě sa-
mozřejmě ovlivňuje, tak nějak prokvasí.
Necítím rozpor mezi těmito věcmi, lezení
je pro mě obohacení, musím se „zatnout“
tam, kde se už nechce, kde není chuť. Na-

opak moje povolání mě dává schopnost vět-
ší tolerance k lidem, uvědomuji si význam
kontaktu s přírodou, se vším, co mě obklo-
puje.

Zajímají nás samozřejmě také tvoje
nejtěžší výstupy. Kterých cest si nejví-
ce ceníš?

V každé fázi lezení jsou pro mě význam-
né určité výkony. S odstupem vidím, že ne-
jde o extrémní výkony, ale vidím nějaký vý-
voj, posun. Cením si vysoko Tréninkovou
spáru v Adršpachu, morálovku Sedřený ru-
ce na Libereckou věž. Na vápně je to Knoflí-
ková válka 9/9+ – Rudice, Epita 9 – Holštejn.
Nemám nikdy moc času se věnovat dlou-
hému nacvičování, všechno to jsou rychlé
přelezy. Zkouším občas i závody, vážím si
5. místa na Mejcupu (boulderingové závo-
dy v Brně), 1.místa na závodech v Třebíči,
4. místa na Akademickém mistrovství v Par-
dubicích. Závody vnímám jako zpestření, ja-
ko hru, protože nemám žádný nutný záva-
zek podat výkon. Zkouším si tak ujasnit mo-
mentální formu, jak psychickou tak fyzic-
kou. Baví mě i malé závody, nemám touhu
se zviditelňovat, nejsem typicky závodní le-
zec.

A jak jsou s tím spojené lezecké sny
a plány?

Kdyby byly příhodné podmínky, chtěl
bych vyzkoušet Rezavé tomahavky v Ádru,
Hranu na kance v Teplicích, taky klasické
spáry. Na vápně pak Hradní spáru v Krasu
a jiné desetminusky. O plánování se mně
dopředu těžko mluví, cesty přijdou v určitý
čas. Netrénuji, abych šel konkrétně za jedi-
nou cestou, abych lezl napodobeniny kro-
ků a chytů na umělé stěně.

Máš i jiné aktivity v rámci své práce
spojené s lezením?

Moje povolání mě vede k práci s dětmi,
baví mě, je to smysluplná činnost. Vedu dět-
ský horolezecký kroužek v DDM Hustope-
čích. Pravidelně se scházíme, lezeme na stě-
ně, snažím se u dětí budovat vztah k lezení
v přírodě.

Zvládáš psychicky náročnou práci, ro-
dinu a ještě jezdit po skalách? Co na
to tvá žena, děti?

Nejlepší je se zeptat přímo Katky a dětí,
ale jak se mně zdá, tak i přes všelijaké zádr-
hele a občasné napětí moje lezení rodina
snáší. Je to určitě nárok na čas i na nervy,
ale cítím od nich podporu a vážím si toho.

Uprostřed farářovy zpovědi vstupu-
je Svišť – Tomáš Pilka a ptá se, „co to
koštujeme za mešní víno, esi to néni
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ňáké Portugal“. Farář potvrzuje dobrý od-
had hodonínského znalce a my pokračuje-
me.

Máš nějaký lezecký vzor? V povolání už je.
Jak je to v lezení?

V životě i v lezení se vzorů trochu obávám, ne-
rad se s někým identifikuji, protože to považuji
za hrozně závázné. Moje vzory jsou vesměs „pří-
zemní“, poměrně dosažitelné, ne nebezpečně
a beznadějně vzdálené. Obdivuji spoustu lezců, vá-
žím si jich a snažím se od nich odezírat, v čem
jsou nejlepší a co je inspirativní.

Máš nějaký způsob relaxace, uvolnění, jíš
nějak speciálně?

Dříve jsem se trápil dietami, nejvíc se mi osvěd-
čilo na udržení kondice běhání a kolo. Ke stravě
nic extra, žádná velká svědomitost, trochu se vy-

hýbám tuku, i když je to problém, protože naši
farnost někdy přátelé podporují produkty ze za-
bijaček a tomu se nedá odolat. Místo energetic-
kých nápojů je vždycky po ruce dobré místní mo-
ravské víno.

Co si myslíš o vývoji lezení, jeho budouc-
nosti?

Lezení má dvě podstatné dimenze, problém vý-
konnosti a psychiky. Mám pocit, že jedna dimen-
ze na úkor druhé by neměla lezecký sport redu-
kovat (ochudit). Zdá se mi, že v současné době
jde víc o stupně výkonnosti a neradi se bojíme.
Chce to jezdit do skal trochu se i pobát, sáhnout
si na hranici svých možností. Fandím vzájemné
toleranci mnoha lezeckých směrů, aby si navzá-
jem lidi nevysekávali cesty, nepomlouvali svoje vý-
kony a nezáviděli svoje úspěchy. Amen.

Zpovídal Pavel Kořan

Gorilí samec 8-, Buchlov    Foto: Jan Mynář
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Výstupy, které má za sebou, jej natrvalo
vepsaly do historie evropského horolezec-
tví a proto je setkání s Igorem vždy příno-
sem. Jelikož patřím k té nejmladší genera-
ci, pro kterou jsou jeho cesty vzorem a ně-
kdy tak trochu i legendou.

Jeden z mladších slovenských lezců na
jednom loňském zájezdu, kde se s Igorem
osobně seznámil, pronesl cosi v tomto
smyslu: „ Igor, vždy som ťa poznal len ako
nejakého imaginárného lezca na stránkach
Jamesáku, ale ty vieš aj v skutočnosti dobre
liezť.“

Proto, aby ta ještě o něco mladší lezecká
cháska věděla, o koho se jedná, přinášíme
tento článeček. A vážení z nás lezoucích,
vězte, že ještě když jsme tahali kačera, tak
Igor, Andrej Belica a mnozí další lezli ces-
ty, před kterými se s úctou klaníme.

Na straně 155 Encyklopédie horole-
zectva zabírá pojem I. Koller půl strany a to
je v této publikace opravdu dost.

Narozen 1952. Popřední československý
horolezec, organizátor a publicista. Mno-
hé prvovýstupy v nevelehorských terénech
Československa (Teplice – Notre dame,
Hrana Kalamárky). Více než 150 výstupů
ve Vysokých Tatrách, 19 prvovýstupů, osm
v zimě (Lomničák – Bonbónka, Rohový hre-
beň – Plotny pravého pilíře, Mlynárova ve-
ža – Pereje).

V osmdesátých letech přinesl do Dolo-
mit a Bergelu (Pizzo Badile – dirett. SV stě-
ny, 1975, Cesta květin a Přes bílé pásy, 1978)
nový dravý styl převážně volných prvovýstu-
pů. Později svou činnost soustředil zejména
na oblast Marmolady: Via Slovakia (1973),
Cesta přes Rybu (1981), Via Italia (1985),
Fram (1991), Poslední president (1992),
Amico Feo (1998), Milenium (1999) a dal-
ších 8 nových cest. V oblasti Val di Mello
prvovýstup Zuby žuly na Picco Luigi Ame-
deo (1994), volné přelezení Paradiso puo
Attendere (1995) a prvovýstup Možno
áno, možno nie (1996) na Qualide.

Z vyšších hor působil ve Fanských ho-
rách, prvovýstup v Z stěně Bodchony
(1982) a na Pamíru, prvovýstup JV stěny
Pik Žukovsky s traversem na Pik Lenina
(1977).

V současné době pracuje jako sekretář
JAMESu a je stále jedním z hlavních orga-
nizátoru alpinistických podniků slovenské-
ho horolezectví.

Igore, obligátně startovní otázka, ale
nedá se u tebe odpustit. Jak dlouho už
vlastně lezeš a jak jsi s lezením začínal?

Je to už pekne dávno, keď som vyliezol
svoju prvú cestu na skalkách. V okolí Zvole-
na, kde som vyrastal, sme sa naháňali po ska-
lách len tak pre hru. Ale v roku 1966 (radšej
nerátam, pred koľkými rokmi to bolo) som
s kamarátom bez lana vyliezol Východný ko-
mín na Poštárke. Bola to síce len trojková
cesta, ale exponovaná, dlhá, pre decká bez
skúseností veľmi nebezpečná. Však som za
to aj dostal od staršieho brata Petra riadne
zaucho. Peter už trochu liezol, poznal tech-
niku lezenia, mal lano, a tak som pár ďalších
ciest vyliezol s ním. Ale v podstate som sa
všetko učil sám, študoval som príručky, čítal
knihy. Bonattiho „Vrchy, moje vrchy“ a „Od
Álp po Himaláje“ od Hermana Buhla boli
moje hlavné inšpirácie. S mojím prvým le-
zeckým partnerom Peťom „Čidrim“ Košíkom
sme si zohnali prvé konopné lano od murá-
rov, ktorí na ňom ťahali vedrá s maltou,
a keď som ho mal omotané okolo pliec, bol
som v siedmom nebi. Vôbec nám nevadilo,

že jeho nosnoť bola len trochu väčšia, ako
váha toho vedra s maltou. Zlepšovali sme sa
veľmi pomaly, prvý rok len trojky, druhý rok
štvorky. Ale bola to výborná škola. V roku
1968 som s bratom Peťom liezol prvé cesty
v Tatrách. Potom však prišla veľká tragédia,
v marci 1970 zahynul môj braček v lavíne
v Nízkych Tatrách a ja som mohol liezť len
tajne, aby som chránil rodičov pred ďalšími
obavami. Ďalší rok som však odišiel na výš-
ku do Bratislavy a naplno som sa venoval ho-
rolezectvu.

V době, kdy jsi se začal zabývat vážný-
mi alpinistickými podniky, byl horský
trend především v technickém lezení.
To, že jste se snažili o volné lezení, byl
přirozený vývoj, nebo vás k tomuto
směru někdo motivoval?

S tým trendom technického lezenia v ho-
rách v časoch mojich začiatkov je to trochu
zložitejšie. Na mňa malo vplyv to, čo sa dialo
u nás, v Tatrách, na skalkách i na piesku, no
a v našich podmienkach skutočné technolo-
gické lezenie typu ruských nitovačiek odspo-

Igor Koller
              Dost často můžeme zaznamenat rozhovory se současnou špičkou světového lezení, nebo i špičkou
                                              lezení českého a slovenského, ale převážně skalkařů.
                     Jednou z osobností nejen slovenského lezení je

Po přelezení osmičkové délky v Paradiso puo Attendere, Qualido, 1995
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du až hore nikdy nebolo. To, čo ma ovplyvni-
lo, bol zrod extrémneho lezenia vo Vysokých
Tatrách, a to stálo na vybalancovaní výkonu
na únosnú hranicu rizika, na rovnováhe psy-
chického a fyzického výkonu, na voľnom le-
zení a na technickom lezení nie ako cieli, ale
prostriedku na jeho dosiahnutie. A aj pri
technickom lezení bolo dôležité to, že sa po-
užívali špeciálne skoby, jedničky, a nit sa po-
užil len v krajnom prípade. Za touto filozo-
fiou stáli Pavúci a hlavne Ivan Dieška, ktorý
tieto myšlienky aj naformuloval, napísal. Pre-
visnutá revue, kde bola zachytená filozófia
i konkrétne výstupy, bola mojou horolezec-
kou bibliou.

Jak jsi vlastně technické lezení vnímal,
jako prostředek dosažení vrcholu nebo
jako hru s pomůckami a vlastní styl ho-
rolezecké zábavy?

Už som na to trochu odpovedal, vždy sme
si vyberali cesty, ktoré sme chceli vyliezť čo
najviac voľne. Ja som vlastne ani skutočné
technické lezenie nezažil, asi len v našej ceste
na Vyšnú Baraniu strážnicu sme s Andrejom
Belicom dali dlhší úsek ťažkého skobovania
aj s rurpami a jedničkami. Začiatkom se-
demdesiatych rokov sme už totiž mali aj tvr-
dé americké skoby a tieto pomôcky pavú-

kovské a dieškovské A4 silne zľahčovali. Pri
priestupoch stačila jedna tenká amerika,
niečo vyliezť voľne a bolo po veľkej technike.
Pre mňa však bolo na týchto technikách dô-
ležitejšie to, že sme tieto zručnosti vedeli
veľmi dobre využiť pri zaisťovaní a to sme po-
tom mali v Alpách obrovskú výhodu oproti
lezcom odchovaným len na čistom voľnom
lezení.

Za celou dobu svého dlouhého půso-
bení jsi lezl s mnoha spolulezci. Je zná-
mo že lidé se vzájemně ovlivňují. Mys-
líš, že spolulezci ovlivnili tebe, nebo ty
je?

Väčšinou som mal spolulezcov, ktorí boli
menej skúsení, ktorých som skôr ja učil, ale-
bo im ponúkal moju filozofiu lezenia. Väčši-
nou som mal toho viac naštudované, väčši-
nou som ja plánoval, čo vyliezť. Ale to ne-
znamená, že ma moji spolulezci tiež neov-
plyvňovali a už vôbec to neznamená, že by
som bol nejakou jedničkou v družstve. Mal
som výborných spolulezcov, rovnocených
partnerov, v mnohých veciach ma predčili,
v niečom som bol občas lepší ja. Je zaujíma-
vé, že s mojimi lezeckými učiteľmi som v ho-
rách prakticky neliezol. Vo Zvolene to bol
Janko Hazucha, ktorý koncom 60–tych ro-

kov priniesol z Bratislavy nové myšlienky,
s ním som aspoň dosť liezol na skalkách, no
a potom Ivan Dieška, s ním som ale liezol ešte
menej. Ešte dvaja ľudia ma dosť ovplyvnili v le-
zeckom vývoji, horolezecký „profesor“ Rudo
Mock a vo Zvolene Petr Hipman, až po čase
si uvedomujem, koľko mi tento geniálny člo-
vek dal, ako ma podporil. Obidvaja už neži-
jú, boli to skvelí ľudia a kamaráti.

Môj najvážnejší spolulezec bol Andrej Be-
lica, dokopy nás dali Dieškovci, boli to krásne
časy, aj keď už vtedy rôzne okolnosti spôso-
bili, že som neliezol len s Andrejom. Andrej
vtedy s lezením len začínal, ale bol to obrov-
ský talent, vynikajúci technik s perfektnou
psychikou. Mnoho pekné veci som vyliezol
s už skúsenými lezcami, s Jarýkom Stejska-
lom, Standom Šilhánom a samostatná ka-
pitola bol Jindro Šustr, s ktorým som síce vy-
liezol len jednu jedinú cestu v horách, ale tá
bola pre môj lezecký život najdôležitejšia.
Jindro bol lezecký génius, bol to jediný spo-
lulezec, s ktorým som si od prvej lanovej
dĺžky nemusel nič povedať, robil všetko tak,
ako ja, mal som obrovské šťastie, že na
Marmoladu v roku 1981 som sa dostal prá-
ve s ním.

Mám pocit, že jsi měl takřka vždy mlad-
šího spolulezce. Byl v tom nějaký klíč,
nebo to tak prostě vyšlo?

Nebol v tom žiadny zámer, s Andrejom to
bolo jednoducho tak, že bol talentovaným
mladým chalanom, ja som bol zase „liepa-
kár“ z Kalamárky, a mali sme šťastie, že sme
sa cez Dieškovcov a Hazuchu poznali a mohli
spolu podnikať.

Iná situácia je ale posledných desať, pät-
násť rokov, keď moji rovestníci už s lezením
väčšinou skončili a ja som si musel hľadať
nových spolulezcov na realizovanie mojich
plánov. Dina Kuráňa a Mira Pialu som síce
v horách kadečomu priúčal, ale rozdiel vo vý-
konnosti vo voľnom lezení je pravdaže stále
väčší. Každému, kto sa trochu do nášho le-
zenia vyzná, je asi jasné, akú rolu pri našich
výstupoch kto mal. Ja som síce väčšinou vy-
beral cesty a celé podniky pripravil, ale bez
týchto vynikajúcich lezcov by som ich nemo-
hol zrealizovať. Ak som sa ešte v roku 1991
Dinovi vo voľnom lezení trochu vyrovnal,
neskôr už najťažšie dĺžky liezol on a o Mirovi
ani nehovoriac. Podobne to bolo s Beckom,
Peťom Ondrejovičom. V roku 1985 som ho
ešte mohol vypustiť vo Via Italii skúšať, a keď
už bol zničený, liezol som ďalej ja, ale keď
sme v roku 1991 dorábali Fram, bol už le-
zecky predo mnou a vyliezol vtedy na Mar-
molade fantastické dĺžky. No a ešte musím
spomenúť Ruda Tefelnera. Tufy bol sa-
mozrejme pri druhom voľnom prelezení Ry-
by v roku 1988 hlavným lezeckým tromfom,
vyliezol podľa mňa najproblematickejšiu

V cestě Vivat Gorbi, Marmolada, 1991
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dĺžku zo samotnej Ryby, aj keď celkovo sme
si najťažšie dĺžky podelili.

Takovou dobu působit aktivně v horo-
lezeckých kruzích by bylo pro řadu lidí
vyčerpávající a asi by se vším dávno sekli
a hráli si na svém písečku. Co je pro te-
be hnacím motorem do dalších a dal-
ších aktivit? Kde se bere inspirace pro
tvé nápady?

No proste ma to baví, lezenie je môj ži-
vot, ale nie len lezenie ako samotný pohyb,
to by ma istotne neuspokojovalo. Musím aj
písať, fotografovať, organizovať, aj keď

v poslednej dobe je to akosi veľmi v nepro-
spech samotného lezenia, ale snáď je to len
prechodné obdobie. V samotnom športovom
lezení som vždy chcel dosiahnuť určité limi-
ty, vyliezť cestu, kde by som do dna využil
svojich schopností, alebo aspoň zvýšil svoju
latku výkonnosti. Na piesku sa mi to podari-
lo na Hrane Kalamárky, aj keď som neskôr
vyliezol ťažšie prvovýstupy, tam som vtedy
dosiahol svoje maximum a to ma uspokojo-
valo. V skalnom horskom lezení to takmer
bolo na Rybe, hovorím preto takmer, že sme
boli vtedy schopní vyliezť aj niečo o trochu
ťažšie. V posledných rokoch, keď ma znovu
chytilo lezenie v ľade, som veľmi chcel vyliezť
nejakú riadnu dlhú cestu, to som bol celkom
spokojný, keď sme dali Gramusat Direct. Te-
raz mám trochu v hlave skúsiť nejakú ťažkú
mixovú vec v Západných Alpách. Ale myslím,
že sa už pomaly dostávam do štádia, keď už
svoje maximá nebudem zvyšovať a dám sa
v pohode na zostupnú dráhu, hlavne aby
dlho trvala až naspäť k turistike. To považu-

jem na horolezectve za dôležité, musel by to
byť úplne nevyhnutný dôvod, aby som s tým
zrazu celkom prestal.

No a inšpirácia pre moje nápady? Istotne
nie som sám, ktorého šialene baví robiť niečo
nové, hľadať možnosti prvovýstupov, kto-
rých som mal v hlave vždy oveľa viac, ako som
bol schopný urobiť. Je to taká mámia, ale je
to fantastická vec siahnuť si na chyty, ktorých
sa ešte nikto nedržal, nájsť smer, ktorý je
dobrý a logický, vyrobiť cestu, ktorá bude
stáť za to, bude parádna, bude sa ľuďom pá-
čiť, bude niečo znamenať a bude sa aj liezť.
Som veľmi šťastný, že sa mi pár takých ciest

od skaliek, cez piesok, Tatry až po Alpy po-
darilo vyliezť a dúfam, že nejaké ešte pri-
budnú.

V roce 1981 jste s Čumpelíkem vylezli
cestu přes Rybu na Marmoladě. Klasi-
fikací 7/A1 se jednalo zprvu o zavrho-
vaný výstup, z něhož se až později vy-
klubal jeden z největších alpských pro-
blémů své doby. Později jste ji s Tufim
vylezli i volně. Jak dnes vůbec své půso-
bení na Rybě hodnotíš?

Už som Rybu spomenul párkrát v pred-
chádzajúcich odpovediach, je to pre mňa is-
totne najdôležitejšia cesta, akú som vyliezol
a mala veľký vplyv na môj ďalší život, nielen
horolezecký. Vďaka Rybe som začal intenzív-
ne spolupracovať so zahraničnými lezecký-
mi časopisami, mohol som robiť prednášky
a bez Ryby by som sa dnes asi ťažko živil len
vecami okolo horolezectva. Písať dnes v na-
šich časopisoch o tom, ako to bolo s vyleze-
ním Cesty cez Rybu, asi nie je veľmi rozumné,

mnohým sa už Ryba prejedla, u nás sa vníma
trochu ináč ako v zahraničí. Túto cestu uro-
bili známou neúspešné pokusy a prvé prele-
zenia najlepších alpských lezcov ako boli
Heinz Mariacher, Manolo, Güllich a Kurt Al-
bert. V alpských krajinách ju berú ako prelo-
movú čo do obtiažnosti, ale hlavne štýlu a čis-
toty lezenia. Ja by som chcel zdôrazniť, že to
nebola len zásluha mňa a Jindra Šustra, ale
že to bol výsledok československej horole-
zeckej školy, že to bolo prenesenie toho, čo
sme robili u nás doma v Tatrách a na piesku
do Dolomit, a že nebyť celej tej histórie extrém-
neho lezenia pred nami, ani my by sme ne-
mohli byť úspešní v tomto probléme. No
a mali sme aj trochu šťastie, že práve tento
problém, ktorý som nosil v hlave od roku
1973, bol ten pravý.

Dnes je Ryba populárna cesta, z čoho
mám radosť, ale pravdaže, nie je to už tá Ry-
ba z roku 1981, keď sme ju vyliezli s použi-
tím 15 skôb a dvoch háčikov. To je ale pri-
rodzený osud populárnych ciest a už sa dlhší
čas venujem myšlienke, že pre túto cestu by
bolo možno lepšie, ak by sa aspoň čiastočne
osadila stálymi istiacimi bodmi tak, aby sa
veľmi nezmenil jej charakter, ale aby sa zby-
točne nedevastovala zatĺkaním skôb do
všetkých často nezmyselných miest.

V Alpách máš řadu dalších velmi váž-
ných cest. Například první zimní prů-
stup Hemminga na Dru, Cesta Květin
na Badile a mnohé jiné. Který z těchto
dalších podniků tě nejvíc oslovil a jak
je vnímáš dnes, s odstupem času?

Na túto otázku sa ťažko odpovedá na ma-
lom priestore. Hemming na Dru bol vážny
vstup na medzinárodnú lezeckú scénu, pre-
tože to bol známy zimný problém, o ktorý sa
pred nami pokúšalo niekoľko dobrých druž-
stiev. Cesta kvetov na Badile nie je možno do-
dnes celkom docenená ani u domácich lezcov,
nepočul som o žiadnych prelezoch, a druhé
opakovanie robil Slávo Drlík s Jardom Flej-
berkom s dvomi bivakmi, nám sa prvovýstup
so Standom Šilhánom podaril za deň, bol to
veľmi dobrý výkon. A aj keď najvyššia obtiaž-
nosť nebola ako neskôr v Rybe, celková obtiaž-
nosť je asi vyššia, ako ju udávajú sprievodco-
via. Pre mňa bola dôležitá nová cesta Via Slo-
vakia na Marmolade v roku 1973, pretože to
bol jeden z prvých našich prvovýstupov v Al-
pách, lámali sa tým určité psychické bariéry.
Ale hovoríme tu stále len o horách, a ja som
toho veľa zažil na piesku a na skalkách a vždy
som hovoril a aj presadzoval, že aj v nevele-
horských terénoch sa dá zažiť rovnako veľké
dobrodružstvo, ako v horách. Môj zážitok
z vylezenia Hrany Kalamárky v Teplických
skalách bol asi najsilnejší v živote a kto si pre-
číta Montanu spred štvťstoročia, tak to po-
chopí. Nikdy som už nemal tak silné emócie

V jedné z nejtěžších délek na Petit Dru, Hemmingova cesta, zima 1976
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na opísanie svojich lezeckých pocitov, ako
práve po tejto ceste vylezenej na piesku.

V Tatrách i Alpách je v poslední době
patrný celkový pokles aktivity na váž-
ných cestách. Jak vnímáš tuto otázku
a proč se domníváš, že tak málo lidí le-
ze v odlehlých, obtížných a často i ne-
bezpečnějších stěnách. Myslíš, že mezi
vaší a mojí generací došlo k nějakému
posunu, který to nějak ovlivnil?

Tento pokles vo vážnych alpinistických ak-
tivitách je zrejmý na celom svete a čo sa ob-
lastí lezenia týka, tak aj v Himalájach. U nás
to jasne súvisí aj so zmenami v spoločenskom
živote po roku 1989, keď sa otvorilo oveľa
viac možností na sebarealizáciu, ako bolo
dovtedy. Druhým faktorom je otvorenie ob-
rovských možností v skalnom športovom le-
zení a nástup nových techník uľahčujúcich le-
zenie, myslím tým hlavne bigwallové techni-
ky a kapsulový štýl. Prinášajú väčšiu šancu
na úspech i na prežitie, ale zjavne vyžadujú
menšie osobné nasadenie. Tieto tímové vý-
stupy sú však často zbytočne vysoko hodno-
tené, ale našťastie sa podniká aj v dvojkách,
ako napr. Shiva s Line na Shivling, aj keď na
podniky typu Kurtykovho a Schauerovho vý-
stupu Z stenou Gašerbrumu IV si ešte bude-
me musieť počkať. Veľmi povzbudivé sú
rýchle výstupy ťažkých ciest na Aljaške a na
nižšie himalájske vrcholy, to je zrejme cesta
do budúcnosti. A verím, že sa na to nájdu
ľudia a že budú aj spomedzi našich horo-
lezcov z mladšej generácie.

Které z mnoha odvětví horolezectví tě
dnes dokáže nejlépe uspokojit? Lezl
jsem s tebou hůř zajištěné sportovní
cesty ve Walesu, v ledu vzlínáš že mno-
ho mladých by ti mohlo závidět, ale co
je tím opravdu nejlepším v tvých le-
zeckých zájmech?

Dobrý som bol hlavne v skalnom lezení,
ale baví ma všetko. Okrem nosenia ťažkých
batohov. Dnes by som povedal, že dokážem
byť dobrý hlavne tam, kde popri lezeckých
problémoch ide aj o psychiku, preto sa mi
páči aj tradicionalistické lezenie vo Walese,
na piesku a v ľade, lebo tam to nie je len zá-
ležitosť sily. Preto sa mi ešte občas podarí
zabojovať aj na miestach, kde toho majú aj
moji mladší a silnejší partneri dosť. A teda
práve takéto lezenie ma aj najviac uspokoju-
je. Ale hovorím, radosť mám z každej cesty,
aj z tých športových dobre vynitovaných.

Říká se, že dobrej horolezec je starej ho-
rolezec. Starej teda myslím rozhodně ne-
jsi, ale pár křížků už rozhodně máš. Pro-
vází tě rodina, děti. Pro mnoho aktivních
horolezců je tato otázka jablkem sváru.
Jak se díváš na otázku nebezpečí v ho-

rách a odpovědnosti svým blízkým. Mys-
líš že je vůbec možné abychom nebyli vůči
svým blízkým tak trochu sobečtí?

Treba si otvorene povedať, že horole-
zectvo je nebezpečné, a že pri všetkej opatr-
nosti a skúsenostiach je prežitie aj otázkou
šťastia či osudu. A z tohto hľadiska je jasné,
že prvok sobeckosti voči blízkym tu existuje,
či si to niekto priznáva, alebo nie. Pravdaže
táto záležitosť nie je vlastná len horolezectvu,
ale aj iným činnostiam, ktoré sa robia napl-
no a na vysokej úrovni, asi to ináč nejde. Na
druhej strane sa snažím byť vôči rodine čo
najviac zodpovedný, nielen tým, že neleziem
nejaké smrteľne nebezpečné cesty. S pribú-
dajúcimi rokmi je dôležité vyberať si ciele
zodpovedajúce schopnostiam a nepodlah-
núť klamu, že som bol niekedy dobrý a mô-
žem sa pustiť do hocičoho. Je zaujímavé, že
mnoho starších horolezcov na toto prece-
nenie momentálnych schopností doplatilo.
Budem sa tomu snažiť vyhnúť.

Vzpomínal jsi, že od roku 1989 žiješ
vlastně jen z věcí okolo lezení. Jak sis to
dokázal zařídit a kdo ti v tom pomohl?

Vždy som sa okrem lezenia venoval aj pí-
saniu, fotografovaniu, prednáškam, organi-
zovaniu. Čím ďalej som viac robil aj pre na-
šu federáciu, pre Jamesák a vlastne desať ro-
kov som bol na voľnej nohe. Nebolo to jed-
noduché, ale robil som to, čo ma bavilo
a snažil som sa popri tom pomôcť lezcom.
Aj teraz, keď robím sekretára Slovenského
horolezeckého spolku JAMES, ak by som sa
mal venovať len nejakej byrokracii, tak to by
nešlo. No a pravdaže v samotnom lezení som
si postupne vytvoril podmienky, aby mi fir-
my vyrábajúce horolezecký materiál pomoh-
li. Mal som a mám veľmi dobré a priateľské
kontakty s talianskymi firmami, LA SPORTI-
VA, CAMP a SAMAS, výrobca známeho oble-
čenia značky MELLO‘S, za dlhé roky spolu-
práce im vďačím za veľa kvalitného materiá-
lu. Po revolúcii sa aj u nás podmienky zme-
nili a v tomto čase je najdôležitejšia moja
spolupráca s firmou TREK SPORT. Žiadna
z našich firiem nedala do podpory a spolu-
práce s horolezeckými aktivitami toľko, ako
táto. Nemyslím tým len na naše pomery
celkom priekopnícke ustanovenie TREK
SPORT tímu, ale aj podporu festivalom a po-
dobným akciám. Snažím sa, aby aj oni mali
čo najväčší osoh z toho, čo robíme, ináč to
totiž ani nejde.

Tak trošku do budoucna, co plánuješ
na letošní sezónu? Je tak trochu veřej-
ným tajemstvím, že Fram by snad letos
v létě mohl mít dobré podmínky.

Mal som celkom dobré plány na túto zi-
mu, aj som trochu viac potrénoval, ale
podmienky boli mizerné. Istotne sa chceme

s Mirom Pialom vrátiť na Marmoladu a skú-
siť Fram, ale po predĺženom čakaní na zlepše-
né zimné podmienky je to zatiaľ s mojim
skalným lezením dosť slabé. Aj preto to plá-
nujeme až na koniec leta, uvidíme.

Vlastně jak dlouhou dobu už jsi Framu
obětoval a s kolika spolulezci už jsi
vlastně zkoušel tuto cestu dokončit?

Fram nás od začiatku poriadne trápil,
najskôr bol pokus s Beckom v roku 1989,
o rok neskôr som tam bojoval s Jarom
Vondom Vonderčíkom, ale nedarilo sa. Na-
koniec sme sa v roku 1991 dostali s Petrom
Ondrejovičom až jeden a kúsok dĺžky nad Ry-
bu, takže po túto jaskyňu sa Fram lezie a je
uznávaný ako vážny variant. Vonku sa nikto
moc nevzrušuje nejakým nedolezením tejto
cesty, nikto z priestupcov Framu sa do dĺžky
na Rybou ani nepozrel. Nám sa zdal problém
na konci cesty taký ťažký, že sme ho nechali
otvorený pre lepších. Ale po rokoch som mal
spolulezcov schopných liezť oveľa vyššie
obtiažnosti a znovu sme sa začali o Fram
zaujímať. S Mirom Pialom je to už pre nás
malá nočná mora po tých mnohých poku-
soch a vždy zlých podmienkach. Najskôr sme
sa v roku 1997 neprepracovali ani do Ryby.
O rok neskôr sme museli ustúpiť po búrke
a bivaku v Rybe. Na ďalší rok som bol po
dlhej dobe v celkom dobrej forme, ale po-
časie bolo zúfalé. Napriek tomu sme v zime
a hmle zabojovali až do Ryby, dostali sme sa
až na koniec cesty, ale v hrubých vetrovkách
drkotajúc na štandoch to bolo všetko prí-
šerne ťažké a neriešiteľné. Problém je v tom,
že sa do kľúčového miesta dostane človek
vtedy, keď má za sebou vážnu alpskú túru.
To chce trochu súhru všetkých okolností, aby
sa bez nasadenia techniky podarilo preraziť
vyššie. Takže Fram je teraz zase naším cieľom
a hoci je v horách, kde sa nevešajú žlté či čer-
vené slučky do rozrobených ciest, dosť by ma
mrzelo, keby sa to po týchto našich poku-
soch otočilo na nejaké naháňanie a predbie-
hanie. Okolo je podobných problémov viac,
stačí sa len lepšie pozrieť. Takže uvidíme, aké
rozuzlenie život prinesie.

Radek Lienerth

1975
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S nováčky
v největších

 z malých
O čem že to zase mele?? Přece o Tatrách,

nejmenších velehorách nejen v Evropě. Kde
jsou ty doby kdy se do Tater jezdilo jako čle-
nové TJ Lokomotiva za korunu, ale taky kde
jsou ty doby, kdy rohlík stál desetník a pivo
bylo za korunu. No to je ovšem trochu od
tématu.

Tatry si svou poezii a kouzlo uchovaly
i přes veškeré změny, které kolem nich pro-
běhly, netečně přihlédly odlivu horolezců do
západních zemí a trpělivě vyčkaly na jejich ná-
vrat, který je obzvláště v posledních dvou le-
tech vcelku výrazný.

Řada věcí se mění jak v samotných výstu-
pových cestách, kde Horská služba osadila
do největších klasik borháky na štandy
a upravila slanění. Tak i na samotných cha-
tách, z nichž některé se z domů duchů mění
na prosperující a životem tepající zařízení, ji-
né drží klasický standard, který se navíc sna-
ží ještě vylepšit, a pak tu máme také výjimku
potvrzující pravidlo (Ahoj, Miro!).

Lokomotiva Brno je, bohužel, jedním
z mála oddílů v ČR, kde i přes veškeré změ-
ny zůstal zachován klasický systém horoško-
ly. Prostě nováčci mají roční blok předná-
šek, výjezdů a praktických cvičení zakonče-
ný dvěma týdenními výjezdy  do Tater (v létě
a v zimě). Pak teprve obdrží průkaz ČHS. Pro
někoho je tento systém buzerací, ale proč
nám tedy každoročně přibývá v kurzu nováč-
ků? Nebude to tak trochu náhodou proto,
že se chtějí naučit jak se pokud možno neza-
bít?

Letos padla volba letních Tater na oblast
Mengusovské doliny, na chatu pri Poprad-
skom Plese. V průběhu soboty se poval na
Popradském začal plnit čtrnácti nováčky
a sedmi instruktory a mně tak trochu zatr-
nulo, jak tohle zvládneme bez průseru. So-
botní počasí je tak trochu aprílové, ale
s Vojtou nám nedá abychom si neskočili pro-
táhnout kosti alespoň na Ostrvu. „Jar na Me-
siaci“ bude určitě tou správnou cestou.
O půl hodinky později kousek nad nýtem
v totálně mokré sedmové plotně si Vojta ne-
ní vhodností protažení kostí až tak jistý
a moudře volí ústup. Tak dám aspoň pokus,
zas tak hrozný to být nemůže. Střídáme a do-
lézám k nýtu a ono to jde, blbě, ale jde.

„No prosím, tady máme hnízdo na tuto-
vej uzel, teď se k němu postavit. Hm, teď je
to na tlamu, asi se vrátím. Anebo?“ Vzpomí-
nám si na Drobka a za chvíli už se nad doli-

nou nese klasika: „Dávej bacha, chlapi se vra-
cí vzduchem!“ V kroku co jsem myslel mě
nohy podržely, ale tak o dva metry dál byla
jako stoupek krásně kluzká polička (ta po-
lička, ženský rod). Tak ta mrcha mi nedala
a mokré spoďáky….. Holt jsem orel, ta ptačí
perspektiva je dost dobrá. Pro dnešek ra-
ději balíme. Alespoň máme ty nové šede-
sátky z Lanexu hned zajeté, jako do peřin-
ky.

Nedělní počasí nemá nad ránem chybu
a tak si každý z instruktorů bere dva svěřen-
ce a mizí tu do Zlomisk, tu na Volovku, ne-
bo Žabího koně. Myslím, že není nic lepšího
než poznat v průběhu kurzu právě všechny
tyto krásné klasiky a také z pohledu instruk-
tora – kdy se jinak do těchto nádherných stěn
podívám sám.

Spolu se dvěma nováčky mastíme pod
Ošarpance. Ať si kluci zalezou. Začínáme
Puškášem a hned oceňuji práci kluků z hor-
ské na štandech dva krásné zalepené borhá-
ky a v druhé délce dokonce i jeden v previště-
ku, těžká pohoda. Aby to hoši neměli jen za
skalkařinu, pokračujeme dál celým hřebe-
nem. Dvě poloviční šedesátky a GiGi destička
umožňující dobírat dva lidi nezávisle na so-
bě zaráz perfektně urychlují postup a tak

jsme v jedenáct znova pod stěnou. Kluci le-
zou dobře a tak po nalezení do Plška neodo-
lám a mířím doprava do plotny, kde se lesk-
nou nějaké nýtky. Prý kolem sedmy. Je to nád-
herný šestkový rajbák a Kvído s Alešem na
druhém takřka chrochtají blahem nad krás-
ným lezením. Ještě slanění z opět nového,
krásně macatého bohrháku a i přes houst-
noucí oblačnost nastupujeme ještě jednu
cestu. V západní stěně Ošarpanců je krásná
RP klasika Kývala–Zeitler. Na dvě šedesátky
je posekáno a ty štandy na skobkách a čočí-
kách jsou sice pomalejší, ale zase je větší sran-
da.

Bohužel do Tater jezdí čím dál více lidí
bez horských zkušeností, a tak se tomu, že
horská dává do štandů borky nedivím. Pře-
ce jen u většiny „Matloňů“ to alespoň čás-
tečně zmenšuje potenciální riziko průšvihu.

Středa přináší změnu, sice leje, ale i přes
ten „Saigon“ vyrážíme alespoň na Ostrvu.
Liezť sa dá vždy, len to niekedy dlhšie trvá.
Myslím, že na krásnou cestu Dieška na le-
vou věž jen tak nováčci nezapomenou. Styl
je tak trochu JTD (rozuměj – jak to de), ale
vytrvalost je s úderem poledne oceněna a sví-
tí sluníčko až do večera. Skála se krásně vy-
sušuje a tak lezeme Diešku i RP.

Zoban, Neznámá 7-, Ostrva
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Balada
o jednom
kroku

Inspirován sérií článků Kosti Makovce jsem
neodolal, abych vám nevylíčil drama několi-
ka extrémních kroků, které jsem okusil na
vlastní kůži. Navzdory všem moderním tren-
dům lezení v převisech za anatomicky upra-
vená madla lezu zásadně kolmé stěny za ře-
zavé škrabky, krvelačné spáry všeho druhu ne-
bo krystalická plotnová struhadla. Jsem to-
tiž „Opačník“, nejnebezpečnější z indiánských
válečníků. Bohužel většinou sám vůči sobě.

Tak se stalo, že v jedné lezecky světozná-
mé díře na jihu Hispánie stojím u nástupu
fantastického rajbáku. Pár kiláků dál trénují
tendenční zbabělci bezpečně zajištěné stro-
py, hlavně nějaké Kous Kous nebo Kokos. Ne-
vím přesně, prostě nějaký osm cé. Já tu však
mám svůj rajbák, který je sice jen 15 m vyso-
ký, ale úžasně hladký. Jako když si hubu oho-
líte čtyřbřitým Wilkinsonem.

Tenhle sektor jsme důvěrně přejmenovali
na Los Cocotos. Máme ho rádi, lezeme tu
už pátý den a všechny lehké cesty jsme už vy-
stříleli. Podle průvodce mě čeká něco mezi
6a+ a 7b+. To záleží na tom, kde skutečně
jsme a to je to jediné, co nevíme. Včera ve-
čer jsme trochu pobafali něco málo gandži
a mně to vyneslo nového spolulezce. Alda
z Mexika, je vynikající technik a trpělivě sná-
ší mé plotnové mučení. Domlouváme se an-
glicky pomocí dvou slov. Jak málo stačí k do-
mluvě, páni poslanci!

No, a tak, když mi je jasné, že absolutně
nevím, jak se dostanu ke druhému nýtu, za-
čal jsem sérii mně doposud nevídaných po-
hybů. Hnán touhou ukázat vzdálenému ci-
zinci, že Češi nejsou žádný ořezávátka (zvláště

z našeho Horoklubu) a vidinou přistání me-
zi kamínky pátéřáčky, jsem si vsugeroval, že
nejde spadnout. Z nástupového špičáku
jsem cvaknul první nýt, jehož funkce je asi
ta, že si v něm odložíte jednu přebytečnou
expresku. Ruce jsem si opřel o plotnu v po-
zici nad hlavou, aby mi nepřekážely ve výhle-
du na nohy a dopadiště. Polodynamicky
jsem nakročil levou nohou s vytočeným nár-
tem o 90° do sokolíkového odštěpu a pra-
vou nohou jsem křížově přešlápnul o další
půlmetr výš doleva na stejně blbě vytočenou
šikminu. Následuje dřep na skutečně jedné
noze. Ruce totiž stále trčí nad hlavou a levá
noha se pochopitelně zvedá současně s dře-
pem. Levou nohu jsem velmi pomalu oblou-
kem položil na pravou a zatížil. Ironicky mě
napadá hláška. „Ta spodní byla moje, vole!“

Alda ani nedutá a zírá, co bude. Jeden blb
si totiž stojí na svojí vlastní noze, umístěné
patrně na jediném stupu v cestě, bez rukou,
a hrozí mu co nevidět podlaha. Ale to jsem
ještě nevytáhnul svůj poslední trumf. Spod-
ní nohu jsem pomalu kývavým pohybem do
strany vysunul a rázem stojím opět na jed-
né, tentokráte levé noze. To už Alda nevydr-
žel, a zavolal svého španělského přítele Ňa-
giho, coby chytače. Jenže já už byl v cílové
rovince. Na tření jsem nakročil pravou no-
hou, polodynamickým dřepem se vyšvihl
a ruce konečně chytly nějaký ten nehťák. Alda
bručí něco zespoda jako že good, nebo God
(„dobrý“ nebo „panebože“) a já po chvíli ko-
nečně cvakám druhý nýt a říkám to svý. „Tý
volééé, tý p…, to bylo těžký!“ Taky děkuju
Ňagimu za chytací podporu.

Po tomhle boulderovém nástupu jsem zby-
tek cesty prošel jak růžovým sadem, ačkoliv,
soudě podle druholezců, to zadarmo taky ne-
bylo. Při cvakání řetězu jsem si vzpomněl na
jedno internetový heslo: „On Sight or Deth.“
Tak to sedí, na tuhle cestu se tohle hodno-
cení hodí. Hřebínek mi povyrostl o dva me-
try. Pak ještě o kousek, když evidentně lepší
Alda, psychicky nezvládnul nástup a cestu za-
pytlil. Ňagi se mu vyšklebil, ale Alda to pře-
šel poznámkou. „Jsem zdravý, jsem celý, jsem
vítěz!“ Musím uznat, že na tom něco je.

Málem bych zapomněl napsat hlavní úda-
je, aby se mi věřilo. Cesta byla vylezena mnou,
stylem OS–kyselý ksicht, jistil mě Alda a Ňa-
gi, těžký to bylo jako prase, jak se to jmenuje
nevím, dívala se na mě Petra a Lukáš, Lukáš
to pak převlál na druhým, stalo se to v led-
nu na jihu Hispánie a bylo špica počasí.

Za vylezení vděčím neuvěřitelné adhezi
mých lezeček, porušenému gravitačnímu po-
li, mé ješitnosti a hlavně díky Bohu, protože
jinak si ten zázrak vysvětlit neumím. Ještě jed-
nou díky.

P.S.: Adrenalin je jediná droga, která sto-
jí za to!
 Leonardo da Svinchi alias Milan Svinařík

Čtvrtek a pátek jsou ve znamení Žabáka
a Volovky. Na hřebeni koně sice ještě chvíli
sněží, ale pak na Volovce si už zase nahřívá-
me kosti a kluci lezou i na prvním. Štáflovka,
Janiga a nakonec si s Kvidem dáváme Oroli-
na. Nějak mi to 7/7+ přišlo v patnácti zajiš-
těnější a lehčí. Sice RP i přes mokrá klíčová
místa, ale ten strach! Asi stárnu.

V pátek jsme na Volovce znova a dolézá-
me to, co jsme nestihli ve čtvrtek. Sta-
nislawski je trochu mokrý a tak borci alespoň
částečně vědí, co je to „Ďuro Alpinismo“,
a když si pak do horního pravého variantu
Puškášových sokolíků nevezmu ani jednoho
velkého frenda (mám je na chatě), je jim to
po dvaceti metrech nezajištěné širočiny jas-
né už zcela. Jako lahůdku na závěr si nechá-
váme krásně odnýtovanou plotnu vlevo od
Puškáše. Šedesát metrů šestkových rajbáků
s nýty tak po pěti metrech je elegantní teč-
kou nad i.

V sobotu se má kazit počasí a navíc prsty
nováčků mají různé tvary a známky opotře-
bení. Individuální lezení na Ostrvě tak zláka-
lo skutečně už jen ty nejskalnější. Někdo jde
Polský komín a na Ihlu v Ostrvě, Slépa s Pe-
trem chtějí RP na Dieškovi a s Vojtou lezeme
„Foxův sen“ od Boba Mrozka. Dole dáváme
malý variant, přece jen v zimě tu asi měli led
a nacucané mechy nějak nemusím. Cesta je
tak za 6+/7– a je velmi skoupě odjištěná pů-
vodním jištěním, ale perfektně odjistitelná
vlastním – ideál.

Nahoře traverzujeme na slaňák Diešky
a máme tak možnost vychutnat si Slépu bo-
jujícího o život ve vrcholové spáře. I přes
borhák cvaklý metr pod ním jsem tak nádher-
ně vyděšený výraz ve výlezu už dlouho nevi-
děl. Ale nutno poznamenat, že to nakonec
dal a připsal si tak své první tatranské RP.

Pak už zbylo jen vyrazit na odpolední vlak
do Brna. Tatry se loučily podmračeným po-
hledem podvečerní bouřky a nám bylo fajn.
Bylo prima poslouchat čerstvé zážitky nováč-
ků i jejich nekonečné diskuse o tom, co by
šlo vylézt a jak trénovat a jak to odrbat a co
půjde a co nepůjde. Bylo mně moc dobře.
Vrátilo mne to zpátky do doby ideálů a na-
dšení a moc dobře mi bylo jasné, že pro ně-
které se tato živelná radost z lezení stane po-
sedlostí, jiní ji postupně odsunou do pozadí
jiných hodnot, ale myslím, že se nenajde ni-
kdo, kdo by o tomto týdnu řekl, že byl totál-
ně ztracený.

 Zoban

Resumé:
V průběhu výcvikového kurzu H. O. Loko

Brno bylo vylezeno cca 65 výstupů, převáž-
ně v trojčlenných družstvech. Jejich obtížnost
se podle úrovně dovedností nováčků pohy-
bovala od 3. stupně UIAA do 7+.

A to je tedy konec, „přátelé“.
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Foto: Peter Mathis
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Neutuchající touha poznání žene

člověka neustále za novými, dosud

neobjevenými „světy“. Tvor, jenž

ještě před pár desítkami tisíc let uměl

sotva chodit, dnes opouští rodnou

Zemi, aby své nutkání rozptýlil ve

vesmírném prostoru. Ale je tu ještě

jeden svět, dosud neobjevený a velice

těžko přístupný svět věčné tmy

a netknutého prostoru, kde čas jako

kdyby se zastavil. Svět propastí,

nacházející se i více než tisíc metrů

pod povrchem zemským. O tom je

KOTA 1000.

isím v impozantní ledové šachtě vpravdě gi-
gantických rozměrů. Průměr okolo třiceti

metrů – ohromující svislost!
V protější stěně vidím visící ledový střechýl

asi dvacet metrů dlouhý. Stará lana obalená
čtvrtmetrovým ledovým krunýřem připomína-
jí spíše gigantické páteřní obratle ztrácející se
někde v hlubinách. To je BREZNO POD VEL-
BOM, jedna z nejhlubších podzemních vertikál
světa.

Proklatě silný průvan a teplota kolem dvou
stupňů pod nulou, všude led a sníh. Vichr smeta-
jící ledové granulky po umrzlých pláních vhání mi-
liony kusů do vstupního otvoru, který plní funkci
vysavače.

Osmnáctá hodina akce.
Broukám si „Nothing else Matters“ a ledový

průvan vytváří z mého overalu tvrdý, docela tlus-
tý krunýř. Je ráno, těsně před šestou a k povrchu
zbývá ještě asi 150 metrů.

„… kterej vůl zase toto vymyslel,“ říká Raďas
po návratu z předsunutého tábora u vchodu do
jeskyně.

„V noci 17, vichr jak v Arktidě, každej dva
spacáky, málem jsme zakukali. Ztratil jsem při
vystrojování mačku a Márty Stop Petzla, už mě
tam nikdo nedostane. Ty vole, visí tam ledovej
krapas, aspoň dvacet metrů dlouhej. To kdyby se
utrhlo, tak seš na dně fofrem a vsadím se, že bys
to nerozchodil.“

Sedím u kamen a už se těším jak pozítří vyra-
zíme. Čeká nás pořádná šichta. Na ledovou zá-
tku, která hermeticky uzavírá šachtu ve 370 m,
pokusit se prokopat ledem a sněhem dál a do-
stat se na dno do 501 m, na dno třetí nejhlubší
vertikály světa. Pokud půjde vše dobře, pokračo-
vat na dno jeskyně do 850 m a pokusit se vytipo-

vat další místa na exploraci. To vše za ideálních
podmínek. Od objevu jeskyně se na dno dostalo
pouze jedno tříčlenné družstvo Slovinců. Sestup
tedy sliboval skoro panenskou cestu s velikou
možností dalších postupů.

Na „špuntu“ v 370 m jsme celkem rychle. Za-
padám po kolena do kyprého prašanu a vidím jak
Medzo bojuje spolu s pajsrem o každý centimetr
v ledové vertikální úžině. Kusy ledu padají někam
hluboko dolů. Proklatě silný průvan se s každým
odseklým kusem ledu zvětšuje a nabírá na deci-
belech. V okamžiku kdy je úžina rozšířena na hra-
nici průleznosti, průvan dosahuje již takové síly,
že se na vzdálenost jednoho metru nemáme šan-
ci slyšet. Lano ukotvené na jednom nýtu a hoze-
né přes ledovou hranu je jedinou možností po-
sledního slaňáku 130 m hlubokého. To, co vidím
pod „špuntem“, je natolik extrémní, že ani nedý-
chám. Staré lano visící na délce asi 30 m je obale-
né asi 40cm vrstvou ledu a celý útvar tak vypadá
jako obří páteř této obrovské propasti. Neodva-
žuji se ani pomyslet, kolik celý kolos může vážit,
obzvláště ve chvílích, kdy zády rozhoupávám celý
řetězec ledových krystalů. Všude teče voda, prů-
van zeslábl s rozšiřujícím se profilem. Přemýšlím
jaké slaňovátko by bylo třeba k sestupu po laně
o průměru 40 cm.

Stěny se vmžiku rozestupují a jakoby z vyraže-
né díry ve stropu náhle vjíždím do naprosté tem-
noty. Obrovská podzemní prostora o rozměrech
100 krát 40 m, na jedné straně spadající čtyřice-
timetrovým komínem na dno dómu, na straně
druhé sestupujícím suťovým kuželem do velmi ná-
padného propadání, které vytváří přirozené od-
vodňovací koryto veškeré vody. Vaříme čaj s citro-
nem a ládujeme do sebe čokolády. To vše opaku-
jeme asi pětkrát, dokud každý nepozře asi 3 litry
tekutin. Našel jsem v místech starého slovinské-
ho bivaku kartu s pěknou nahotinkou. Popíjíme
a meditujeme nad slastnými okamžiky v náručí le-
pých děv. Realita je však mnohem, mnohem stu-
denější!

Další cesta je zpestřena závalem, ne extrém-
ním, ale nepříjemným, kde je série velmi těsných
úžin ústících do volných studen s protékajícím ak-
tivním tokem. Teče za overal, do rukávů, prostě
všude. Sérií slanění se záhy dostaneme na dno jes-
kyně. A nevěříme vlastním očím. První pocit po
zběžném ohledání dna je neuvěřitelný. Není pře-
ce možné, aby taková jeskyně končila. Obrovské
gigantické studny fascinujících rozměrů a velmi sil-
ný průvan, bývají neklamnou známkou cesty
správným směrem. Jeskyně však končí naprosto
slepě v sutích a štěrcích bez jakéhokoli náznaku
pokračování. Znovu prolézáme všechny odboč-
ky, nalézáme do volné přirozeně pokračující puk-
liny – nic. Jedna vertikální úžina neprůlezných roz-
měrů bez známek průvanu pohlcuje vhozený ká-
men, který po pěti metrech končí někde v suti.
Zběžně mapujeme dno a vydáváme se na cestu
zpět. Nad poslední šachtou znovu pociťujeme ci-
telný závan průvanu. Traverzujeme do okolních
stěn, ovšem bez valných výsledků. Provádíme te-
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dy výběr míst pro další výzkum a po desáté
večer jsme zpět pod 501 m.

Zatímco na povrchu zapadá slunce, údo-
lí je zakryto hustou peřinou mraků a vítr
uhlazuje čím dál víc ledová zrcadla dole hlu-
boko v podzemí, v hloubce skoro šesti set
metrů hučí příjemně plynový vařič. Připra-
vuje se čajíček a s citronem. Nepředstavitel-
ný komfort ve světě věčné tmy a mokra.

Tak přemýšlím, že pokud zahájíme vý-
stup teď, tak stoprocentně vylezeme pozdě
v noci do pořádné pumelenice. Plánujeme
proto že vydržíme a zahájíme výstup někdy
ve 3 hod. ráno. To bychom mohli být ko-
lem osmé nahoře. Mění se tlak a mohlo by
být lépe. Čajík roznáší po celém těle vlnu
nepředstavitelné slasti, ale jenom na chvíli.

No nic, balíme se do izofólií a zapálené
karbidky umisťujeme pod skrčené nohy tak,
aby krásně hřály. Fakt! Za chvíli je z vnitřní
strany na „retunksdece“ vysrážená voda
a teplota tak kolem šesti stupňů. Oproti jed-
nomu stupni mimo fólii to je nepředstavi-
telný komfort! Mokré overaly máme ohrnu-
té do půli pasu a „polarový“ podoveral vy-
sychá během deseti minut. Vzpomněl jsem
si, jak jsem někde četl, že na oblečení z po-
lartecu se člověk může stát závislým. Jo, jo,
cukají mně koutky. Vybavují se mně názvy
snad všech „polarovejch“ bund, které bych
zrovna teď potřeboval mít tady. Zatím „ko-
sím“ ve starém stovkovém „maldenovi“
a doufám že nezakalím. Je to takový kus ob-
lečení, ke kterému mám hluboký vztah. Už
se mnou putuje šest let po nejhlubších dí-

rách světa, je stokrát zašívaný, opravovaný,
ale nějak se s ním nemůžu rozloučit. Se sta-
rými věcmi se holt člověk loučí težce. No
nic, schrupneme alespoň několik minut. Če-
ká nás dlouhá cesta nahoru.

Jako vždy – nakonec se všechno musí vy-
tahat nahoru z díry a snést dolů do údolí.
Celá akce nám zabrala deset dnů a stála za
to.

Nezbývá než poděkovat všem členům ex-
pedice, řidiči rolby za transport materiálu
a členům klubu DZRJ Ljubljana. Dále pak
našim ženám, dětem a psům za vytrvalé oče-
kávání, morální a finanční podporu. Firmě
Alpinus pak za materiální zabezpečení.

O. Štos, ved. expedice
Foto: Zd. Motyčka

Účastníci expedice:

1. Radoslav Blažek
KOTA 1000 Czech

2. Petr Buček
KOTA 1000 Czech

3. Martin Keprt
KOTA 1000 Czech

4. Jiří Kyselák
KOTA 1000 Czech

5. Peter Medzihradský
KOTA 1000 Slovakia

6. Tomáš Pavlovský
KOTA 1000 Czech

7. Jaroslav Skoupý
KOTA 1000 Czech

8. Oldřich Štos
KOTA 1000 Czech
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Že prej ať něco sesmolím do Montany o Pra-
chovu. Je fakt, že se na písek v poslední době ně-
jak pozapomíná. Ne snad, že by se nic nedělo a nic
nelezlo na českých píscích, ba právě naopak, ale
ten kdo leze a je trochu v obraze, nemá zase tak
moc času aby sedl k svému opomíjenému PC, se-
třel z něj letitý nános prachu a potrápil trošku zá-
vity, co že to vlastně kde, kdo a kdy vylezl nebo ne-
vylezl, skočil nebo neskočil. A já jako starej vůl ve
své mladické nerozvážnosti jsem to samotnému šéf-
redaktorovi pod tlakem jeho medu a slibů odkejv!
No a sliby by se měly, zvláště starším lidem, plnit.
A tak tu sedím, hlava prázdná a uzávěrka za hum-
ny.

Tak jdeme na to, ale předem upozorňuju, že
tenhle první článeček o Prachovu bude hodně
odfláknutej. Psát je sice konečně o čem, protože
i u nás se začínají dít věci, ale zítra ráno odjíždím
na 14 dní climbovat na jih a ty myšlenky jsou už
trochu někde jinde (vykradou mě, nevykradou…?)
a spíš mne zajímá, co všechno mě ti pobrkaní
Rakušáci vyhází z báglu (ještě že fernet není z ho-
vězího, nebo proboha snad jo?). Ovšem v přípa-
dě, že nás tam pustí a nepoženou nás až k Temelí-
nu…

Dost výmluv a slyšte pár drbů z našeho a vaše-
ho Prachova, kde se konečně po letech nečinnos-
ti probudila vrcholová komise a zdá se že se má
čile k světu! Již podvakráte se pár nadšenců nejen
z Jičína, ale i z Prahy a Kolína sešlo na „výjezdním
zasedání“ u Fugase na chaloupce a otevřelo pár
ožehavých témat. A jelikož letošní deštivé jaro je
schůzování příznivě nakloněno, tak naše debaty by-
ly poměrně plodné. Dnes jen tak nakousnu
a navnadím, ať se máte na co po prázdninách tě-
šit.

Hlavním tématem bylo samozřejmě dělání
prvovýstupů a vše, co je s tím spojeno. Pravidla
(jednoznačně zachovat stávající s menšími úpra-
vami s ohledem na 21. století a na stoupající ob-
tížnost cest), kruhy a jisticí materiál vůbec (stop

borhákům, bouchat se mohou pouze normované
kruhy a slaňáky viz stále se zlepšující internetové
stránky ČHS). Pár slov padlo (nikoliv však na příliš
úrodnou půdu) také o dojištění některých pískov-
cových „vražd“ (mrkněte na internetovou petici
na stránkách www.volny.cz/horo–petice a zkuste
si udělat vlastní názor a nebojte se s ním jít i mezi
lidi!). Předběžný souhlas byl zatím jen s dojiště-
ním cest, na kterých zanikla přirozená možnost pří-
rodního jištění (prasklé hodiny, urvaný hrot), jež
využili pro zajištění cesty prvovýstupci. Smeten
z pivem politého dubového stolu byl také návrh
na otevření masívů a okrajů na Prachově. Podle
správného názoru místních i „inostranných“ lezců
znalých věci je pořád ještě dost místa pro všechny
rozumné kruhobijce na mnoha věžích a věžičkách
po celém Prachovu! Některé věžičky stále čekají
na své znovuobjevení a ani takový znalec Pracho-
va jakým je bezpochyby Zdenda „Koťas“ Koťátko
neví zatím o všech. Občas, jak sám přiznal, objeví
skalku, o které sice už věděl dříve, časem na ni
pozapomněl a je na ni tak sotva jedna cesta ze
třicátých let! (Prachovem se šíří pomluvy, že ve vol-
ných chvilkách obchází opuštěná zákoutí skalní-
ho města s jedním jasným cílem – nový průvodce
po Prachovu. To by mohlo být zajímavé počteníč-
ko, necháme se překvapit). Ale už i tady se leccos
mění, protože do skal pronikla skupinka mlaďa-
sů z rovinatého Kolína pod vedením Vládi „Stři-
houna“ Střihavky a začala na menších a ne příliš
navštěvovaných skalkách pěkně řádit a vymetat
pavučinky. Za uplynulé dva roky spáchali něco ko-
lem padesáti cest v rozpětí mezi II – IXa a přidali
k tomu pár dost brutálních přeskoků. O tom ale
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až na podzim, protože většina jejich výtvo-
rů čeká na podzimní schválení. Členové VK
mají zatím za domácí prázdninový úkol
zhodnotit jejich nové cesty, pokusit se je
s ohledem na svůj věk přelézt a vyjádřit se ano
či ne.

No a když k „práci“ Kolíňáků přičteme pr-
vovýstupy z autorské dílny nestárnoucího
Zdendy Petráně a jeho osvědčeného spolu-
lezce Pavla Nováka, tak se mají všichni sa-
mozvaní členové VK Prachov co ohánět po
celé léto!

Věčným tématem, které se nemohlo opo-
menout ani na Prachůvku, je používání
magnézia, a to nejen mladými lezci, ale i ně-
kterými zkušenými a doufal jsem, že i pískov-
cové tradice ctícími pískaři – himálajisty! Do-
cela rád si na nich příště smlsnu! Zákaz po-
užívání maglajzu se samozřejmě týká i prvo-
výstupců a při zjištění porušení pravidel
v tomto bodě hrozí zrušení autorství dané
cesty (jako se to stalo Aleškovi Morávkovi
a Pupákovi Novotnému s cestou „Pan chyt-
rej“ na Dráždany, nebo Christianu Güntero-

vi na Velkém Zbrojnoši „Odysea lásky“). Pa-
dl a zřejmě se i ujme návrh na rozdělení vý-
znamnějších věží do několika skupin podle
možnosti prvovýstupů: zakázané (jen pár
skutečných dominant s dostatečnou husto-
tou cest), podléhající schválení a otevřené.
Zatím návrh, ale není to zcela pitomý nápad
– Prachov je jen jeden a Jehla nebo Obelisk
taky! Jasná je ale už nyní jedna věc – je potře-
ba zamezit „kobercovému“ dělání cest jed-
nu vedle druhé, jako to provozovali a pro-
vozují na Hrubici a Příhrazech bráchové
Maierové.

Mezi další rozumné nápady a návrhy patří
i jakési zavedení „povinnosti“ hlásit úrazy ve
skalách, aby se mohly časem vytypovat ne-
bezpečné cesty, kde ne chybou lezce, ale chy-
bou špatného jištění hrozí časté úrazy. To by
se také mohlo ujmout, vždyť lezem proto
abychom žili, že?!

Na přetřes přišly i některé staré hříchy,
najasnosti a spory z dob minulých a zdá se,
že je ochota a chuť je řešit a dořešit. Uvidí-
me co na to po léta znesvářené strany.

S uznalým mručením byla kladně zhod-
nocena i aktivita členů LKP při výměně fe-
rofixových a stářím znebezpečnělých kruhů
a slaňáků. Existuje jakýsi „zednický sešit“, ve
kterém se sepisují veškeré závady na „žele-
ze“ a postupně a jmenovitě na podpis se od-
straňují. Vzniká tak konečně přehled, kdo,
kde, kdy a jak(!) osadil jaký kruh či slaňák.
V letech 1998 – 99 se jich takto povyměňo-
valo a poopravovalo více jak 100! Letos je
jich nakoupeno něco kolem dvou tisíc
a úmorná a nikdy nekončící práce pokraču-
je již od jara! Perfektně našim dělníkům skal
slouží v roce 1998 zakoupená akučka
Bosch, bez níž si tu rasovinu už většina
„údržbářů“ i prvovýstupců nedovede ani
představit. Vrtačka byla zakoupena nikoliv
ze svazových prostředků, jak se tomu už
dnes snad děje, ale tehdy ještě z oddílových
peněz, získaných prodejem zatím nej-
aktuálnějšího prachovského horoprůvod-
ce.

Jak se zdá, nad Prachovem se na časy blýs-
ká a tuším, že bude v příštích Montanách
o čem psát. Ale dnes je to opravdu už vše,
valím na jih za sluncem, tak nezdržujte. Ale
přece jen mi to nedá a přihodím jako prémii
kraťoučký seznam již schválených prvovýstu-
pů do roku 1998. Tedy jenom takový výběr,
jinak je toho tak na dvě stránky! Příště při-
dám i pár „veselých příhod z natáčení“, pro-
tože někteří členové VK jsou poměrně „uke-
caní“ a dá se to, zvláště po pár gambáčích,
docela poslouchat. Akorát si z toho většinou
druhý den nikdo nic nepamatuje a všichni
všechno zapírají!)

Ahojky z Prachova!
Pro Juru a pro vás napsal

Houmles

Co přibylo:
�  Pilňáčkova věž, „Tobogán IXc“, RP,

Novák, Petráň. SZ hrana se dvěma kruhy.
�  Zdenina věž východní, „Namožené šla-

chy IXb“, Novák, Petráň, Macoun. Z vrcho-
lu Kejklanu stěnou, 2 kruhy.

�  Pečírkova věž, „Údolí králů IXa“, RP,
Petráň, Novák. Z hranou přes kruh na Kmi-
tací hranu.

��Kejklan, „Mocná přitažlivost Gé IXa“,
Šoltys, Špaček, Synek. Podél SZ hrany ke kru-
hu, S stěnou ke druhému kruhu Überhangu
a na vrchol.

�  Přední ztracená věž, „Ztráty a výlezy
VIIIb“, Synek, Šoltys, Vlach. Konečně dodě-
laná logická linie, 2 kruhy.

�  Přední ztracená věž, „Staropramen
extraliga VIIIb“, Šoltys, Vlach, Synek. Sever-
ní stěnou přes mechy a dva kruhy na vršek.

�  Prašivec – západní věž, „Veřejný dům
a jedna těhotná VIIIb“, Rampas, Šoltys, Sy-
nek. Převislá V hrana se dvěma kruhy, dolez
přes další kruh Ťapkovou cestou.

Z. Koťátko, V. Ďoubal, Z hrana Jehly
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Konečně v plné sestavě a konečně
suché skály. Jenom to, co se dělo,
těžko lze převyprávět. Sestava:
bratři Solanští, Tomáš Mrázek
a autor.

Massone: Reini's Vibes jako trénink
Začátek května. V pátek pozdě večer pro-

jíždíme Brenner. Lijáky a ještě jednou lijáky.
V opuštěné tržnici za Bolzanem spíme jako
dřeva. Ráno zase déšť, ale později už se vy-
jasňuje. Na parkovišti v Massone stíháme
zabrat poslední místo. Italové ovšem žádní
– jen Češi a potom Slováci, cítíme se jako
doma. Sotva se stačím s Pavlem Solanským
rozlézt v dolním sektoru, Mráza už padá na
konci střechy v REINI'S VIBES 8c/c+. To je
troufalost! Anebo víra ve vlastní schopnos-
ti? Možná dvakrát třikrát si cestu zkusil
v loňském roce a teď, po tisícikilometrové
jízdě a krátkém spánku, jde po rozehřátí
rovnou na pokus. Pravda, trochu nerozváž-
nosti v tom přece jen je. Kdyby počkal den,
možná by mu stačily jen tři pokusy a jedno
odpoledne – takovou převahu má nad ces-
tou. Druhý pokus, malá chybička s nohou,
třetí, únava, ale stále pády na konci více než
dvacetimetrové střechy! Čtvrtý pokus, opět
drtivá statika, ale na konci už docházejí sí-
ly.

V neděli ráno po důkladném spánku, ja-
ký dokáže přivodit jen nezměrná únava
a předchozí nevyspání, vstáváme pohlazeni
teplými paprsky slunce. Ve skalách se o dvě
hodiny později už začíná zatahovat. Mráza
dá první pokus, který ho dostává do závod-
ní teploty. Odpočatost je příliš zjevná. Dru-
hý pokus si dovede představit jen ten, kdo
ví, co dokáže odpočatý Mráza. Vylezl to tak,
že dole v tu chvíli snad nebylo člověka, který
by do toho nechtěl nastoupit, byť by jeho
strop byl 7c. Vyloženě se prošel. Nejtěžší mís-
ta cesty, opravdu světové třídy, si doslova vy-
chutnával. REINI'S VIBES lezou jen ti nejlepší
světoví závodníci. Mnozí z nich navíc využí-

vají odpočinkový chyt před klíčovým místem
na konci střechy, tím způsobem to má být
podle Legranda (který ho rovněž využil) 8c.
Ale takové, že ho i Hirayama srovnal s ostat-
ními 8c+! Yuji pochopitelně do oddychové-
ho chytu nelezl. Přesto cestu všichni, které
jsem za poslední tři roky viděl, lezli na do-
raz, na max. Mráza ne. Neodbočil do chytu
a prošel se! Bindhammerové tam padali dvě
sezóny. V čem to je? V prstech… Žádná vytr-
valost by na to nestačila. Mráza dokázal
sklepnout na čemkoli. I v nejtěžších krocích

na konci. Jak toho dosáhl? Získal darem od
Boha obrovský potenciál a vůli a na nich pra-
coval. Rozhodl se, že chce dělat nějtěžší kro-
ky na světě a nic jiného neexistuje. Svou myš-
lenku ztotožnil s činem. Dřel a dřel a hledal
cestu JAK, ne PROČ. Nečekal na profesio-
nální podmínky, vytvořil si je. Vzal lezení ja-
ko svou práci, přistupoval k ní jako profe-
sionál, a pak se jím stal. Vážně přemýšlí
o každém detailu, který by mohl zlepšit.
O stravě, regeneraci, tréninku, mentální pří-
pravě… A objevil se v Brně v pravý čas, kdy

Italská jízda

Pavel Solanský v Supercana 7b/b+, CeredoPavel Solanský v Supercana 7b/b+, Ceredo
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tam všechno vře, kdy lidé hoří pro nejlepší
lezení.

Další dění se přeneslo do „garáže“, pod
cestu MICHAEL JORDAN 8b. Dvanácti-
metrová střecha vede čtyři metry nad zemí.
Pokus o flash, ale v podstatě nemá nic nastu-
dováno. Bojuje jako lev, ale konec je příliš
tvrdý. Doskoky na oblou hranu jako na
basketbalový koš. Druhým pokusem to dá-
vá brutální silou. A publikum je nažhavené,

nechce opouštět scénu. Žádá si přídavek. To-
máš Mrázek si tedy opět nazuje své rockpil-
larsy a znovu přelézá Reini's vibes! Před oči-
ma Cristiana Brenny… a kamery.

Ceredo: první 8b flash
Dva dny na oblast je pro Mrázu ažaž.

UNDERGROUND 8c+/9a je mokrý, tak od-
jíždíme do Cereda, odkud nám posílá láka-
vé zprávy šprýmař Fojtík. Jedeme přes hory
prudkým stoupáním, které začíná hned za
odbočkou z hlavní silnice na Veronu za měs-
tečkem Ala. V serpentýnách nám pohledy
do údolí nahání hrůzu, ale je to nádhera.
Při průjezdu horského sedla Passo Fittenze
míjíme vojenské manévry na rozlehlých
pastvinách a „křídlo zadního letadla“, jak
podivný monument na vrcholu pojmenoval
Pavel. Na křižovatce před Erbezzem je dů-
ležité odbočit vpravo na St. Annu! Odbo-
čujeme pochopitelně vlevo, jak jsem nastu-
doval v italském průvodci a pět hodin blou-
díme v kaňonu kolem zbořené silnice. Petr

mezitím chytí pstruha na večeři. Poté se vrá-
tíme pět kilometrů zpět, odbočíme na Sva-
tou Aničku, projedem vesničkou Ceredo
a na první odbočce vlevo sjedeme do kaňo-
nu, kde opět zastavujeme vedle aut českých
značek. Nevím, jestli by se tyhle dva národy
nechtěly vzájemně přestěhovat. Italové za
českými holkami a my za italskými skalami
– s českými holkami! My bychom možná ani
nechtěli…

V divoké přírodě panuje klidná nálada,
vzdálená ruchu civilizace. Druhý den je úte-
rý. Skály se pomalu vyprazdňují. Rozlézáme
se s Pavlem v dlouhém krásném a vytrva-
lostním 7a+, jakých je zde spousta, když tu
náhle vzduch prořízne řev poraněné šelmy.
Aha, Mráza padá na on sight v Austrálii. Ne-
chal se Fojtíkem ošálit. Zpráva totiž zněla:
„Tufi dal Austrálii 8b za tři hodiny na čtvrtý
pokus.“ A co dává Tuf i RP, to Mráza
onsajtuje. Série tedy začala: Leze Tomáš
Mrázek, sponzorovaný Rock Pillars, Van
Gansewinkel, Ocúnem a MLO. AUSTRALIA
8b, druhý pokus. DIES IRAE 8b, FLASH!
PRVNÍ ČESKÉ 8B FLASH! Po předlezení
Martinem Fojtíkem. Je to ale krutě vytrva-
lostní, nesmírně dlouhá cesta. Mráza k ní:
„Technicky jsem si s tím vyhrál. Vím, že kdy-
bych to rval, tak s ní mám mnohem větší
problémy.“

ANIMA MUNDI 8b+, třetí pokus. SCON-
TRO FINALE 8a+, f lash, nacvičuje Tuf i.
WONDER WALL 8a, druhý pokus, smeknu-
tí na nástupu při on sight.

Toť vše, není v Ceredu těžších cest. Má tu
být zřejmě jeden umělý bouldrový strop za
8b+/c, ale informace jsou jen přibližné
a strop mokrý. Druhý den Mráza bouldruje
v OSTRAMANDRA 8a+, hodnotí 8b+, ale
pod řetězem se smeká a už to neleze. Pak ně-
jaké lehčí cesty. Do formy se dostává Petr So-
lanský a za dva dny a čtyři pokusy dává své
první 8b: DIES IRAE. Ano první, neboť vloni
8b přeskočil rovnou na 8b+ – slavná Mura-
ta. Já v témže 8b navečer padám z vršku nad
střechou, kde chyty po dešti nasály vlhkost.
Pavel se stále ještě rozlézá ve vydatných
sedmbéčkách. Potřebuje vylepšit techniku,
zjistit, že i nohy musí pracovat, a poté vyletí
nahoru jako vloni Petr.

Úspěšný výjezd má za sebou i brněnská
výprava, vedená Tufim. Martin Fojtík flashl
WONDER WALL 8a a APOKATASTASIS 7c+,
za tři dny vylezl DIES IRAE 8b. Pavel Niedo-
ba vylezl WANDER WALL 8a a za dva dny
SCONTRO FINALE 8a+. Rudo Tufi Tefelner
dal na tři pokusy WANDER WALL 8a i MI-
RACLE 7c+/8a. Na příští den plánujeme od-
jezd do Erta.

Erto: fantastická série
Převislé schody, jak jej nazval kdysi v Ja-

mesáku Igor Koller. Opravdu, schodovitě

členitá šikmá střecha. Byli jsme nadšeni,
hned jak jsme to spatřili. Ryze atletická ob-
last.

Mráza: „To se mi líbí, to bude čistě o vý-
konnosti, nic neošidíš!“ – „Veru, hej.“ Sou-
hlasím.

„Konečně tu neudělám žádný nouhend.“
Ale zase jsem je dělal, zato už ne tak často,
ale i tak to bylo tvrdé, nejtvrdší oblast, kde
jsme lezli.

Mráza: „Tak proti tomu je i Višňové měk-
ké.“ Tuhle větu ovšem pronesl ještě v pá-
tek, kdy jsme neznali opravenou klasifika-
ci. Vesměs nahoru a to už se pak dalo chá-
pat. Nicméně Mrázovu sérii zde považuji
za jeho nejlepší vůbec. Ačkoli nepadlo nic
mimořádně těžkého. V každé cestě v on
sight řešil kruté bouldry, a to v dlouhých
cestách, a přesto dal všechny do dvou po-
kusů. A lezl kvanta. První den: POLE PO-
SITION 8a+, OS. TUSCON 8a+, 2.pokus.
MISTRAL RASE 8a+, 2.p. STRICNINA 8a,
2.p. 9. OTTOBRE PLASTIC DAY 8a+, 2.p.
Druhý den: BRICOLAGE 8a+, 2.p. SUPER
POLE POSITION 8b, 2.p. TROPICANA 7c,
OS, L'ERTANA 7c+, 2.p. Tvrdá sedmcéč-
ka.

Skvěle válel opět ve formě Petr Solan-
ský. První den: POLE POSITION 8a+, 2.p.
TUSCON 8a+, 2.p. Druhý den: 9. OTTO-
BRE PLASTIC DAY 8a+, 4.p., dva dny. BRI-
COLAGE 8a+, f lash! L'ERTANA 7c+, 2.p.

Pavel Solanský vylezl SUPER VIP 7c a my
ostatní, kromě už unaveného Petra, jsme ho
flashli. Ovšem v takovém tempu, v jakém se
tady lezlo, jsme my s Pavlem nedokázali nic
těžšího vylézt. Jen poslední den jsme zapo-
kusovali v POLE POSITION a padali v ne-
konečných lištách pod řetězem.

Pak nám ještě rozbili všechny zámky
a dvě okýnka, ale nic nesebrali. Jinak zde
vládla nevýslovná pohoda. Auto je třeba ne-
chávat na parkovišti na dohled, což jsme ne-
udělali. Spaní je možné kdekoli i pod ska-
lou.

Bylo zde nádherně. Polehávání na tera-
se vily alpin klubu. Snídaně s pohledem na
zasněžené alpské štíty, průzračný vzduch
a blankytné nebe. A příjemný policajt v Ci-
molais a vstřícní lidé v baru na náměstí, kde
jsme v poledne lepili okna. Přejezd Alp do
Tolmezza by vydal na celou báseň. A jízda
Rakouskem jako v kabrioletu na další. No
prostě romantický výlet za dobrodružstvím
skalních vertikál.

Leadři:
Tomáš Mrázek, 19 let:
ROCK PILLARS, VAN GANSEWINKEL,
OCÚN, MLO
Petr Solanský, 17 let: TRIOP, HUDY SPORT
Pavel Solanský, 14 let: TRIOP, APRI ROŽNOV

Text a foto: Rostislav Tomanec

Mráza flashuje Dies Irac 8b, Ceredo



39

Už to jsou dva roky, co jsme vám
v článku Jump! (M 3/99) přiblížili
rozpracovaný americký filmový pro-
jekt o přeskocích v našich skalách.
A teď se stalo to, čemu už mnozí
nevěřili – tak jsme se dokončení fil-
mu Jump! přece jen dočkali!

Těsně před uzávěrkou tohoto čís-
la Montany už Allen Hill a John
Catto svůj film oficiálně přihlásili do
soutěže 18. Mezinárodního horole-
zeckého filmového festivalu v Tepli-
cích nad Metují, kde bude mít svě-
tovou premiéru! Ta se původně mě-
la odehrát na proslulém festivalu
Mountainfilm 2001 v coloradském
Telluride o pár měsíců dříve, ale au-
toři ji nechali na Teplice (jen krátký
ukázkový šot Jump! měl předpremié-
ru v Telluride již v roce 1998 na ju-
bilejním 20. Mountainfilmu).

Film tedy zahajuje svoji pouť za
diváky jaksi symbolicky, přímo na
místě činu! Berte to jako pozvánku
na 18. MHFF (od čtvrtka 23. do ne-
děle 26. srpna 2001) a přijďte se po-
dívat, že létat přece je i není tak
snadné!

Projekt Jump! byl tak trochu u le-
du, „nebyl čas, peníze ani lidi“. John
Catto se svou kamerou věčně ces-
toval po světě a točil pro National
Geographic Television různé drsňár-
ny. Jeho vynikající film Hitting the
wall o prvovýstupu (kterého se účast-
nil) úchvatnou monolitickou stěnou
Sail Peaku na Baffin Islandu běžel
i na našich obrazovkách. Letos na
jaře byl Mr. J. C. točit na Everestu…

Ani Allen Hill však nezahálel, mi-
mo jiné potichoučku polehoučku

pracoval na Jumpu. Nekonečným
dokončovacím pracím ve střižně
však předcházely ještě dva Alleno-
vy zálety přes velkou louži do Čech.
Vloni v září se tu objevil se sym-
patickou fotografkou Hadley Kinca-
de, lovil doplňující informace, de-
taily, sháněl další historické filmo-
vé záběry. Opět nejvíce pomohli
Zorka a Petr Prachtelovi, Vlasta Žán
a Karel Vlček (jejich filmy na festi-
valovém plátně asi mnozí pamatu-
jete).

Allen dotáčel i nějaké nové zá-
běry. Pro jeden z nich se „Kyslík“ Mi-
lan Zdvořilý uvolil zopakovat svůj
nejtěžší prvopřeskok America Jump
z Fortnýře na Pošťáka v Ádru. „Když
nebude mokrá skála, tak to skočím!“
Troufalost mu rozhodně nechybí.
Jak řek, tak udělal! Metnul to ještě
lépe než při „prváku“, s rezervou.
O to víc dobrý, že to byl jeho první
přeskok po snad dvouletém pauzí-
rování! Delší let a jistější doskok měl
ale i svou stinnou stránku – brutál-
ní dopadové síly v kombinaci s kos-
trbatostí povrchu zaútočily na jeho
kotník. „Kyslík“ se sebezapřením ješ-
tě po svých odbelhal k Tošovákovi,
abychom si připili na jeho vítězství
nad gravitací. „Mám to ňáký vy-
mknutý…“ se později neukázalo ja-
ko správná diagnóza – byla to ne-
pěkná zlomenina…

Inu, v tomto filmu neúčinkují
žádní loutkoherci. Ale dost již řečí,
lépe Jump! vidět než o něm psát. Za
pár dnů budeme mít k pokoukání tu
nejlepší, premiérovou příležitost.

Chroust

Tento filmový svátek, kte-
rým každoročně ožívá celé
město, bude zahájen ve čtvrtek
23.8. v 17 hodin výstavou foto-
grafií Craiga Richardse pod
názvem „Portréty z vrcholů“,
která do Teplic dorazí až z ka-
nadského Banffu.

V místním kině se bude pro-
mítat od rána do pozdních noč-
ních hodin. Filmy jsou rozděle-
ny opět do tří kategorií: horo-
lezectví, sporty v přírodě a ho-
ry. Čeká vás 26 filmů ze 14 ze-
mí: Čechy (3), Slovensko (1),
Polsko (1), Francie (3), Španěl-
sko (3), Švýcarsko (1), Němec-
ko (1), Rusko (1), Itálie (6), Slo-
vinsko (1), Švédsko (1), USA (2),
Nový Zéland (1), Indie (1). Mož-
ná se někomu bude zdát, že je
letos na festivalu podezřele
méně filmů. Ano, je to tak. A ne
náhodou. Vyslyšeli jsme totiž
hlas diváka. Letos budeme mo-
ci všechny filmy reprízovat,
a tak doufáme, že nikomu nic
neunikne.

Z největší dálky k nám přišel
novozélandský film The one
(basejumping). Mezi super fil-
my patří určitě německý sní-
mek SICK LINE – 32 minut v di-
voké vodě při divoké muzice –
a ANNAPURNA, španělský film
o první zdolané osmitisícovce.
Její pokořitel, alpinista Mauri-
ce Herzog si přál, aby byla po-
slední stránka jeho knížky, vě-
nované právě prvovýstupu na
Annapurnu, vynesena na vrchol
hory.

Nesmím opomenout ani rus-
ký film SURMOUNTING, výstup
ruského týmu na Lhotse, který
překvapí ničivá lavina. Mezi
známé filmaře už patří Švýcar
Dominique Perret, který v loň-
ském ročníku vyhrál se svým fil-

mem Soul Pilot Cenu diváka. Le-
tos poslal do Teplic další ze
svých superfilmů Y2SKI opět
o extrémním lyžování.

Novinkou bude rozšířené
promítání – v sále místní re-
staurace Sokol budou v pátek
a v sobotu odpoledne k vidění
starší vítězné pecky i doslovné
archiválie, které ale určitě mů-
žou oslovit i dnešního diváka.

Kromě vytrvalého promítání
je pro návštěvníky připraven bo-
hatý doprovodný program na
koupališti: lezení na umělé stě-
ně, slalom horských kol na ly-
žařské sjezdovce, běh Teplický-
mi skalami a nebudou chybět
ani loňské úspěšné humorné
soutěže jako jsou závody v pití
piva nebo půlnoční tah.

Své diáky představí v pátek
Peter Ondrejovič ze Slovenska
a v sobotu italský horolezec
a fotograf Mario Corradini, kte-
rý je zároveň členem naší mezi-
národní poroty. Účast v porotě
přislíbili také: slovinský alpi-
nista Tomaž Humar, ředitelka
festivalu ve Francii Mireille
Chiocca, horolezec a prezident
firmy Alpinus SA Artur Hajzer
a českou část poroty zastupu-
je Vlastimil Žán, kameraman
z České televize.

V hudebním programu nás
pobaví Českomoravská hudeb-
ní společnost, kapela Kamelot,
skupina Sešli se a folk zahraje
Pepa Lábus a spol.

Letní i zimní sezóna ve svě-
tě byla bohatá. A co ta vaše?
Přijeďte do Teplic na sklonku
prázdnin podělit se o zážitky.
Určitě si vyberete z bohatého
programu a když ne, stopro-
centně tu potkáte své letité přá-
tele a o nové snad také nebude
nouze.

„Jump!“
konečně
na fesťáku

Zorka Prachtelová
skáče ve Skaláku ze
Skauta na Skautskou
věž, Hruboskalsko
Foto: Chroust

Mezinárodní horolezecký
filmový festival
Teplice nad Metují
(23.8. – 26.8. 2001)
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čhs
POVOLENÍ LEZENÍ

��PÁLAVA
Správa CHKO Pálava udělila dne

28.5.2001 členům ČHS souhlas
k provozování horolezectví na vyme-
zeném místě v NPR Děvín a součas-
ně vymezuje     provozování horole-
zectví v tomto rozsahu:
1. Horolezectví lze provozovat pou-
ze na lezeckých terénech Martinka
a Obří kámen     v NPR Děvín v obdo-
bí od 1. září do 31. prosince     s mož-
ností lezení na těchto terénech den-
ně v čase od 9.00 do 18.00 hod. Na
těchto terénech mohou provozovat
lezení pouze členové organizací ČHS
a UIAA (dále jen horolezci).
2. Horolezectví v NPR Děvín lze na
vymezeném místě provozovat za
předpokladu, že budou Českým ho-
rolezeckým svazem splněny následu-
jící podmínky (vybírám pouze ty bo-
dy, které se týkají řadových členů):
� V terénu vyznačit všechna omezení.
� Sousední skály a lezecké terény (Trůn,
Vzývající) označit zřetelnými značka-
mi zákazu horolezecké činnosti.
� Respektovat jako základní podmín-
ku horolezecké činnosti sestup
z vrcholových partií skály převáž-
ně slaněním; anebo po vymezené
a k tomu upravené stezce     na pra-
vé straně stěny Martinka.
� Neorganizovat veřejné hromadné
akce na vymezeném místě.
� Správci skal: Pavel Weisser a Ri-
chard Dědič budou garantovat do-
držování dohodnutých podmínek vy-
daného rozhodnutí.
� Využívat jako přístupu do vyme-
zeného místa turistické cesty (zele-
ná a modrá značka) a cesty vyzna-
čené horolezeckými značkami.
� Toto rozhodnutí platí do 21. pro-
since 2001.

Terén Martinka a Obří kámen byl
Správou CHKO Pálava vybrán pro-
to, že tvoří souvislý komplex, který po-
skytne horolezcům kvalitní podmín-
ky k tréninku a zároveň umožní sou-
středit horolezce na relativně malém
prostoru tak, aby byl minimalizován
vliv na ostatní části NPR.

Soustředění horolezců do vyme-
zeného prostoru za jasně definova-
ných podmínek podstatně omezí po-
rušování ochranných podmínek
NPR a odstraní v současné době ži-
velné provozování horolezectví.

Rozhodnutí je vydáváno na dobu
určitou s tím, že po uplynutí doby
platnosti rozhodnutí bude celé obdo-
bí od 1.9.2001 do 21.12.2001 spo-
lečně se zástupci ČHS vyhodnoceno

a na základě výsledků bude navržen
další způsob využití lokality.

  Petr Hejtmánek
předseda komise ochrany přírody ČHS

POVOLENÍ LEZENÍ
v NP České Švýcarsko

Dne 6.6.2001 udělilo MŽP ČR
v Praze pro členy ČHS a UIAA výjim-
ku ze zákona ČNR 114/1992 Sb.
O ochraně přírody a krajiny pro ho-
rolezeckou činnost v NP, a to za ná-
sledujících podmínek (uvádím zde jen
body důležité pro řadové členy ČHS):

1) Výjimka platí individuálně pro čle-
ny ČHS, pro členy členských organi-
zací U.I.A.A. a dále pro výcvik adep-
tů horolezeckého sportu, i když ne-
jsou členy uvedených organizací, ale
jsou doprovázeni a školeni členem
ČHS, majícím horolezeckou kvalifi-
kační třídu instruktor 1. nebo 2. třídy.
Instruktor 1. třídy přitom může dopro-
vázet maximálně 5 adeptů a instruk-
tor 2. třídy max. 3 adepty horolezecké-
ho sportu. Všichni zde uvedení jsou
dále označováni jako „horolezci“.

2) Horolezectví je možno provozovat
pouze na místech a v období vyhra-
zených Správou NP:
a) Celoročně jsou pro horolezeckou
činnost vyhrazeny následující věže
a masívy:

Věže v NP     (v I. zóně):
Křížová věž, Malý Pravčický kužel, Sta-
rá Václavská stěna, Václavská věž
a Velký Pravčický kužel.

Věže v NP     (ve II. zóně):
Čmelák, Dětská věž, Divoká věž, Dubo-
vý kámen, Golem, Hezoun, Hladká věž,
Hraběnka, Kámen mudrců, Klášterní jeh-
la, Kostelík, Kostelní věž, Lampa, Malé
Žluté cimbuří, Malý plačtivý kámen,
Myslivecká věž, Okurka, Opuštěná
věž, Osecká věž, Poštolčí kužel, Prófa,
Přední věž, Punťa, Sagusova hlava,
Rudolfova skříň, Rudolfův kámen, Sli-
mák, Tetřeví vyhlídka, Velikonoční věž,
Velké žluté cimbuří, Velký plačtivý ká-
men, Věž Pavly, Věž Petra Randy, Věž
Roberta Manzera, Voldříšek, Zvíře.

Masívy v NP     (ve II. zóně):
Aladinova stěnka Bivaková stěnka, Ha-
cienda, Mravenčí stěna, Rezidence,
Šaunštejn.

b) V období od 1.7. do 28.2. jsou pro
horolezectví vyhrazeny i následující
věže a masívy:

Věže v NP     (v I. zóně):
Alenčino zrcadlo, Ama Dablam, Babič-
ka, Bachyně, Barbucha, Bílinský kámen,
Blesková jehla, Blok v jelením, Březová
věžička, Bohatý mlynář, Bratrský oltář,
Bratrská věž, Citadela, Claryho klo-
bouk, Claryho věž, Černá paní, Černý ku-
žel, Čertovo kopýtko, Česneková jehla,
Čilimník, Čtyřče, Davidův kámen, Deš-
ťový kámen, Děti, Dlouhá stěna, Dlou-
hý hrádek, Dolská jehla, Drážďanský
kužel, Drahokam, Druhá Ferdinandova
věž, Hlava, Hlavička, Homole, Horská
hlava, Horská Zvonička, Hraniční ká-
men (Soutěsky), Hrot, Stříbrné stěny,
Husitská věž, Jedový zub, Jehla Pravčic-
kého dolu, Jelení hlava, Jelení skok, Ji-
zerská věž (Na Tokání), Klekánice, Ko-
bylka, Křinický kostel, Křinický král, Koň-
ský zub, Koráb, Krkonošská věž, Kruché
cimbuří, Lemon, Letní kámen, Leydeho
věž, Lovecká trubka, Májová věž, Malá
věž, Růžové zahrady, Malý tetřev, Matzsei-
delova stěna, Matzseidelova věž, Mě-
šec, Měsíční stěna, Mřenka, Náhodná
věž, Oddílová věž, Oltářík, Orlická věž,
Pašerácká křižovatka, Petrova skála,
Pevnost, Pidižvík, Příšera Soutěsky, Po-
radní skála, Pravčická jehla, Pravčický
roh, Pstruh, Pytlácký kámen, Pytlák, Ro-
diče, Rozpolcený roh, Rybář, Saská věž,
Skalní rodina, Smolař, Smrtka, Sněho-
vá královna, Sokolí hrad, Soutěsková
jehla, Soutěskový drak, Spálený hrad,
Starosta, Stříbrná stěna, Stříbrný ma-
sív, Stříbrný pohled, Stříbrný roh, Stříbr-
ňák, Strážce moskytů, Strážce přístavu,
Strážce Pryskyřičného rohu, Strážce
soutěsek, Strážce Stříbrné stěny, Stráž-
ce Vosího vrchu, Sýrový plátek, Šikmá
věž, Špendlík, Tetřeví výspa, Tři stoly,
Topograf, Trojnožka, Velká věž Růžové
zahrady, Velký tetřev, Věž bílého poto-
ka, Věž Dlouhého dolu, Věž Gabrieliny
stezky, Věž, Křídelní stěny, Věž Mezní-
ho dolu, Věž Moskytového dolu, Věž
Stříbrné stěny, Vlasatice, Vodník, Vý-
chodní Soutěsková věž, Vysoký roh,
Yetti, Západní Soutěsková věž, Závoj-
natka, Zelená jehla, Žabák, Želva (Prav-
čická brána), Želva (Na Tokání).

Masívy v NP     (ve I. zóně):
Čínská věž, Jeskyně českých bratří,
Pravčická stěna.

Věže v NP (ve II. zóně):
Baba, Bašta Růžové zahrady, Big Stone,
Bivoj, Bludný kámen, Bonifác, Borový
kámen, Borůvkový kámen, Brontosau-
rus, Brtnická stěna, Brtnická věž, Brtnic-
ký kámen, Brtnický kostel, Býk, Cipísek,
Česká jehla Čtvrtá Ferdinandova věž,
Čtyřlístek, Deska na Kobylce, Deštníko-
vá věž, Diblík, Dietrichův kámen, Dětská
skála, Divoká věž, Dvojitá věž (Kyjovské

údolí), Dvojitá věž, Ferdinandova věž,
Ferdinandův roh, Francouzská věž, Gi-
selina skála, Gorila, Hladová věž, Hrad-
ní věž, Hradní jehla, Hraniční jehla, Hra-
niční kámen (Kyjovské údolí), Ježibaba,
Jedlový roh, Jednorožec, Jehla v Most-
kách, Jizerská věž, Jižní kříž, Kamzičí
hrad, Kamzičí kužel, Kaplička, Kaste-
lánka, Kniha, Křesadlo, Křinická bran-
ka, Kominíček, Koník, Korunková jehla,
Kost, Kráva, Kronika, Krtek, Kužel Vile-
míniny stěny, Kulisák, Kulíšek, Kunco-
va stěna, Kyjovský král, Lahvička, Leb-
ka, Lesní duch, Lesní kaple, Listopadová
věž, Loupežník, (Vysoká Lípa), Loupež-
ník (Kyjovské údolí), Lužická věž, Lucinka,
Maják, Malý muž, Malý zbrojnoš, Ma-
mut, Mamutí věž, Mariina věž, Kopre-
tinová věž, Manželská věž, Martinova
věž, Medvědice, Medvědí kámen, Med-
vědí zátiší, Meloun, Měsíční kámen, Mly-
nařík, Mlýnská věž, Mlýnský kámen,
Nahodilá věž, Napoleon, Němý svědek,
Nová věž (Jetřichovice), Nová věž (Ky-
jovské údolí), Obří hlava, Orlí věž, Oše-
metná věž, Pachole (Kyjovské údolí), Pa-
leček, Paroh, Pašerák (Vysoká Lípa), Pa-
šerák (Kyjovské údolí), Převislá věž, Posti-
lion, Poslední Ferdinandova věž, Pous-
tevna, První Ferdinandova věž, Pytel,
Rákosník, Rohlík, Rosnička, Rozporová
věž, Rybářská bašta, Rysí věž, Rytíř,
Řádný občan, Říjnová jehla, Sakráček,
Schovaný kužel, Skoba, Skylla, Slon, Sou-
těsková vyhlídka, Soví hnízdo, Spící je-
štěr, Společná věž, Srbská věž, Střílna,
Stolička, Strážce Žabího rohu, Strážce
Jehly, Strážce Klenotnice, Strážce Pěti-
domí, Strážce Temného dolu, Strážce
údolí, Strážní věž, Svíčka, Šerchán, Še-
rif, Temný kámen, Tlustá paní, Tlustá
teta, Třetí Ferdinandova věž, Tokáňská
jehla, Tokáňská skříň, Tokáňská věž,
Trojče, Tuláček, Tunelová věž, Tuplák,
Tykadlo, Varta na Kobylce, Velbloudí věž,
Velká medvědice, Velký muž, Věž Prysky-
řičného dolu, Věž Tadeáše Haenkeho,
Vlčí doupě, Vlk, Volská stěna, Vosí věž,
Vůl, Vyhlídka, Zadní kužel, Zámecká
věž, Západní špička, Zátiší, Zelená věž,
Zelenáč, Zelený Jindřich, Zelený roh,
Zpustlý kastelán, Zuzanka (Jetřichovi-
ce), Zvon, Železniční věž, Železné věže.

Masívy v NP     (ve II. zóně):
Buckingham, Černokněžník, Čertův ká-
men, Jarní věž, Mlýnské kolo, Oxford,
Pavoučí hrad, Peřiňák, Pohovka, Rudolf,
Verdon masiv, Waterloo, Zuzanka, Že-
lezná hlava.

3) Horolezci a instruktoři jsou povinni:
� prokázat se na požádání oprávně-
ným kontrolním orgánům platným
členským průkazem ČHS, UIAA ne-
bo instruktora horolezectví, používat
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pro přístup k lezeckým objektům vy-
značené přístupové cesty, bezodklad-
ně hlásit Správě NP zjištěná zahníz-
dění ptáků na lezeckých objektech
v NP, chovat se šetrně ke všem slož-
kám NP a zachovávat klid.
4) Při horolezectví není povoleno:
� jakkoliv poškozovat a úmyslně mě-
nit povrch skal (např. upravovat, při-
dávat a odstraňovat chyty a stupy,
včetně jejich zpevňování betonová-
ním či lepením, dřít skálu při mani-
pulaci s lanem),
� používat jisticí prostředky poškozu-
jící skálu (např. vklíněnce, frendy, he-
xentry, přidávat skoby); k zajištění me-
zi kruhy lze používat pouze smyčky,
� bez souhlasu Správy NP a majitele
pozemku odstraňovat na skalách
dřeviny nebo uvolněné kameny,
� lézt v obuvi s podrážkou poškozu-
jící pískovec (např. vibram),
� vstupovat za oplůtky a sestupovat
z věží a masívů terénem; sestup je
možný pouze slaněním, resp. po žeb-
říčcích k tomuto účelu vybudovaných,
� slaňovat pomocí stromů či keřů;
slaňovat je možno pouze od kruhů
k tomu určených,
� používat magnézium či jiné che-
mické prostředky,
� lézt v zimních podmínkách na skalní
objekty s použitím stoupacích želez,
� tábořit a bivakovat v NP a rozdě-
lávat tam ohně.
5) Horolezectví je provozováno na
vlastní nebezpečí.
6) Horolezectví je možno provozovat
pouze při dodržování závazných
„Pravidel sportovního lezení na pís-
kovcích v Čechách“ vydaných ČHS
dne 1. 3. 1988 a platných v noveli-
zovaném znění ze dne 1. 7. 1998.
7) Tvorba prvovýstupů je možná pou-
ze na základě předchozího povolení
Správy NP.
8) Některé horolezecké objekty uve-
dené v bodě 2) tohoto rozhodnutí
mohou být z důvodu ochrany příro-
dy Správou NP dočasně uzavřeny (v
souladu s par. 64 a par. 66 zákona).
Tyto objekty budou Správou NP řád-
ně označeny.
9) ČHS bude na základě dohody se
Správou NP, Agentury ochrany pří-
rody a krajiny ČR a majiteli pozem-
ku provádět opravy a zpevňování
přístupových a sestupových horole-
zeckých cest a zajišťovat je proti erozi
a sesuvu.
10) ČHS jmenoval správcem skal NP
České Švýcarsko pana Jindřicha
Švihnose (U studánky 61, 407 22 Be-
nešov nad Ploučnicí). Ten odpovídá
za řádné značení horolezeckých te-
rénů a údržbu horolezeckých zaříze-
ní včetně přístupových cest ke ska-
lám a zajišťuje kontakt se Správou
NP České Švýcarsko jakož orgánem
ochrany přírody.

11) Text tohoto rozhodnutí bude ČHS
publikovat v Bulletinu ČHS a v časo-
pise Montana v co nejkratším termí-
nu a bude o něm informovat předse-
du i stálou kancelář U.I.A.A.
12) Tato výjimka platí do 31. pro-
since 2002.

  Petr Hejtmánek
předseda komise ochrany přírody ČHS

Provozování horolezectví

v přírodní rezervaci Údolí Únětické-
ho potoka v lokalitě Holý vrch, by-
lo uděleno členům ČHS za následu-
jících podmínek:
1. Lokalita bude využívána k horole-
zecké činnosti členy ČHS nebo pod
jejich záštitou.
2. Horolezecké úseky budou řádně
označeny horolezeckými značkami.
3. K přístupu ke skalám budou použí-
vány pouze značené turistické cesty.
4. Na území PR je zakázáno tábořit
a rozdělávat ohně.
5. ŠHS je zodpovědný za udržování
pořádku a případné újmy na zdraví,
či vzniklé škody spojené s provozová-
ním horolezecké činnosti.
6. V případě, že bude docházet k ne-
dodržení výše daných podmínek, bu-
de tento souhlas zrušen.

Povolení platí celoročně bez ča-
sového omezení.

CHATA ČHS V OSTROVĚ
JE ZNOVU OTEVŘENA!

V chatě je celkem 20 lůžek a mož-
nost spaní ve spacáku na půdě.

Čeká vás lezecká atmosféra, klid
a pohoda. Vhodné prostředí i pro
vaše děti. Členové ČHS mají 50%
slevu.

Informace a objednávky na tel.
047/512 06 10 – pan Hajda.

Šťáva

Český horolezecký svaz
a krajské svazy

Po novém uspořádání ČR v úrov-
ni krajů, schválila valná hromada
ČSTV úpravu stanov, na základě kte-
ré vznikly krajské svazy ČSTV. Jejich
financování je od poloviny tohoto ro-
ku zajištěno z rozpočtu ČSTV.

O možném územním, tzn. kraj-
ském uspořádání ČHS se diskutova-
lo na minulé valné hromadě a v sou-
časné době se výkonný výbor touto
problematikou zabývá. Rozčlenění
jednotlivých oddílů a počty registro-
vaných členů ČHS přibližují grafy
a tabulka. Je zřetelné, že v počtech
oddílů a členů jsou mezi jednotlivý-
mi kraji značné rozdíly.

VV ČHS po dohodě s vybranými
oddíly, delegovalo na valné hroma-
dy šesti krajských svazů ČSTV své zá-
stupce. Došlo tak k prvním kontaktům
se stávajícími územními orgány ČSTV.
Nejvhodnější alternativou pro obdo-
bí předcházející valnou hromadu ČHS
2002, je ustavení komisí ČHS v jed-
notlivých krajích. Ty mohou zahájit jed-
nání s krajskými svazy ČSTV, využívat
jejich servisu, předložit finanční náro-
ky na r. 2002, apod. Krajské komise
ČHS pak mohou také zahájit kontakt
se státními a samosprávnými orgány
kraje. Tato záležitost bude předmě-
tem jednání výkonného výboru ČHS
v srpnu tr.

Pro případné krajské uspořádá-
ní připadá v úvahu více alternativ –
od nejjednodušší, kdy krajské svazu
budou organizačním článkem ČHS
bez vlastní právní subjektivity až po
vznik krajských regionálních sdruže-
ní s vlastními registrovanými stano-
vami a právní subjektivitou.

Návrh koncepce se třemi základ-
ními variantami bude k připomínkám
zaslán koncem srpna do jednotlivých
oddílů. Po jejich vyhodnocení v listo-
padu t.r., pak dojde k předložení ko-
nečného návrhu ke schválení valnou
hromadou ČHS v únoru březnu 2002.

Jiří Novák

PROHLÁŠENÍ

Společnosti Hilti a Petzl Vás spo-
lečně informují, že na základě obsáh-
lého testovacího programu si výrob-
ce HILTI přeje upozornit na možné
nebezpečí spojené s použitím lepid-
la, dodávaného v měkkých plasto-
vých kapslích, určeného pro použití
s lepenými skobami Petzl BAT’INOX
a COLLINOX, pod označením HVU
M12*110/P41 a HVU M10*90/P56.

Umístění na lezeckých cestách
v přírodních skalách je tradičně pro-
váděno ručně, tudíž vyžaduje odliš-
nou techniku, než tu, která je normál-
ně používána pro dříky se závitem.
Z technického hlediska je znepokoju-
jící, že během ručního míchání mů-
že vnitřní trubička s tvrdidlem v pruž-
né kapsli vytvořit záhyb na spodku
vnějšího obalu a tak nedojde ke
správnému promíchání. Je to velmi
nepravděpodobný (ale možný) pří-
pad, a proces vytvrzení lepidla by ne-
musel proběhnout správně.

HILTI a PETZL stahují všechny dosa-
žitelné kapsle z trhu. Prosíme, vraťte je
prodejcům, u nichž jste je koupili.

Co se týče kapslí, již použitých
k umístění skob, doporučujeme pro-
vést následující testy:
1 – Přesvědčete se, že je přebytek
lepidla (vyteklý okolo otvoru) vytvrze-
ný správně. Při úderu ostrým špiča-
tým nástrojem by mělo být lepidlo tvr-
dé, křehké a snadno odštípnutelné.
2 – Zkuste pootočit skobou, páčením
karabinou zapnutou skrz oko: skoba
by se neměla vůbec pohnout.

Upozornění: nepoužívejte tyč ja-
ko páku, protože použitá síla by moh-
la stačit k uvolnění a poškození (zni-
čení) správně zalepené skoby.

Jestliže byly provedeny tyto dva
testy, lepidlo by mělo být řádně vy-
tvrzeno a skoba funguje normálně.
Stanislav Šilhán, VERTICAL SPORT

Kraj Členů Oddílů
Brněnský 850 19
Budějovický 251 10
Jihlavský 259 9
Karlovarský 184 7
Královéhradecký 1099 39
Liberecký 1192 36
Olomoucký 512 18
Ostravský 1121 40
Pardubický 555 19
Plzeňský 323 9
Praha 1769 58
Středočeský 682 30
Ústecký 739 31
Zlínský 473 13
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mix jak a s čím?
Pryč se
zmatky na
pochodu!

První česká polární výprava
vedená náčelníkem Němcem to
měla jednoduché. Umístění zem-
ské osy, kterou jak známo jako
první na světě zkonstruoval Jára
da Cimrman a položil tak základ-
ní kámen globální navigaci, bylo
tehdy naprosto nezaměnitelné
a tak si naši (po návštěvě Ermi-
táže) mohli na severním pólu vy-
zkoušet zeměpisnou hříčku – jít na
sever, a hned zas na jih! Až pozdě-
ji, když Albert Einstein zformulo-
val teorii relativity (ta Cimrmano-
vi unikla jen o vlásek) se ukáza-
lo, že severů je více a další polár-
ní výpravy se již čistým provede-
ním „Na sever, a na jih!“ nemoh-
ly pochlubit. Ostatně je to dáno
vzorcem E = mc2  který znamená,
že ekvidistance je rovna čtverci
cestovní rychlosti násobené mag-
netickou konstantou. Ta ovšem
v polárních oblastech vykazuje
nepravidelnou oscilaci a na roz-
díl od c může jít i do záporných
hodnot. Že tento fakt ovlivňuje na-
vigaci je nabíledni, však se s ním
navigátoři potýkají dodnes. Ani
nástup nejmodernější GPS tech-
nologie totiž sám o sobě nic ne-
vyřešil, naopak přinesl potřebu
severy opět sjednotit.

Tajemství tří severů
Nechme teorie relativity a po-

dívejme se, jak se při orientaci
s mapou, buzolou a GPS můžeme
s různými severy vyrovnat. Pro
běžnou praxi naštěstí rozlišuje-
me pouhé tři severy, a to už se dá
snést. Na zemském glóbu jsou od
přírody severy dva, třetí je lid-
ským výplodem (Cimrmanovu roli
se zde nepodařilo prokázat) a na-
jdeme jej pouze na mapách:

1) Pravý, zeměpisný sever –
přesně to místo na severním pó-
lu, do něhož je vetknuta Cimrma-
nova zemská osa.

2) Magnetický sever – směr
kterým ukazuje severní konec
střelky kompasu. Odklonu střel-
ky od směru k pravému severu ří-
káme magnetická deklinace (ně-
kdy též magnetická variace),
zkráceně deklinace či variace. Na
různých místech Země je různě
velká, od nulové hodnoty až po
vražedných 140 i více stupňů.
Rozlišujeme magnetickou dekli-
naci západní (to když střelka šil-
há k západu) a východní (střelka
šilhá k východu). Velikost magne-

tické deklinace na daném místě
není stálá, pomalu se časem mě-
ní (v oblastech, kde se pohybuje
kolem nuly se za léta může změ-
nit ze západní na východní a na-
opak).

3) Sever sítě – k němu směřu-
jí svislé čáry souřadnicové sítě
mapy. Pokud je tato síť tvořena
poledníky a rovnoběžkami (tzv.
sférickými, zeměpisnými souřad-
nicemi), sever sítě je shodný
s pravým severem. Na mnoha
mapách však máme jinak výhod-
nější čtvercovou kilometrovou síť
rovinných souřadnic, která bývá
od poledníků resp. od pravého se-
veru více či méně odkloněna. Od-
klon sítě se nazývá poledníková
konvergence, zkráceně konver-
gence. Podle toho na kterou stra-
nu od pravého severu je síť od-
kloněna rozlišujeme konvergenci
západní a východní.

Na dobrých mapách často
najdeme jednoduchý diagram,
který ukazuje „rozhození“ všech
tří severů. Jednotlivá ramena dia-
gramu jsou označena buď sym-
boly nebo písmeny (podle jazyko-
vé oblasti mohou být i jiné než
v tomto příkladu a na obr. 1 a 2):

Hvězdička     nebo     TN značí pra-
vý zeměpisný sever (True North).....

Střelka nebo šipka     nebo MN
značí magnetický sever (Magne-
tic North).

Puntík nebo křížek nebo     GN
značí sever sítě (Grid North)

Velikost magnetické deklina-

ce i poledníkové konvergence je
na diagrafomanu vyjádřena čí-
selně.

Pozor, úhly mezi jednotlivými
větvemi diagramu často neodpo-
vídají skutečným hodnotám – pro
lepší názor na kresbě bývají pře-
hnané, větší, a znázorňují jen
smysl magnetické deklinace
a poledníkové konvergence (zda
západní nebo východní), nikoli je-
jich přesnou velikost – tu odečte-
me z čísel.

Ještě pozor, jelikož se magne-
tická deklinace časem mění,
u starších map nutno dát pozor
a k číslíčku z diagramu přičíst ne-
bo odečíst roční změnu násobe-
nou počtem let od vydání mapy!

A ještě pozor, rozdílu resp. úh-
lu mezi GN a MN říkejme odklon
magnetické střelky – je to obdo-
ba magnetické deklinace, ale
místo k pravému severu je odklon
střelky vztažen k severu sítě.

Pokud na mapě diagram ne-
ní, v legendě bychom měli najít
alespoň číselné údaje magnetic-
ké deklinace a její meziroční změ-
ny. Deklinaci si můžeme změřit
i sami, ale to už je jiná kapitola,
výklad tím nyní nebudeme za-
mlžovat (popis lze najít v M 4/98
na str. 29).

Při absenci diagramu polední-
ková konvergence popsána nebý-
vá, ale vidíme ji a změříme jako
úhel mezi svislými čarami sítě
a svislým rámem mapy, který
u naprosté většiny dobrých to-
pografických směřuje přesně
k pravému zeměpisnému severu.

Tajemství tří azimutů
Suchá poučka praví, že azi-

mut je pochodový úhel. Lépe ře-
čeno je to úhel mezi směrem se-
verním a směrem postupu, který
měříme po směru hodinových ra-
fiček. V onom slově „severním“ je
ovšem kámen úrazu – ke které-
mu z tajemných tří severů je to
myšleno? Můžeme si vybrat, ko-
lik severů, tolik azimutů!

Rozlišujeme pravý azimut
vztažený k zeměpisnému severu,

��15.9. t.r. se uskuteční v Trut-
nově „Survival mládeže Brendy
2001“. Tento závod sestává pře-
vážně z horolezeckých a vodác-
kých disciplín. Bližší informace
a přihlášky: M. Macek, Rolnická
80, 541 01 Trutnov, tel.: 0439/
813335, 0604/773815.

�� Firma Gore, známá čtená-
řům zejména jako výrobce pro-
dyšného, ale nepromokavého ma-
teriálu GORE–TEX, představila dal-
ší novinku. Jistě mnozí z vás znají
pocit, když po vyšlapání kopce na
kole a následném propocení trič-
ka následuje sice slastný odpoči-
nek při jízdě dolů, stejně tak se
ovšem dostaví i pocit chladu. To-
mu, jakož i změnám počasí, má na-
příště zabránit technologie „Next
to skin“, dodávaná pod obchodní
značkou N2S. Jde o látku, která do-
konale odvádí pot, zároveň ovšem
neprofoukne. Trička a cyklistické
dresy z této látky se oblékají, jak
napovídá anglický název, přímo na
holé tělo a zaručují uživateli pocit
tepla a sucha. O nový výrobek, kte-
rý již prošel řadou testů, projevily
zájem prakticky všechny význam-
né společnosti zabývající se šitím
outdoorového oblečení. Podrob-
nosti najdete v některé z příštích
Montan.                            –bkr–

��Letos oslaví HO VA Brno 30
let od svého založení. Za dobu je-
ho existence strávilo dobu základ-
ní vojenské služby v tomto oddíle
několik desítek mladých naděj-
ných horolezců. Jen namátkou –
Víťa Appel, Tomáš Čada, Roman
Brt, Jindra Hudeček, Tomáš Kast-
ner, Slávek Luňáček, Tomáš Mar-
čík, Mirek Mikyška, Laco Odstrčil,
Honza Šimon a další.

Chceme toto výročí trochu
oslavit a zavzpomínat si. Zveme
proto bývalé členy našeho oddílu
na sraz, který bude ve dnech 7. –
9. září 2001 na Gruntu VHS Br-
no na Blatinách pod Drátníkem
(Českomoravská vysočina).
Kontakty: Rene Mrňák, Lacinova 8,
621 00 Brno, tel.: 05–49275980
Petr Rosinek, tel.: 05–41219172,
0603–247162, prosinek@delinfo.cz

�� XVII. ročník Memoriálu Jo-
zefa Psotku se uskuteční 12. – 14.
10. 2001. Start a cíl je na Sliez-
skem domě. Prezentace bude
ukončena 13. 10. v 7,30 hod. Trať
vede přes Polský hrebeň, Prielom,
Zbojnická chata, Priečne sedlo, Té-
ryho chata, Hrebienok, Sliezsky
dom. Veteráni a ženy běží mají
zkrácenou trať ze Zbojnické cha-
ty na Hrebienok a do cíle.

obr. 1

obr. 2 obr. 3
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magnetický azimut vztažený k se-
vernímu směru střelky, a mapo-
vý azimut opřený o severní směr
souřadnicové sítě. Na obr. 3 vidí-
me situaci s východní deklinací

30° a západní konvergencí 20° –
témuž směru k cíli náležejí hod-
noty pravého azimutu 120° (čár-
kovaný úhel), magnetického azi-
mutu 90° (tečkovaný úhel) a ma-
pového azimutu 140° (čerchova-
ný úhel). Magnetickému azimu-
tu též říkáme terénní, neboť jej
měříme buzolou v terénu.

Jak z bludného kruhu ven
Je to něco jako hra na slepou

bábu. Jen ve velmi vzácném ide-
álním případě, kdy se všechny tři
severy kryjí, jsou všechny azimu-
ty shodné. Ve všech ostatních pří-
padech musíme uplatnit „princip
jediného odpovědného vedoucí-
ho“ a rozhodnout se pro jediný
sever, k němuž budeme vše vzta-
hovat. A hned dodejme: pokud
pracujeme v terénu a se všemi
orientačními pomůckami – s ma-
pou, buzolou a GPS.

Když totiž např. jdeme bez
mapy i navigátoru a buzolu při-
tom používáme úplně autonom-
ně, třeba pouze k udržení směru
pomocí terénního azimutu, ne-
musíme se trápit deklinací ani
konvergencí a oba „nemagne-
tické severy“ nám můžou být
ukradené (obr. 4a zaměření bu-
zoly na cíl při dobré viditelnosti,
4b pootočení pouzdra aby sever-
ní konec střelky zapadl do bran-
ky, 4c udržování směru postupu
za mlhy apod.).

Jakmile však uplatňujeme
všechny možné orientační po-
můcky, bezpodmínečně je musí-
me přinutit „hovořit stejnou řečí“.
Jakou? Neexistuje jediné nebo
nejsprávnější řešení, proto volba
závisí na úvaze a vlastním vkusu.
Některá řeč je ale přece jen „ob-
jektivně“ lepší než ostatní.

Tajemství tří řečí
Vezměme nejprve „řeč mapo-

vou“. Na mapě přiložíme hranu
buzoly k výchozímu a cílovému
bodu (obr. 5a). Pak pootočíme
pouzdro střelky aby linky na něm
byly rovnoběžné se svislými linka-
mi souřadnicové sítě a branka
přitom mířila k severní straně ma-
py (obr. 5b). Máme mapový azi-
mut, s pouzdrem už nesmíme
kroutit! V terénu pak s celou bu-
zolou (s pouzdrem ne!) otáčíme
tak dlouho, až sever střelky za-
padne do branky – a šipka neo-
mylně míří k cíli (obr. 5c). Na
všech fázích obr. 5 je ovšem zná-
zorněn případ s nulovou konver-
gencí (síť je rovnoběžná s rá-
mem mapy) a nulovou magne-
tickou deklinací. To značí, že ma-
pový azimut je shodný s magne-

tickým i pravým zeměpisným
azimutem.

Když ale deklinace a konver-
gence do hry vstupují, je to jinak.
Rozdíl mezi mapou a buzolou, te-
dy odklon magnetické střelky,
snadno odkorigujeme deklinač-
ním šidítkem na buzole. Když bu-
zola šidítko nemá, snadno si po-
můžeme třeba flastříkem, přilíp-
nutým na otočné pouzdro střel-
ky v místě s hodnotou jejího od-
klonu. Střelku místo zapasovává-
ní do branky necháváme šilhat
k flastříku – jako na obr. 6, kde

obr. 4a

obr. 4b

obr. 4c

obr. 5a

obr. 5b

obr. 5c

Startovné na celý závod je 1.000
Sk (2x ubytování a strava, občers-
tvení) nebo 350 Sk pouze na zá-
vod (oběd a občerstvení na trase).
Přihlášky (do 30.9.01) a bližší infor-
mace: ŠK IAMES Kežmarok, MUDr.
Alexandra 3, 060 01 Kežmarok, SR,
e–mail: iames.kezmarok@post.sk
Šport Rysy, nám. sv. Egídia 77,
058 01 Poprad.

�� Horolezci, horolezkyně
a horolezčata!

1. a 2. září proběhne velká
úklidová akce na Bořeni. Pořádají
ji horolezci a ostatní příznivci čis-
té přírody. Každý, kdo se chce zú-
častnit, ať si vezme nádobu na
sběr a rukavice. Odpad se bude
shromažďovat a třídit na jižní lou-
ce na tábořišti.

To všechno proto, že skutečně
nejlepší obal (odpad) je ten, který
nevznikne. Přemýšlejte o tom!
Srdečně zve Pavel Rais, e–mail:
lur@volny.cz

��K lanům
M3 : 2001 = 2000

Divná rovnice. Aby všemu ne-
byl konec, v „nápravném“ článku
K lanům v minulé Montaně 3/2001
(str. 41, Jak a s čím?) se mi podaři-
lo spáchat chybu. Inu, když se ně-
kdo v něčem moc šťourá… Zmola
za to nemůže, prostě jsem se upsal
(že by ďábelskému Zmolovi?). Na
samém konci onoho článku je
chybně, že cosi najdete v Monta-
ně Plus – podzim 2001. Správně
mělo být v Montaně Plus – podzim
2000. Nemělo totiž jít o vzpomín-
ky na budoucnost či naznačování
obsahu příští „plusky“, ale odkaz
na již publikované. Omlouvám se
všem, kteří nelistovali a místo to-
ho začli stříhat metr!

Vladimír Procházka

��(po)zapomenuté výročí
Tatranská Hokejka je právě

v těchto dnech statnou a stále při-
tažlivou jedenapadesátnicí. Vloni
měla jubileum hezky kulaté, to nám
ale „trochu“ uniklo. Upozornil nás
na ně Vlado Tatarka, který píše:

Dňa 22. augusta 2000 uplynu-
lo presne 50 rokov od prvovýstu-
pu v západnej stene Lomnického
štítu tak zvanou Hokejkou, ktorý vy-
liezli páni František Plšek a Václav
Zachoval. Neprepukli pompézne
oslavy, ale s Vladkou Tatarkovou,
Edom Liptákom, Mikim Knižkom
a Marekom Trávničkom sme si pre-
lezením tejto významnej cesty
skromne pripomenuli toto jubi-
leum. Hokejka patrí k najkrajším
tatranským výstupom a že je sku-
točným skvostom aj mimo rámca

43
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je znázorněn případ západního
odklonu 14°.

Odklon střelky tak máme z kr-
ku. Ale co s konvergencí…? Ouha,
málokterá GPSka umí vztahovat
azimuty k odkloněnému severu
sítě! Máme-li zrovna mašinku,
která sever sítě nadefinovat ne-
umožňuje, bez dalších školomet-
ských pouček na „mapovou řeč“
je lépe zapomenout.

Pojďme na „řeč magnetic-
kou“. Moderní GPS navigátory
většinou přímo umějí magnetic-
ké azimuty, stačí na ně přepnout
a GPSka se nehádá se střelkou
kdo z nich že má pravdu. GPS při-
řazuje k dané lokalitě deklinaci
automaticky („magnetickou ma-
pu“ světa má uvnitř), nebo ji mů-
žeme natvrdo zadat.

Buzola ani GPS si ale moc ne-
rozumějí s mapou. Deklinačního
šidítka na buzole totiž většinou
nelze přímo použít (je zkonstruo-
váno „naruby“). Rozdíly mezi ma-
povým a magnetickým azimutem
musíme korigovat výpočty (na pa-
lici, samá chyba!), případně obe-
jít jiným způsobem (např. přímým
odečítáním magnetických azimu-
tů na mapě pomocí korigova-
telného úhloměru – declitracto-
ru).

„Magnetická řeč“ má ještě
jednu nevýhodu, psychlogickou.
Každý kdo se častěji naviguje má
totiž v podvědomí zapsané hod-
noty azimutů světových stran
a dalších hlavních směrů. Severo-
východ 45°, východ 90°, jihový-
chod 135°, jih 180°, jihozápad
225°, západ 270°, severozápad
315°, sever 0° resp. 360°. Tak.
Hezky to hraje, ale jen když je
magnetická deklinace nulová –
pokud je veliká, při „magnetické
řeči“ číslo v hlavě náležející zápa-
du může ve skutečnosti předsta-
vovat třeba jih či severozápad,
sluníčko bude zrádně vycházet
jinde než má!

Proto zvolme „řeč pravého se-
veru“ – ta je nejčistší, žádná koli-
ze nebeských těles s čísly ani lid-
ským podvědomím nehrozí. Na
GPSce necháme trvale volbu

North reference: True North.
Magnetickou deklinaci zlikviduje-
me korigovátkem na buzole,
flastříkem či pouhým fixovým
puntíkem na otočném pouzdru
střelky. Ale co si počít s polední-
kovou konvergencí?

Odklon sítě opět velmi jedno-
duše „odfiltrujeme graficky“, bez
výpočtů. Podobně jako jsme si
flastříkem přesadili severní znač-
ku střelky na pouzdru, prostě po-
suneme i rysku pro odečítání azi-
mutů! Ciferník je na obrubě otoč-
ného pouzdra, nulová ryska na
destičce buzoly a hýbat se s ní ne-
dá – tak na ni zapomeneme ne-
bo schováme pod čistý flastřík
aby nás nemátla, a novou nulo-
vou značku namalujeme přímo
na desku fixem nebo uděláme
z flastru. Na obr. 7 je příklad se
západní konvergencí 20° a vý-
chodní magnetickou deklinací
30°. Buzolu přiložíme rovnoběž-
ně k rámu mapy a severojižní lin-
ky pouzdra jeho pootočením do-
leva srovnáme s odklonem mapo-
vé sítě. Proti nule ciferníku pak na
destičce buzoly uděláme novou
značku (to je ta malá bílá šipka).
Korigovátko magnetické deklina-
ce (nebo flastřík na otočném
pouzdru) nastavíme na hodnotu
odklonu střelky, v tomto případě
součtu konvergence a deklinace,
tedy 20° + 30° = 50° směrem vý-
chodním. Veškeré číselné hodno-
ty azimutů (na mapě i v terénu)
od teďka budeme číst proti nové
značce na destičce buzoly. Jsou
to již pravé azimuty, vztažené
k pravému zeměpisnému severu,
hrají s hodnotami pravých azimu-
tů které hlásí GPSka…

Na procvičení ještě jiný pří-
klad. Na obr. 8 máme 10° východ-
ní deklinaci a 26° odklon sítě rov-
něž na východ. Pro umístění no-
vé značky na destičku pootočíme
pouzdro o 26° doprava, uděláme
rysku a hotovo. Deklinační kori-
govátko ale musí šilhat 16° smě-
rem západním oproti nule otoč-
ného pouzdra, jelikož zde máme
západní odklon střelky – přesně

ve smyslu grafu „tří severů“: ko-
rigovátko střelky podle deklinace
poslušně míří 10° k východu od
pravého severu (od svislého rá-
mu mapy), ale zároveň 16° dole-
va od severu sítě. Rozuměno?

Pár slov na závěr
Doufáme, že jsme vás moc ne-

vyděsili. Orientace není až tako-
vá věda, jak by se mohlo zdát. Na
druhou stranu je ji ale potřeba tr-
vale procvičovat, neztrácet logic-
ké uvažování a získávat neomyl-
né návyky, které nám pomohou
překonat taje a skryté záludnos-
ti. Lobujeme přitom za používání
„řeči pravého severu“. Dále se
přimlouváme za označování svě-
tových stran a dalších hlavních
směrů anglickými zkratkami (ja-
ko v našich příkladech). Nejde
o neúctu ani urážku mateřštiny,
natož vysokých důstojníků Tatice
české, ani o přílišnou anglofilii.
V celém světě se sever značí N,
hezky česky ale S, což je ale po
anglicku jih! Takže kvůli hře „na
sever, a na jih“ nemusíme na pól,
stačí jít stále jedním směrem
a střídat řeči za použití standard-
ní buzoly. Podvědomým návykem
na anglinu se vyhneme omylům!

S magnetickou deklinací se
musí světoběžník vypořádávat
skoro neustále. Při překonávání
dlouhých vzdáleností se může vý-
razně měnit i během jednoho vý-
letu. Třeba při přechodu Grónska
z východního na západní pobře-
ží je nutno korekci deklinace den-
ně kontrolovat a upravovat. Glo-
bálníci musí pamatovat i na mag-
netickou inklinaci, která může
zhoršit až znemožnit funkci buzo-
ly nepřizpůsobené dané oblasti
(viz M 4/98 str. 29, sloupec Bu-
zola).

Poledníkovou konvergenci vět-
šinou můžeme zanedbávat pro
její malé hodnoty. S výrazným
odklonem kilometrové sítě se to-
tiž na moderních topografických
mapách setkáváme poměrně
zřídka. Proč jsme se tedy tímto
problémem a tajemstvím třetího
severu vůbec zabývali? Je důleži-

obr. 6

obr. 7

obr. 8

Slovenska po prelezení potvrdili ta-
kí experti, akými sú bratia Claude
a Yves Rémy zo Švajčiarska.

Škoda, že som vás neupozor-
nil na Hokejku vlani, spomenúť si
dôstojnejšie, však sa hovorilo že
bola doménou pieskárov. To len
tak na okraj.            Vlado Tatarka

Poznámka redakce: Claude
Rémy kdysi řekl: „Fantastická ces-
ta ve vynikající skále. Prvovýstup
v roce 1950 byl velkým výkonem.
Ale jišťení cesty, skoby, to je ve vel-
mi špatném stavu.“

To ale bylo před preistením,
o něž se postaral tým Vlado Ta-
tarky ještě před padesátinami ces-
ty. Na deseti štandech Hokejky ny-
ní nalezneme devatenáct borháků,
další dva jsou na klíčových bodech
postupového jištění. Více o tom
v Tatarkově článku PREISTENIE
V TATRÁCH, M 3/2000 str. 50–51,
o dalších nově zajištěných cestách
v tomto čísle Montany.

 Chroust

�� Dokončené preistenie
v Tatrách

Vloni jsme otiskli příspěvek
Vlado Tatarky PREISTENIE V TAT-
RÁCH (M 3/2000 str. 50–51), pak
následovala opravenka našeho
překlepu ŠTAND U TŘINÁCTI
BÓRHÁKŮ (M 5/2000, Mix na str.
33). A právě v době mezi vyjitím
uvedených čísel Montany Vlado
se svými pomocníky projekt pře-
jištění dokončoval a dokončil. Ško-
da, že úplně selhala naše špionáž-
ní služba a proto tuto informaci
přinášíme až nyní – v předprázd-
ninové Montaně „trojce“ by se jis-
tě vyjímala lépe. Nyní si tedy ko-
nečně můžete doplnit tabulku
v M 5/2000 o poslední přírůstky.

Vladovi děkujeme za psaní
a především za nápad i tvrdou ro-
botu při jeho realizaci ku prospě-
chu milovníků tatranských stěn!
Náš vřelý dík patří i všem Vlado-
vým spolupracovníkům!

Chroust

Velická dolina
K preistenej „Ceste cez výlom“ vo
Velickej stene pribudli ďalšie dve:
Granátová vežička – „Cesta pilie-
rom“, Gálfy – Rybanský, klas. IV,
jedno miesto V+.
Opálová veža – cesta „Gálfy –
Urbanovič“, klas. IV.

Dolina Zeleného plesa
Tu už bol preistený Puškášov pilier
a narovnanie piliera na Čiernom
štíte. Teraz pribudla ďalšia cesta:
Kolový štít – JV stena, cesta „Šá-
dek – Zlatník“, klas. IV – V. Zaují-
mavosť: Prvovýstup bol vylezený
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NNNNNepreprepreprepromokomokomokomokomokaaaaavvvvvosososososttttt
aaaaa vodoodpudivost
Už skoro před rokem jsme dosta-
li zajímavé psaní (v koši nekončí
a neskončilo, jen nám to trochu
trvá). Charakterizuje obecné ne-
jasnosti v chápání údajů o mate-
riálu. Proto z něj dnes vybíráme
to, co se váže k tematice posled-
ního vydání M–Plusky. (Další do-
tazy, týkající se spacáků, nechá-
váme v zásobníku na někdy pří-
ště).

Z dopisu:
Ahoj Montano,
odpovídám na vaši výzvu v Monta-
ně 3/2000 ohledně zvláštního čísla
Montana Plus jaro 2000.

Jsem rád, že toto zvláštní číslo
vyšlo a je takovým malým průvod-
cem materiálem, se kterým se my
lezci setkáváme. Váš časopis Mon-
tana odebírám teprve dva roky
a některé informace mi určitě utek-
ly. Proto bych některé, mně nezná-
mé nebo nejasné, přivítal.

Jsou to například bundy a mate-
riály na ně použité, protože se v dneš-
ní nabídce GORE–TEXu, SYMATEXu,
GELANOTSu, PERTEXu, ACTIVENTu
atd. přestávám orientovat.
1) Konkrétně hodnoty vodoodpudi-
vosti, která se pohybuje od 1.500
do 51.000 mm H

2
O.

2) Jaká je například hodnota odol-
nosti pro půlhodinový mírný deštík?
3) Vždycky jsem si myslel, že GORE–
TEX je absolutně nepromokavý –
i přes článek ve 100+1, kde psali o vý-
robě, použití a mimo jiné i o tom, že
má odolávat jen určité hodnotě vo-

té o jeho existenci alespoň vědět
a na každé nové mapě si velikost
konvergence ověřit. Chybí-li dia-
gram, z čar sítě poblíž rámu ma-
py okamžitě poznáme která bije.
Když je odklon zřetelný, výše po-
psaný postup jeho eliminace při-
jde vhod.

Časté jsou otázky, proč vůbec
mít buzolu a praktikovat orienta-
ci „po staru“, když máme v kap-
se GPSku? Především proto, že
není moudré spoléhat na jediný
navigační prostředek. GPS je do-
konalost navíc, ale umět buzolo-
vou klasiku je nutné. Co když tře-
ba jenom dojdou baterky? Aby
nedošly, může nám je pomoci
uspořit právě buzola – dá se s ní
udržet směr postupu v mlžných
horách i na hodně, hodně dlou-
hé vzdálenosti (Vláďa Weigner se
na 600 km přechodu Grónska
s obyčejnou „nezrcátkovou“ orien-

tálistickou buzolou z bývalé NDR
za cca 100 Kč „seknul“ pouze
o nějakých deset patnáct kilo-
metrů bokem – spočítejte si, jak
malý úhel to je!).

GPSku zapínáme jen čas od
času pro kontrolu, nebo když jde
do tuhého. Mít ji zapnutou trva-
le v přehledném terénu a za
dobré viditelnosti je absolutní
zvrhlost – pokud ovšem zrovna
nezaznamenáváme ideální sto-
pu pohybu mezi trhlinami pro
možnost bezpečného návratu
v mlze…

 Vladimír Procházka
Kresby: Jarda Juda

Článek je volným pokračová-
ním a rozšířením původního mini-
seriálu ORIENTACE S MAPOU, BU-
ZOLOU A GPS v Montaně 2 + 3
+ 4/98. Doporučujeme pro základ-
ní studium!

doodpudivosti. Zřejmě jsem se mý-
lil, protože když jsem si kupoval im-
pregnaci na svou bundu z ACTIVEN-
Tu, doporučili mi impregnaci TX DI-
RECT firmy NIKWAX, na jejímž oba-
lu jsem se dočetl, že je vhodná pro
GORE–TEX a SYMPATEX, což vylu-
čuje jeho odolnost. Zřejmě jsem se
mýlil…

Přivítal jsem též vracení se k rub-
rice jako byl ELÉV a BORÝŠ, proto-
že já jako lezec „skalkař“ začáteč-
ník (lezu 4 roky a jsem u 7+) bych své
snažení chtěl orientovat také na le-
zení v horách, kde by mi mohly in-
formace z této rubriky pomoct vy-
varovat se nějakých konin, konkrét-
ně jištění lezení a slaňování, i ostat-
ními činnostmi souvisejícími s leze-
ním v horách.

Přeji vám spoustu pěkných člán-
ků do dalších let. Váš věrný čtenář

Jan Zárybnický, Březnice

Naše odpovědi
Ad 1) Údaj o výšce vodního
sloupce vyjadřuje míru nepromo-
kavosti (nebo mluvnicky kostrba-
těji vodonepropustnosti) toho
kterého materiálu. Vodoodpudi-
vost je něco jiného – jde o nesmá-
čivost!

Představme si cedník vyrobe-
ný z vodoodpudivého plastu. Po
scezení nudlí a opláchnutí z něj
kapky vody oklepnutím lehce od-
skočí a je hned suchý. Je snad zá-
roveň vodonepropustný? No pře-
ce není, to by to nebyl cedník ale
kastrol! U nepromokavých látek
se usiluje o to, aby to byl co nej-
větší opak cedníku.

O „anticedníkový“ efekt ne-
promokavosti se stará membrá-

30. – 31. 8. 1950, takže táto cesta
mala 50. výročie zrodu (stejne ako
Hokejka o týždeň skôr). Preistenie
sme robili na dvakrát, lebo sa nám
roztrhol obal s lepidlom Hilti. Ste-
na ma trochu sklamala, pretože je
teraz oveľa rozbitejšia ako za čias,
keď sa častejšie liezla. Ale bola
posledná z programu, ktorý sme
si vytýčili pred dvoma rokmi.

Týmto sme preistovanie lezec-
kých ciest prakticky skončili. Nebo-
lo by dobré vŕtať do nekonečna.
Tatry musia ostať Tatrami! V bu-
dúcnosti môžme ešte niečo vylep-
šiť, myslím tým sem–tam nejaké
stanovište alebo zlaňák. Nápady
a pripomienky na moju hlavu.

Chcel by som sa poďakovať
sponzorom a všetkým, ktorí sa toh-
to projektu zúčastnili. Z radov pro-
fesionálov TATRANSKEJ HORSKEJ
SLUŽBY (THS) to bolo 12, spomed-
zi dobrovolného zboru (DZ THS)
6 ľudí a z horolezcov 10 osôb. A aj
napriek niektorým výhradám k to-
muto projektu prajem všetkým
pekné a bezpečné lezenie.

Tento rok treba spraviť reťaze
cez niektoré sedlá, pak tiež reťa-
ze na Lomnickom štíte a Gerla-
chu. A keď sa podarí aj plánova-
ná „via ferrata“, rád napíšem.

 Vlado Tatarka

��Opravy průvodců
Prosím, opravte si v posledních

průvodcích ČESKÝ RÁJ (Hejtmánek,
Homolka, Sochor) následující chyby,
které se nepodařilo odlovit při korek-
turách před tiskem. Možná vám ne-
připadají závažné, ale pro pořádek.
HRUBOSKALSKO 1. DÍL – Dračí
skály, Zámecká rokle:
str. 187, Cesta pro malého Marka –
původní název této cesty na Stepní
byl Spára malého Marka a prvo-
výstupců bylo více: Honza „Chroust“
Procházka, Jirka „Šáša“ Jíra, Jarda
Slánský a Pavel „Laban“ Tlapa.
HRUBOSKALSKO 2. DÍL – Kapelník,
Čertova ruka, Maják, Přední Skalák:
str. 71, popisek pod fotografií –
správně má být Chlumova cesta
(žádná Chroustova na Dominstein
alias Smítkovu věž nevede).
str. 87, Eldorádo (Údolní) – původní
název této cesty na Lengáčovu skálu
byl El Dorado, prvovýstupci byli Hon-
za „Chroust“ Procházka a Joska „Rak“
Rakoncaj (datum v průvodci souhlasí).
SKÁLY NA MUŽSKÉM – Příhrazy,
Drábské světničky:
str. 7 – ve vrcholovce na fotografii
není podepsán Kuchař ale Kučera.
str. 147, popisek k fotografii na pro-
tější straně – správně má být foto
Karel Vlček (nikoli V. P. ml.), ostatní
údaje souhlasí.

 Vladimír Procházka
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na nebo zátěr, u tkanin bez nich
těsným tkaním zmenšené „póry“
mezi vlákny plus vodoodpudivá
impregnace. Kapkám se díky
povrchovému napětí vody nechce
prolézat těmi mrňavými nesmá-
čivými dírkami. Až zvýšení tlaku
(zvětšení vodního sloupce) a/ne-
bo vyčichnutí impregnace je k to-
mu přinutí.
Ad 2) Doba špláchu není u kva-
litních membránových a zátěro-
vaných materiálů z hlediska ne-
promokavosti rozhodující, ale tlak
ano. Jiný tlak představuje mrho-
lení či mírný deštík, jiný vichrem
hnaný lijavec. Záleží na schop-
nostech membrány či zátěru, zda
mu odolá. Dlouhodobé bušení ka-
pek však postupně odstraňuje
efekt impregnace, povrch se za-
čne smáčet – proto tkaniny bez
membrány či zátěru proprší i za
mírnýho ale dlouhýho.

Norma „nepromokavosti“ ISO
811 je měkká, materiál v testu
odolávající 1,3 m vodnímu sloup-
ci je prohlášen za nepromokavý.
V praxi se však dějí věci! Ekviva-
lenty vodního sloupce k různě sil-
nému „větrodešti“ nemáme, tak
alespoň jiné příklady. Když sed-
nete do mokra, na kontaktních
místech to odpovídá asi 5 m vod-
ního sloupce, v kleku již 12 m,
a když upadnete tak 20 m! Srov-
nejte si tyto hodnoty s údaji na
visačkách oblečení. Proto je na tr-
hu takový výběr, do extrémních
podmínek se hodí jen oblečení
s extrémně vysokými parametry!
Ad 3) Ale to vůbec ne! Impregna-
ce nepromokavost nevylučuje!
GORE–TEX a SYMPATEX jsou špič-
kové materiály. Pokud jejich mem-
brána není mechanicky poruše-
na (propícháním špendlíky v šat-
ně, rozedráním o pichlavé křoví
apod.) jsou nepromokavé, dale-
konásobně překračují normu.

Přál bych každému vidět tře-
ba Sutter Test, kterým se zkouše-
jí páskou utěsněné švy! Dané mís-

to bundy je upnuto mezi dva ma-
sivní kroužky, spodní je okrajem
nádržky s vodou, a ta se pumpu-
je na vysoký tlak. Látka se vodou
nafukuje jako balón, ale ani kap-
ka – až ďobnutí špendlíčku se
postará o gejzír. Pro srovnání, na
kolik hustíte svoje pneumatiky ne-
bo mišelinky? Na dvě atmosféry?
Špičkový „goráč“ vydrží až čtyři-
krát víc, teprve pak pustí kapku!

Impregnace membránových
a zátěrovaných materiálů ale při-
tom není nic protismyslného, vů-
bec není od věci, stará se o důle-
žitou nesmáčivost povrchu. Voda
nacucaná v látce nad membrá-
nou totiž zvyšuje tepelné ztráty
do vnějšího prostředí, přispívá
kondenzaci vlhkosti uvnitř oble-
čení, čímž v podstatě zhoršuje je-
ho celkovou prodyšnost. Neza-
nedbatelné není ani zvětšení vá-
hy oblečení.

Impregnace ovšem není na
věky věků. Málo se přitom ví, že
např. původní tovární impregna-
ci GORE–TEXu jde snadno obno-
vit. Je na bázi fluorokarbonu
a když její funkce zeslábne, lze ji
„nabudit“ teplem. Stačí na žeh-
ličce nastavit 40 až 50 C a pře-
žehlit (pozor, nezapomínat na li-
mitní teplotu uvedenou na stužce
v oděvu!), příp. oblečení nechat
v sušičce při uvedené teplotě.

Teprve když to u zdrchaného
oblečení nepomáhá (krůpěje
deštíku ani po žehličkové kúře
elegantně neodskakují), sáhne-
me po některé z doporučených
náhradních impregnací v obcho-
dě. Výrobcem toho kterého „ne-
propro“ materiálu nedoporuče-
nou impregnaci zásadně nebrat!
Nepromokavosti (většinou) ne-
ublíží, ale prodyšnosti může.

Více informací o materiálech
a jejich vlastnostech najdete
v dříve otištěných článcích, je-
jichž seznam je v Montaně Plus,
jaro – léto 2001.

 Vladimír Procházka

předchozí potíže s ramenem
přelezl Clifford známé křížové
dynamo zcela staticky a pak už
ho nic nezastavilo při cestě
k vrcholu.

Koncem května, během
svého lezeckého výjezdu do
Evropy, přelezl Dave Graham
jeden z milníků sportovního
lezení –„Action Directe 9a.“ Tuto
převislou vápencovou cestu ve
Frankenjuře vylezl v roce 1991
Wolfgang Güllich. Na rozdíl od
prvních dvou opakování
(Alexander Adler a Iker Pou)
netrénoval Graham nijak
speciálně právě na tento
specifický výstup. Koneckonců je
známým faktem, že
i prvovýstupce znal vzdálenosti
mezi jednotlivými chyty
v klíčových krocích, a ty potom
nacvičoval doma, na svém
campusboardu. Krátkou linii
s jedno a dvouprstovými dírkami
na prsty vylezl po pouhém týdnu
nacvičování, což je rekordně
krátká doba.

Slepý horolezec Erik
Weihenmayer vylezl spolu
s dalšími čtyřmi americkými
druhy na Mt. Everest.
Weihenmayer je slepý od svých
třinácti let a kromě výstupu na
Everest podnikl v minulosti již
několik jiných výstupů v ledu
a na vysoké hory. Erik doufá, že
by v budoucnu mohl vystoupit na
všech sedm nejvyšších hor
jednotlivých kontinentů.
V souvislosti s vrcholem
Everestu, který je ve světě
vysokých hor středem zájmu
o různé rekordy, dodejme, že
nejstarším mužem, jenž stál na
této hoře byl čtyřiašedesátiletý
Shermann Bull z USA.

Leo Houlding (Velká
Británie) se pokusil volně přelézt
desetidélkovou, třicet let starou
technickou cestu na Leaning
Tower v Yosemitském Valley.
Houlding přelezl celou cestu
(teď: 5.13) volně … tedy až na
první délku. O dlouhém převise
tvořícím první délku, prohlásil,
že nikdy nepůjde přelézt čistě.

A na závěr jedna perlička,
a to prosím z lezeckého serveru.
Japonští farmáři z města
Zentsuji vypěstovali hranatý
meloun. Technologie výroby je
jednoduchá, meloun se nechá
růst v hranaté krabici. Za asi
čtyřnásobek ceny normálního
melounu tak můžete mít
exemplář, který se snáze vejde
do ledničky či haul bagu.

síťoviny
Marietta Uhden (Německo)

je teprve třetí ženou v historii,
jež vylezla 5.14b („Sonne im
Herzen“). Třicetimetrový převis
má dva dynamické kroky,
přičemž ve druhém dynamu
Marietta ještě loni pořád
padala. Intenzivní trénink,
zejména lezení na skále
a bouldering ve Fontainbleau, ji
ovšem nakonec dovedly na
vrchol. Svůj úspěch horolezkyně
komentuje tak, že cesta pro ni
byla lezitelná pouze po
maximálním uvolnění a relaxaci.
„Vždy, když jsem znavená začala
používat jenom hrubou sílu,
velice brzo jsem spadla.“

Steve House a Rolando
Garibotti vylezli jižní stěnou na
Mt. Foraker (Aljaška).
Tříkilometrové převýšení v žule
a ledu překonali za
neuvěřitelných 25 hodin. Vrchol
Mt. Forakeru byl jižní stěnou
dosažen teprve třikrát, poprvé
v roce 1977, nejrychleji za 7 dní.
Oba horolezci lezli s malými
batůžky a na jednoduchém laně,
většinu cesty se jistili průběžně.
Sestup trval dalších dvacet
hodin.

Příkladem nezlomné vůle je
Wayne Willoughby z USA. Tento
takřka padesátiletý pán, od
devatenácti let upoutaný pro
úraz na invalidní vozík,
prostoupil již jedenáctkrát
stěnou El Capitana. Naposledy
šlo o cestu Triple Direct
v blízkosti legendárního Nose.
Výstup, prováděný většinou
jumarováním po lanech, která
vynesli spolulezci, trval pouhých
sedmnáct hodin. Před třemi lety
zdolal podobně Wayne Zodiac
během dvanácti hodin.

Britský boulderista Tim
Clifford (34 let) stále častěji
dokazuje, že nejtěžší boulderové
„prásky“ nejsou doménou jenom
vytáhlých mladíků. Naposledy to
ukázal při své poslední návštěvě
Spojených států. V poslední
době často v horolezeckém tisku
citovanou Mandalu vymyslel
a přelezl ani ne během hodiny.
Poté seskočil a po krátké pauze
přelezl boulder ještě jednou.
Vylezení této cesty následně
nazval svým nejhezčím zážitkem
z lezení. Dále se Tim přesunul do
Yosemit, kde zkoušel štěstí na
Moffatově Dominátoru z roku
1993. Není bez zajímavosti, že
na tomto
pětačtyřicetistupňovém převisu
obtížnosti V12 neuspěl ještě
žádný domácí lezec. Přes
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Právní odpovědnost
instruktora ČHS
Vážení,
v Montaně č. 1 jsem si přečetl,

mimo jiné, i zprávy z metodické
komise ČHS a se závěry tam uve-
denými nemohu souhlasit, a pro-
to si dovoluji nabídnout touto
cestou přípěvek k diskusi do uve-
dené problematiky. Tedy: Neboj-
te se, instruktoři! (Právní odpo-
vědnost instruktora ČHS ve
světle našeho práva)

Uvedený článek, jistě dobře
myšlený, jsem si musel přečíst ně-
kolikrát, abych se v něm zoriento-
val a pochopil, o co jde. Domnívám
se, že byl trochu nešťastně nazván
„Právní odpovědnost instruktora
ČHS“, neboť řeší mnohem širší
problematiku, ale jeho závěr je stej-
ně zavádějící a poté, co jsem byl na
skalách dotazován několika kama-
rády instruktory, zda jsou skuteč-
ně odpovědni za vše, co se za jejich
přítomnosti ve skalách a horách
přihodí, sděluji svůj názor: podle
našeho právního řádu je každý z
nás (až na výjimky, které zde ne-
uvádím, protože se uvedené souvis-
losti s porušením konkrétní in-
struktorovy právní povinnosti pro-
blematiky netýkají), tedy i instruk-
tor ČHS odpovědný pouze za za-
viněné porušení svých právních
povinností. To znamená, že in-
struktor by musel svým zaviněním
způsobit „nováčkovi“ majetkovou
újmu (včetně škody na zdraví) tím,
že by porušil svou právní povin-
nost a tato („nováčkova“) újma by
byla v příčinné a vzniklou škodou.
Jen a jen v tomto případě, podle
mého názoru, může být instruktor
hnán k odpovědnosti. Situace po-
pisované v knize Pita Schuberta:
Bezpečnost a riziko na skále, sně-
hu a ledu (např. na str. 117 a 122)
o právně odpovědné osobě podle
německého práva na nás zatím ne-
dopadají, ale i u těchto případů se
musí vždy (i podle německého prá-
va) prokázat zavinění.

Jsem přesvědčen, že i toto vy-
světlení by mohlo přispět k tomu,
aby se někteří instruktoři nenecha-
li odradit od jejich prospěšné prá-
ce.

Zdraví Miloš „Milda“ Válek

Cestou do skal
To je hrůza co se to venku děje,

to by se mělo zakázat! Péťo, ale nej-

horší je, že ty patnáctky vypadají ja-
ko dvacítky a na to se musíš dívat.
Hm, chlapi by měli život o pade-
sát procent lehčí kdyby je ty baby
nerozptylovaly.

Tady zahni doprava.
Já nechápu chlapa, který ne-

zkoukne pěknou babu. Ty, Vašku,
všiml sis jaký má Rosťa háro? Dob-
rý, von byl v mládí diskriminova-
nej, táta ho cepoval, aby z něj ně-
co bylo. Hm, voni dělají v Hudy spor-
tu výběrová řízení, nabírají samý mla-
dý kočky, já bych ho s tím hárem
pasoval na šéfa konkurzu pro ba-
let České televize. Dost zhubnul, on
se udržuje ve formě už delší dobu,
hm, to jo. Zastavíme tady u Drah-
stavu.

Čau, Dane, kde je Karel?
Přijede za chvilku.
Dobrý, tak my jdeme napřed

ke Kachně. To je pařák co? Tam
bude chládek.

Ty, Péťo, teď ti musím něco říct.
No říkej!
Jarda Horáček našel někde

kachnu.
Počkej, jak našel?
Já nevím, asi ji srazil nebo byla

postřelená, ale to není důležitý. Při-
nesl ji a povídá: Vašku, upeč ji. No
to si piš, ta bude jako máslíčko. Pé-
ťo, oškubal jsem ji, opálil, nakrájel
králičí játra, slaninu, cibuli, žemle
namočený v mlíce, česnek, koření,
jemně pokrájenou petrželku… to
víš, že jsem se s tím pomazlil, znáš
mě, a pak jsem to do ní napral. Pé-
ťo, tu nádivku jsem nacpal i pod ků-
ži, ta kačena byla jednou taková, víš
přece, jak jde vo žrádlo tak to ne-
vodfláknu, Péťo to byl medicinbal!
A šup s ní do trouby. Bramborový
knedlíky dělám s houskou, když je
rozkrojíš, vypadají jako tlačenka,
jedna báseň. Nakonec špenát. Jar-
da přišel na půl třetí, zrovna měl svá-

kýbl
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tek. Z pekáče se kouřilo, kůžička
byla zlatá jako západ slunce nad
Sněžníkem. Talíře připravený, kned-
líčky, špenát, každý půlku kachny
s nádivkou a samozřejmě sklenice
vychlazený dvanáctky. Péťo, to byl
koncert pro dva chlapy.

Venco, kurňa, jak mám teď lízt
na Kachnu středem jižní stěny na
vrchol, když mě kane slina, že se
na ni můžu navázat?

Petr Štěpán
CAO Děčín

Promiňte mi, děvčata
Beznadějná předpověď poča-

sí, beznadějná depka a absťák.
Kde se dá lézt? Kde bude trochu
sucho? Samozřejmě, že nikde, ale
nevydýchali jsme to a hurá do Ra-
kous na nějaké stěnky. Přijeli jsme
právě včas, jedenáct dopoledne,
stěna obsypána nadějnými lezci
všech věkových kategorií, těžké
mraky signalizují setrvalou ten-
denci. Půl hodiny?

 Obcházíme stěnu úzkou pě-
šinkou a zjišťujeme, že většina
lezců mluví obstojně česky. Po-
hled na auta na parkovišti mno-
hé napověděl. Domorodci byli za-
stoupeni jediným vozem. Míjíme
jističe, sledujeme postup borců ve
stěně. Snažíme se každého po-
zdravit.

„Týýý Franto, já to nepudu. Vo-
no je to na mě asi hodně těžký,“
oznamuje mladá osoba ženského
pohlaví svému předlezci.

„Tak co nám píšou vo týhle
cestě ve vašem průvodci, děvče?“ -
kladu bezelstnou otázku.

„Nejsem žádný děvče!“
Ty vole, to sis teda naběh, hr-

ne se mi do hlavy. Asi seš trochu
mimo čas a prostor.

„Promiňte slečno,“ reaguji ro-
zechvělým hlasem.

„No, to už je lepší,“ prohodila
a nespouštěla oči ze svého před-
lezce.

Došli jsme pod vyhlídnutou
cestu, navázali se a po deseti met-
rech nahoře obrátili lavor. Z leze-
ní nic nebylo, z nálady taky.

Horolezci si mezi sebou tykají.
To bylo jedno z prvních pravidel,
které mě učili moji starší a staří uči-
telé. Pravda, tenkrát, před čtyřiceti
lety jsem ve skalách potkával vět-
šinou mužský a těch několik dob-
rých lezkyn se jim, až na pár čest-
ných výjimek, dost podobalo.

Dnes je ve stěnách vidět stále čas-
těji i dívky pohledné, většina
z nich možná také leze jen dočas-
ně, aby neztratila toho svého, ja-
ko to bývalo za nás. Ale jak jim te-
da mohu říkat, jak je mám oslo-
vovat?

Nechci té slečně křivdit, ale
nejspíš si myslela, že se blíží něja-
ký pobuda, zbloudilý turista či
bezdomovec. Chodím do skal
s jednokomorovým kletrem 15 let
starým, nic mi z něho nekouká,
nic na něm nezvoní, pokud pře-
cházím dál jak pár metrů, přezou-
vám lezečky, svlékám sedák. Ani
podle oblečení nemusela uhod-
nout o koho kráčí. Odrbané dží-
ny, obyčejné maratonky, vytahaná
sepraná mikina. Žádný lanže, žád-
ný salewácký kalhoty s kostička-
ma, žádný trika Think pink. A ješ-
tě tak odporně starej. Nakonec
jsem se jí ani moc nedivil. Ono po-
tkat živoucí fosilii uprostřed skal
nikomu nepřidá. Takže se na mě
nezlobte, já už jinej nebudu,
omlouvám se – děvčata!

Mirek Novotný 21.6.2001

Ahoj Montano!
Po chvilkách surfování na ne-

tu jsem se rozhodl uklidit si stůl.
Při nekonečném úklidu všeho po-
třebného jsem narazil na knihu
Jištění je jistota. Mám ji moc rád.
Koupil jsem si ji když jsem ještě
neměl moc zkušeností s lezením
a dala mi hodně dobrého. Když
jsem v ní listoval a nazdařbůh

pročítal kapitoly, tak jsem na sa-
motinkém konci narazil na kapi-
tolu „ledové pláně“. Teprve teď si
uvědomuji jak si krutý osud za-
hrává s cestičkami života našich
maličkostí. Nemá cenu abych ho
přepisoval. Jsou tam ovšem zají-
mavé pasáže: „Nádherná sněhová
pláň je neporušená jen zdánlivě.
Zajímavé je, že všichni vědí o trhli-
nách již ze základní školy, ale
v okamžiku spatření reálu všech-
no zapomenou a bezelstně se vy-
dají nejkratší cestou pod nástup
svého snu.“ Nebo: „Jakmile vstou-
píme na zasněžený ledovec, navá-
žeme se. Možná si budeme připa-
dat jako pitomci, ale každý pád do
trhliny ve vás vyvolá pocity mno-
hem horší.“ Většina z vás už urči-
tě ví kam mířím. Knihu napsal Jir-
ka Růžička s Filkem Šilhanem.
Nevím, jestli zmíněný odstavec
psal Filek, ale jestli jo, tak život je
velká mrcha. Svůj poslední výlet
měl na lyžích a ne pěšky, já vím,
ale já jsem v článku našel scénář
jeho posledních minut. Není to
kruté osude?

Himbajz

Řekl bych…
Nedávno jsem viděl člověka,

který ve dvoudélkové cestě na Peil-
steinu dolezl na štand, cvakl se do
odsedávačky a následně se odvázal
z lana. Nikdy delší cestu nelezl,
a přišlo mu normální, že poté co
doleze, odváže se z lana, které při-
praví na slanění. No tak se odvá-

zal, navlíkl osmu na lano a začal
jistit druholezce. Zkrat?

A není tomu dlouho, co jedna
dáma na Stránské skále u Brna
přivázala lano kvůli následnému
nacvičování cesty shora za tyčku
od plotu liščím uzlem, „posichro-
vaným“ klasickým očkem, tedy
známým „sukem Ferdy mraven-
ce“. Taky mě trošku mrzí, že se
před ostatními čtenáři Montany
nechce Krtek „pochlubit“ fotkou
svého nevydařeného přeskoku
v Ádru. Člověk zlomený jako za-
vírací nůž, nalomená pánevní kost
– inu, neměl prsák.

Nehodlám tu unavovat výčtem
podobných kolapsů. Shora vyjme-
nované příběhy se nestaly z nezna-
losti, ale z obyčejné lidské blbosti
či neopatrnosti. Vždyť i Lynn Hill
se pomlátila poté, co se zapomně-
la přivázat na lano. „Shit hap-
pends,“ jak říkají v Americe, ale
když už se tak stane, ten kdo je
vnímavý, se poučí. A nemusí zrov-
na popisovanou situaci prožít na
vlastní kůži. Vždyť písmo máme
hlavně kvůli předávání informa-
cí. A já mám tak trochu strach, že
někteří z těch dnešních „outdoo-
rových aktivistů“ vyplavujících
svůj adrenalin při lezení vůbec ne-
domýšlí, co všechno je v sázce.

Myslím, že většina z nás pros-
tě ví, proč leze a nepotřebuje se
o tom s nikým bavit. Podané odře-
né ruce, co víc. Opatrnosti ale ne-
ní nikdy dost. Tak sakra, lidi, bdě-
te!
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knihy
Kalendáře, kalendáře…

Tak zas čas oponou trhnul a vy-
davatelé kalendářů už „straší“ dalším
rokem…
FASZINATION BERGE

Velkoformátovým nástěnným ka-
lendářem s tímto titulem a letopoč-
tem 1999 otevřelo řadu EDITION
BERGE KALENDER mnichovské nakla-

datelství Bergverlag Rudolf Rother již
v roce 1999. Nový kalendář je čtvr-
tým kouskem v této prestižní edici.

Na první pohled upoutá nezvyk-
lým, mírně nadčtvercovým výškovým
formátem 45 x 48 cm s „vyšitou“
menší barevnou fotografií na herme-
línově bílé obálce. Na dvanácti vnitř-
ních listech nádherně září špičkové
snímky Petera Mathise, Bernda
Ritschela, Jürgena Winklera a Heinze
Zaka, kompletního stálého týmu EDI-
TION BERGE. Co jméno, to světový
pojem, fotografie Heinze Zaka jsou
navíc čtenářům Montany z jejích strá-
nek důvěrně známy už léta.

Kalendárium je spíše decentním
typografickým doplňkem než ryze
funkční záležitostí. Nevtíravá a volná
grafická úprava fotografie neznásil-
ňuje, ale naopak. Tu výškově tu šířko-
vě orientované velké obrazy nechává
vyznít v jejich plné kráse.

Defilují tu v modrošedi zaduma-
ná skálo–ledová pyramida Taboche
v Khumbu Himalu, Jubiläumsgrat na
Wettersteinu v rudých paprscích slun-
ce, klid a čistotu vyzařující Haller-
anger v Karwendelu, skupina fascinu-
jících věží Trango v Karakoramu a ro-
zeklaný dračí hřbet Cerro Torre pro-
pichující oblaka v ranním světle.

Vedle těchto nádherně „čistých“
krajinářských fotografií samotných
hor, lidmi neposkvrněných a nehyzdě-
ných jejich přítomností, jsou zde též
záběry pro obdivovatele akce – z le-
zení ve skále a ledu i další akční sním-
ky: prkýnkář sjíždějící exponované
a krásně nasvícené žebro v Arlbergu,
ledoborec na extrémním rampušáku
kdesi ve Švajcu, lyžaři na vrcholovém
hřebenu Großvenedigeru, postavičky
lezců v kompaktní zlatavé stěně
Witch Needle v Kalifornii, tvrdý spá-
rař v Yosemite i klasický horolezec
pod vrcholem Großglockneru.

Tisk na silném lesklém křídovém
papíru si ve špičkové kvalitě a brilanci
s fotografiemi nezadá. Kalendář je
celoroční lahůdkou na zeď. Opět za
stejnou cenu 39,80 DEM nebo SFR,
příp. za 295,00 ATS.

Bergverlag Rother, Haidgraben 3,
D–85521 Ottobrunn, fax 00 49 89

60866969, e–mail bergverlag@rot-
her.de, web www.rother.de. Informa-
ce o možnosti objednávky též u čes-
ké pobočky rakouského nakladatel-
ství Freytag & Berndt, Varhulíkové
120, 170 00 Praha 7, tel+fax 02 / 800
161, e–mail obchod@freytagberndt.cz
web www. freytagberndt.cz.

HÜTTEN UNSERER ALPEN
2002

Populární „chatový“ kalendář
Alpenvereinu, v tradičně stejné úpra-
vě jako v předchozích více než dva-
ceti letech, vyšel opět v německém

nakladatelství Bergverlag Rudolf
Rother. Velkoformátové barevné foto-
grafie v prvotřídní kvalitě na 12 lis-
tech výškového formátu 38 x 30,5 cm
představují tucet alpských chat plus
jednu další na titulu.

Chaty jsou vybírány z nejrůzněj-
ších koutů Alp, tentokrát z horských
skupin Mont Blancu, Berner Ober-
land, Gran Paradiso, Allgäuer Alpen,
Berchtesgadener Alpen, Bayerischen
Voralpen, Ötztaler Alpen, Stubaier
Alpen a Radstädter Tauern. A hned
třemi chatami se prezentují Dolomi-
ty, jejichž „portrétní fotografie“ patří
k nejhezčím.

Kalendárium ve třech alpských ře-
čech plus angličtině s barevně vypích-
nutými nedělemi dobře slouží svému
účelu, popisky k fotkám jsou v němči-
ně.

Na rubových stranách listů (u ji-
ných kalendářů obvykle prázdných) na-
lezneme velice užitečné i zajímavé
čtení – průvodcovské informace kde
chata leží, jak dojet do oblasti, kudy
k boudě vyšlápnout, na které vrcholy
z ní nejlépe vystoupit a ke kterým dal-
ším chatám dojít. Nechybí soupis do-
poručených map a průvodců. Vše do-
plněno přehlednými mapkami a jed-
nou či dvěma fotografiemi z okolí té
které chaty (vše v barvě). Praktický do-
plněk dělá z kalendáře i dobrého prů-
vodce!

Ještě před pár lety na rubu kaž-
dého listu býval navíc fotografický
portrét s krátkou biografií některého
z nejvýznačnějších alpinistů světové
horolezecké historie. V letech 1990 –
1997 ona „rubrika“ představila téměř
stovku největších osobností horole-
zeckého objevování Alp. Obnovení to-
hoto historického seriálu jsme se zde
(zatím?) nedočkali.

Kalendář je výborně vytištěn na
papíře s příjemnou, lesky potlačující
povrchovou strukturou. Svojí náplní

osloví hlavně sběratele chatových ra-
zítek a všechny ty, kteří se rádi zahle-
dí na boudu, kde strávili příjemné
chvíle či nejedno dobrodružství. Pád-
ný důvod, proč si tato edice kalendá-
řů Alpenvereinu stále udržuje vyso-
kou popularitu.

Cena v DEM nebo SFR činí 24,80,
v ATS 181,00 (bergverlag @rother.de
+ obchod@freytagberndt.cz).

 Vladimír Procházka

Filip Šilhan: CESTA DO HOR
Zamilovala jsem se! Svět byl narů-

žovo a já jsem byla empatická i k mým
úhlavním nepřátelům. Hladila jsem
rukama nebo aspoň očima každý kus

kamene, který by byl pro NĚHO zají-
mavý. ON nebyl geolog, ale horole-
zec. Já studentka matematiky a za-
pálený muzikant. Moje láska k němu
však neznala mezí, v duchu jsem se
s ním viděla i na vrcholu Everestu.
Abych měla více informací a chápa-
la jeho rozevlátou duši, nořila jsem
se do horolezecké literatury všeho
druhu – na písku louskala průvodce
a ovládala popisy nejznámějších
i méně známých cest, doma studova-
la velikány lezení jako byli Walter Bo-
natti, Herrman Buhl, Toni Hiebeler, Ju-
lius Kugy, Gaston Rébuffat, Helga
Schimkeová, Joska Smítka.

To vše před asi čtyřiceti lety. Ži-
vot sklouzl do normálu, děti vyrostly,
ale lezení se u nás i tak podávalo ke
snídani.

A tu se mi do rukou dostala kni-
ha nádherného člověka Filipa Šilha-
na Cesta do hor, která mi připome-
nula mou tehdejší lezeckou euforii.
Překryla zcela vše, co jsem kdy o le-
zení četla. Nemnohým se daří tak jak
jemu umně zacházet s jazykem, ale
i těm jazykově obratným občas uni-
ká myšlenka.

První polovina knihy nazvaná Ces-
ta je překrásným, fundovaným a oso-
bitým zamyšlením nad lezením jako
takovým. Druhá část obsahuje rady
začínajícím lezcům, souhrn úvodníků
z Montany a příspěvky do diskuse
nad problematikou současného leze-
ní a horolezectví vůbec. Je to často
velmi intimní četba, vyjadřující nejen
radost z lezeckého konání, radost ze
života, ale též tázající se po smyslu
horolezecké i životní cesty.

„…Je to v tom, jak lezení, ten po-
hyb odspodu nahoru, zformuje du-
cha. Jak nenápadně uplácá hodno-

ty, a jen tak, jako že nic, staví pozvol-
na zdi pravidel a konvencí. Ano, přes-
ně to samé lezení, ve kterém je svo-
boda tak podstatná jako chmel v pi-
vu… Je to nachlup to samé lezení, kte-
ré se jednoho krásného dne poptá po
smyslu, přeptá na motiv, a potom bez
odpovědi nabídne rutinu…“

„…V horách se alibismus trestá
poměrně nekompromisně. Na ska-
lách v tom lepším případě rozbitou
hubou. Hory a skály by měly vytvořit
takového člověka, pro kterého má lež
stejný efekt jako kálení si do vlastní
postele. Kdo umí říci nepříjemnou
pravdu do očí, kdo se umí postavit bu-
zeraci z pozice vyšší židle, delší výplat-
ní pásky, zlatější cedulky na dveřích?
Kdo jiný než lidé, kteří ví, že stačí jed-
no uklouznutí a je po problémech…“

„…K lezci však zbývá ještě sakra
dlouhá štreka, a k horolezci je ještě
delší. Ale v člověku již dřepí něco ne-
definovatelného, něco, co ho nutí dě-
lat naprosto divné věci (z pohledu ne-
zúčastněných outsiderů) – tedy jez-
dit do skal, věšet se doma na futra
od dveří, chodit pravidelně do tělo-
cvičny, lézt do zblbnutí po překližce,
ráno běhat, snídat grapefruit, nepít
pivo, chodit do sauny, po kapsách
mačkat gumový balonek atd…“

„…Příštích dvacet metrů jsem le-
vitoval mezi absolutnem a poukazem
na věčnost. Vlastně to byla docela
dobrá a hluboká sonda do hlubin
vlastní duše. Na co jsem šáhl, to jsem
zase vrátil na místo a snažil se najít
nějakou trvalejší hodnotu. Každý ta-
kový chyt, který na svém místě držel,
měl pro moji maličkost bezrozměrný
význam… Hystericky jsem na Máru
ječel, že už padám, ale hrůza mě
vždycky v tom kamenolomu přidrže-
la… Ten večer chutnala čínská polév-
ka obzvláště znamenitě. Je pěkné vy-
chutnat si pocit života, do hajzlu, to
je tak hezké, zase žít…“

Je to kniha o prožitcích nasbíra-
ných při lezení na skalách, v Tatrách,
ale také v Alpách, Americe, Patago-
nii, Jižní Africe, Kyrgyzstánu, Himá-
laji. Kniha o výhrách i prohrách, kte-
rá obohatí každou i nelezeckou du-
ši.

Je to kniha, kterou nelze po pře-
čtení uklidit do knihovny a už se k ní
nevracet. Stejně jako nejde odložit
a uklidit posedlost lezením a horani.
Totiž – bývalý horolezec je něco jako
bývalý černoch.

Je to kniha, která voní člověčinou
– a moc! A mně nezbývá než žasnout
nad rozhledem a moudrostí Filipa
v jeho nedožitých 32 letech.

 Ta Havran
Knihu vydala Montana v r. 2001.

245 stran, formát A5, barevné přílo-
hy. Doporučená cena 190 Kč, k dostá-
ní ve všech horolezeckých prodejnách
a dobrých knihkupectvích. Také na:
www.horokupectvi.cz.
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Mönch  (4.107 m)
Severní stěna

Převýšení: 1.000 m
Pohoří: Bernské Alpy

Rozsáhlé Bernské Alpy jsou obvykle čle-
něny do pěti základních oblastí:

� úsek mezi sedly Sanetschpass a Gemmi-
pass
� sedlo Gemmipass, hřeben Petersgrat
� skupina Bietschhorn a Aletschhorn
� Tschingelhorn, Finsteraarhorn, sedlo Obe-
res Studerjoch (zde je také Mönch)
� Grindelwald, sedlo Grimselpass.

V pohoří leží řada věhlasných štítů, např.
Eiger, Wetterhorn, Finsteraarhorn, Jungfrau
a také Mönch. Uspokojení zde naleznou jak
milovníci náročného lezení ve velkých skal-
ních stěnách, tak ti, co mají rádi dlouhé hře-
benovky nebo výstupy v ledu. Převažujícími
horninami jsou metamorfované krystalické
horniny a sedimenty z období mesozoika,
především vápence.

Mönch byl poprvé dostoupen 15. 8.
1857 družstvem Sigismund Porges, Chris-
tian Almer, Ulrich a Christian Kaufmann.
Patří k velmi oblíbeným vysokohorským cí-
lům. Důvodem je orientačně nenáročný
přístup a snadná dosažitelnost od stanice
zubačky Jungfraujoch. Vrchol tvoří tři mar-
kantní hřebeny. K nejoblíbenějším cestám
z jižní strany patří JZ hřeben a normální
cesta.

Severní stěna je rozčleněna výrazným pi-
lířem (Lauperova cesta) na dvě části. V pra-
vé, severozápadní, části stěny vyniká výraz-
né ledové žebro, nazývané „Nollen“ (nos),
které s Lauperovou cestou patří mezi velmi
oblíbené výstupy. Trasy mezi výše uvedený-
mi cestami (č. 5 až 7) mají úseky s nepříz-
nivě vrstvenou skálou a jsou jen zřídka le-
zeny.

Hlavní centra a chaty
Hlavní centra

Grindelwald (1.034m), Kleine Scheidegg
(2.061m), Wengen (1.275m).

Chaty
� Guggihütte (2.791 m), tel. 033/8553157.
Z Kleine Scheideggu po turistické cestě
k stanici Eigergletscher, ze serpentin pod
stanicí odbočíme na morénu a dále do ši-
rokého koryta, po suti a travnatých sva-
zích (značky) pod ledovcem ke skalám. Po
nich a suti k chatě. 3,5 hod. od Kleine

Scheideggu, 3 hod od stanice Eigerglet-
scher.

� Mönchjochshütte (3.657m ), tel. 033/
9713472, chata vhodná pro výstup cestou
č.1, pro případný přechod JZ hřebenem a se-
verovýchodním hřebenem (cesta č.1), resp.
pro sestup.

Od stanice zubačky Jungfraujoch směrem
na východ po f irnových svazích do sedla
Oberes Mönchsjoch a k chatě, 1 hod.

Důležitá telefonní čísla
Předpověď počasí:

162, 157, 126218
Horolezecké centrum Grindelwald:

033/8535200
Policie: 117
Záchranná služba REGA: 1414

Výstupové cesty
1. Severovýchodní hřeben
G.E. Forster, H. Baumann sen. a jun., F. Teu-
tschmann, 31.7.1877
Obtížnost: místy III a IV, cesta vyžadující
obezřetnost, v závěrečné části bývají často
převěje. 2,5 – 3 hod. ze sedla Südliches
Eigerjoch, 3 – 4 hod. od stanice Jungfrau-
joch.

2. Kuloár Leysin
D. Haston, G. Neithardt, 20. – 25.12.1974
Obtížnost: ve skále V až V+, led 55o– 60o, za-
čátek kuloáru 80o. Kombinovaný terén, ve
spodní části částečně lámavá skála, zbytek
výstup v ledu, převýšení 850 m.

3. Lauperova cesta
H. Lauper, M. Liniger, 23.7.1921

Obtížnost: II – III, jeden úsek IV. Velkolepá
klasická a poměrně bezpečná cesta, dnes ob-
vykle nastupovaná od chaty Guggihütte. 10
– 12 hod. na vrchol.

4. Původní nástup prvovýstupců cesty č.3
Přes ledovec Eigergletscher, 5 hod. od stani-
ce zubačky Eigergletscher.

5. Cesta Renshaw–Wilkinson
D. Renshaw, D. Wilkinson, 23. – 26.12.1976
Riskantní a obtížná cesta v kombinovaném
terénu, špatné možnosti jištění.

6. Cesta Hutton–Inäbnit–Rubi
Paní Hutton–Rudolph, A. Rubi, P. Inäbnit
Obtížnost: spodní část (vápenec) V, horní
část (rula) III. čas prvovýstupců 12,5 hod.
od Guggihütte.

7. Cesta Haston–Eistrup
D. Haston, O. Eistrup, září 1976
Obtížnost: skála V, led do 60o, obtížný vý-
stup převážně v kombinovaném terénu
a v ledových žlabech. Prvovýstup trval dva
dny.

8. Cesta Nollen
E. von Fellenberg, Ch. Michel, P. Egger,
13.7.1866
Obtížnost: jeden úsek 80o, převážně 55o –
60o, lehké skalky. Klasická, velmi oblíbená
cesta, podle podmínek 6 – 10 hod.

Sestup
Jižním ramenem východního hřebene (nor-
mální cesta) k chatě Mönchsjochhütte, resp.
ke stanici zubačky Jungfraujoch (2 – 2,5
hod.)

Zleva: Eiger, Mönch
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Další cíle v blízkosti jsou zcela
jednoznačné:

Eiger, cesty hřebeny a severní stěna,
Jungfrau a Scheidegg–Wetterhorn.

Literatura
� Berner Alpen, Band IV, K. Hausmann,
Schweizer Alpen Club, 7. vydání, Bern, 1981
� Hochtouren Berner Alpen, Vom Sa-
netschpass zur Grimsel, Ueli Mosimann,
Schweizer Alpen Club, Bern, 1999
� Berner Alpen, Franz Königer, Bergverlag
Rudolf Rother, München

Mapy
� Landeskarte der Schweiz 1228, Lauter-
brunnen, 1 : 25.000
� Landeskarte der Schweiz 1229, Grindel-
wald, 1 : 25.000

Jiří Novák
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a jdi...
Černý dům

Tak, jako má elita amerického
národa svůj Bílý dům, má elita ná-
roda srbského (nezaměňovat s úze-
mím bývalé Jugoslávie, jedná se
o oblast mezi Berounem a Prahou)
svůj Černý dům. Toto stavení, na
první pohled nehostinné, se nachá-
zí v pravé spodní etáži lomu Alka-
zar a nabízí řadu těžkých silových
cest. Historie lezení zde je velmi
krátká – od podzimu 2000, kdy
vznikla cesta „Gemini 10–“. Hned
počátkem letošního roku jsem v ní
ušlápl při zkoušení nového projektu
klíčovou lištu a bylo po cestě. A pak
už to šlo ráz na ráz. Borháky, chyty
(jedná se o lezení v uměle vyhloube-
né štole!) a první cesty. Předkládám
současné menu (název, obtížnost,
počet borháků, přelezy):

A – Bourák 6, 5 bh, K. Hegr
B – V průvanu 7–, 5 bh, P. Resch
C – Uhlobaron 8, 5 bh, K. Hegr
D – Uhelné prázdniny 9+, 5 bh, bra-
tři Reschovi. Krátká silová cesta
s problémem ve výlezu ve stropu.
E – Život v temnotě, 10+, 8 bh, bra-

Lautner
a Havel
v El Chorru

Jirka Lautner (TRIOP) trávil
s Radkem Ulmannem z Prahy (ano
tím Ulmannem, velkým talentem po-
čátku devadesátých let…) a dalšími
českými lezci čtyři měsíce – od led-
na do dubna! – ve Španělsku, pře-
devším v oblasti El Chorro. Jirka vy-
lezl dvě 8a+: SHAKA ZULU a SWIM-
MING THROUGH SHARK ATTACK.
K nim přidal čtyři další 8a. Dále se
věnoval COUS COUS 8c, které však
Iker Pou před dvěma lety snížil na
8b+, ačkoli to v průvodci není změ-
něno. Tohle se již Jirkovi vylézt ne-
podařilo. Jedno 8a ALBEREONES si
připsal po letech také Ulmann.
V dubnu za nimi dorazil rovněž Hon-
za Havel z Jablonce na čtyři týdny
a jeho výkony byly ještě lepší. Hon-
za vylezl dvě 8a+ stejné jako Jirka,
každé na tři pokusy, stejné čtyři 8a,
ovšem přidal také 8b HERKULES.
Na zpáteční cestě se zastavil na tý-
den ve francouzském Tarnu, kde
zdolal RASTA VAUT RIEN 8a+/b
a dvě 8a.

Jirka Lautner cestou domů
zkoušel Vampíry v Boux a neměl
daleko k vylezení. Doma se pak na-
stěhoval do oblíbených Teplic. Vy-
lezl bouldr od Pavloviče DIKTÁTOR
8a, ke kterému doplňuje, „nevím,
jestli to je 8a“, protože se v klasifi-

tři Reschovi. Tvrdá bouldrová cesta
s lehce vytrvalostním závěrem. Je
kratší než Missing link v Ospu, ale
má nesrovnatelně těžší kroky.
F – volný projekt, asi 10–/10, 7 bh
G – rozděláno
H – Němý Bobeš, 10–, 7 bh, bratři
Reschovi, K. Hegr
I – Mrtvej tah, 10–, 5 bh, P. Resch,

K, Hegr, Z. Resch. Těžký bouldr, no-
vé přelezení Gemini.
J – Myši Mause, 10–, 4 bh, K. Hegr.
Silová plotna bez stupů.
K – Stomatolog, 9, 2 bh, bratři
Reschovi, K. Hegr. Pěkná silová ces-
ta ve výlezu ze štoly, 50m vlevo od
Černého domu.

P. Resch

Višňové:
Los Brňos
zopakováno

Poslední víkend v květnu Juraj
Repčík (ALPINUS) po nepřetržitém
a vytrvalém úsilí zopakoval Mrázko-
vo LOS BRŇOS 11–, nejtěžší cestu
v oblasti. Klíčem cesty je udělat
bouldr nad cestou PANTER 10+
a sled šesti silových tahů po otevře-
ných chytech, zakončených křížovým
dynamem ze stisku do dobré police.
Podstatou úspěchu je čistá silová vy-
trvalost na třicet vyčerpávajících kro-
ků. Právě v posledních dvou pohy-
bech Ďuro padal už od podzimu mi-
nulého roku, zatímco v Panterovi se
vysloveně procházel. Vylezení leželo
už zcela v psychické rovině, Juraj po
neustálých pádech z konce cesty
ztrácel motivaci na další pokusy. Vy-
držel a odměna není malá. Je na Slo-
vensku prvním, kdo doma vylezl 8c.
Nicméně motivace je jeho vleklým
problémem a brácha Marek ho
škádlí: „Okrem Los Brňos aj tak ne-
vie vo Višňovom nič vyliezť“ a naráží
přitom na skutečnost, že Ďuro kro-
mě Pantera, Los Brňos a dávno už
SKALY 10 dosud nenašel motivaci do-
táhnout k vylezení žádnou další
zvučnou linii – sice byť lehčí, ale
techničtější. Avšak sílu mu můžeme
jen závidět. Namísto závodů České-
ho poháru v Liberci zvolila brněnská
equipa Los Brňos cestu do Višňové-
ho. Pod taktovkou zkušeného mistra
Tufiho Tefelnera tým koncertoval ja-
ko dobře naladěný orchestr. Veške-
rou pozornost samozřejmě strhával
první sólista souboru Tomáš Mrázek,
propagující firmy ROCK PILLARS/
OCÚN/VAN GANSEWINKEL. Mrá-
za první den vylezl KUMM OMBO
10 na druhý (celkově třetí) pokus.
ABADŽIKRU 10/10+ dal na druhý,
ovšem on sight dolezl pěkně vysoko.
Když už byl unavený, tak ho Martin
Fojtík poslal do PANTERA 10+ (oba
ho vylezli vloni). Cituji Fojtíka: „Mrá-
za ho vylezl dvakrát a ještě podruhé
v každém chytu vyklepával a poma-
ličku tahal lano k expreskám tam,
kde my ostatní sotva stíháme zapí-
nat.“ Pak ještě dodával ke Kumm
Ombo: „Na posledních deseti dva-
nácti metrech je už jen jeden nýt.
Mráza ho vynechal, protože neměl
expresku a ještě se pod slaňákem vy-
věsil na jedné ruce. A to ne na něja-
kém madle!“ Druhý den už jen do-
končil sérii vylezením novinky HA-
REMHEB 10/10+ na třetí pokus a JO-
GOBELLY 10–/10 na druhý. Cestu
Haremheb (1.Tomanec, 2000) první
zopakoval Marek Repčík počátkem
května a druhý právě Mráza. Svou
první desítku letos profesorským sty-

kaci boulderingu neorientuje. Hlav-
ním cílem pro Jirku zůstává AKU-
MULÁTOR, kde již konečně vyřešil
bouldrové místo, ale o klasifikaci si
myslí, že je na úrovni XIc. Andrej
Chrastina se k XIc po přelezení při-

kláněl taky, je to zřejmě otázkou
výšky. Korunou Jirkova tažení po
skalách bylo senzační vítězství zá-
vodu Českého poháru na umělé
stěně v Liberci.

RT

Jirka Lautner, Shaka Zulu 8a+    Foto: Jiří Dlabola
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Vyzkoušeli,
aby věděli…

Po loňské „trestné výpravě“ do
okolí Nice se dvojice samurajů –
Yuji Hirayama a Dai Koyamada –
vydala do oblasti v západofran-
couzském Charente. Do oblasti
slušně vzdálené od známých le-
zeckých center a navíc obdařené
zvláště vrtkavým atlantickým po-
časím. Proč to? Tyto končiny jsou
totiž domácím hřištěm kontro-
verzního Freda Rouhlinga, jehož
Akira 9b ruší klidný spánek nejed-
noho arbitra sportovního lezení.
Známý „dream team“ sem tedy
přijel vylézt co nejvíce těžkých cest
a podle možnosti srovnat jejich
obtížnosti se „zbytkem světa“. Ce-
lé to vymyslel Dai, protože prý ne-
snáší cesty po krápnících a raději
by lezl ty hypersilové a dynamic-
ké. Yuji zase chtěl zesílit a zlepšit
tak své slabé stránky.

Jejich výlet ze začátku vůbec
nepřípomínal ten jarní jihofran-
couzský v rytmu jeden den – jedno
8c+, a to nejen počasím. Velmi ne-
konvenční styl cest a specifický
materiál oblasti, zejména špatné
dvouprstovky a prstovky na článek
neuvěřitelně daleko od sebe
(v Buoux jsou prý ve srovnání se
Charente homogenní vytrvalostní
cesty po anatomických chytech),
je přinutil trochu zvolnit tempo.
Aklimatizačně dali každý po dvou
bouldrech za 7c a nějaké ty
onsajty. První vážnou cestou,
u které se zastavili, byl Archipel
8c+. První den vůbec nechápali,
o co že jde v klíčovém bouldru.
Dai měl ale naštěstí plodnou noc
a probudil se s řešením v hlavě –
nebylo to asi nic moc, když Yuji

dokázal „udělat klíč“ jen v jed-
nom z osmi pokusů a kroky před
ním vůbec nebyly zadarmo. Dob-
ře motivovaný lezec ale zvládne
i nemožné, a jedno z mála opako-
vání bylo ještě týž den na světě.
Když do večera uspěl v cestě
i Dai, začal působit silný doping
úspěchu. Padly bouldry Internet
7c+ a Musha 8a, dvě cesty za
8b+ a Bamboula 8a+, nejlepší
Yujiho OS v Charente. S jídlem
roste chuť a tak se dostali až k 9a
Hugh a L’autre coté du ciel. Jejich
obtížnost ale byla zatím „z jiné
dimenze“ a navíc světový pohár
v Nantes se blížil… Dai si tedy
alespoň spravil náladu na Lagra
8c (kterou zopakoval i Christian
Roumegoux a nová star z Alsas-
ka Pierre Bollinger) a Yuji otevřel
novou cestu za 8b+ s příznačným
názvem Essayer pour savoir
(„Vyzkoušej, abys věděl“) Název
cesty reflektuje skutečnost, že
příliš často kdokoli říká cokoli
o cestách někoho jiného a jediná
správná cesta je jít a udělat si
o těchto cestách svou vlastní
představu. Proto se také chtějí le-
tos oba Japonci určitě vrátit
a přelézt či vyzkoušet všechno to,
co vloni nestihli. Včetně Akiry.

A Fred Rouhling? Nenechal se
zahambit a celý měsíc Japoncům
předváděl, že je opravdu někdy
lepší trochu vidět, něž hodně sly-
šet. Jako přípravu na zimní sezo-
nu v Bleau otevřel dva nové
bouldry 8a a 8a+, radil a ukazo-
val klíčové kroky. Hodnocení
„Nipponu“ zní jednoznačně: „Sly-
šeli jsme, že Fred možná některé
cesty nepřelezl, ale vidět ho tře-
ba v L’autre coté du ciel – tady
není místo pro jakékoli pochyb-
nosti.“

lem vylezl TUFI: nádherné třiatřiceti-
metrové KUMM OMBO. Rudo udě-
lal po Mrázovi čtvrtý přelez.

A v červnu se zde objevil nejlep-
ší polský lezec, autor prvního 8c+
v Polsku, Tomasz Oleksy, mimo jiné
vítěz Rock Master 2000 v boulde-
ringu. Vylezl velmi snadno PANTE-
RA 10+, ale podrobnosti zatím ne-
znám. Pravděpodobně se jedná
o první jednodenní přelez, zhruba

na čtyři pět pokusů. Jisté je, že je to
nejrychlejší opakování.

Po dvou letech se k extrémnímu
lezení vrací talentovaný Zlíňan Ka-
rel Black Černý (SALTIC) a ve Višňo-
vém přelézá nejprve povinného
BASKERVILLA 8a+, a poté za tři dni
tvrdou SKALU 8b. A jak říká, zamýšlí
toto léto objíždět trojúhelník: Višňo-
vé – Moravský kras – Alternativní
stěna (u Bratislavy).                     RT

Mráza v Undergroundu
První víkend v červnu odjel Tomáš Mrázek ROCK PILLARS/VAN GANSE-

WINKEL doladit formu před MS juniorů do Arca. V Massone uschl UNDER-
GROUND 8c+/9a a Mráza neváhal a pustil se do něho. Jeho komentář
k cestě však nebyl vůbec nadšený: „Zklamalo mě to. Střecha je lehká, o ni-
čem, furt dobrý odpočinky, kde sklepeš do nuly a na konci bouldr. Dva kro-
ky jsem tam neudělal, kdybych je udělal, tak to vylezu. Je to jen o bouldru.
Na konec střechy je to tak 8b, možná 8b+. Žádná vytrvalostní darda. Vů-
bec mě to nemotivuje. Byl tady Pablo Barbero, zkoušel REINI'S VIBES 8c/
c+, padal v něm, tak jsem to vylezl ještě jednou. Zkusil jsem MARATONU
8b flash, ale spadl jsem pod řetězem. Na druhý pokus jsem ji dal.“

RT

Russan pro náročné
Les Yeux Plus Grand Que Le Ventre je jméno nového magnetu pro

extremisty ve známé jihofrancouzské oblasti Russan. Již druhý rok po
své slavnostní inauguraci tento klenot tvrdošíjně odolává všem poku-
sům o přelez. Prvního výrazného úspěchu zde dosáhli dva mladíci –
Olivier Pfersdorf a Laurent Vigoroux – když dokázali cestu překroko-
vat…

Zajímají vás „základní míry“? – 20 metrů stropem, pak asi 10 me-
trů obrovským převisem a osmimetrový výlez „plotnou“ ve středním
převise. Celkem bratru tak 200 kroků a přehazovaní nohou – prý se
z toho slušně točí hlava. Navíc je cesta celkem „na bednu“, je třeba
se vyznat v houfu všude visících stalaktitů a vygenerovat jejich správ-
né pořadí. Aby toho ještě nebylo málo, musíte lézt se dvěma lany a jisti-
či, jinak to neutaháte. Pracovní název projektu zní OK BLOQUE (OK
dober), podle při zkoušení nejčastěji vyslovované fráze (nebo jediné publi-
kovatelné?). Po přelezení se Les Yeux má usadit v devátém stupni a pa-
tří spolu s Broadwayí v Siuraně a Biographie v Ceüze k nejpůsobivějším
extrémním přírodním     liniím v Evropě. Nezkusíte to taky?!

 MD

Simona v Americe
Další zprávy Simony Ulmonové, už rok a půl pobývající v USA, dosvěd-

čují její slova před odjezdem, že se tam nemíní válet nebo příliš zaměstná-
vat, nýbrž dál na sobě pracovat v lezení. Jejích výkonů jak v cestách, tak
v boulderingu si již všimla širší veřejnost, což mělo za následek článek v Rock
'n' Ice a nabídka sponzorství u Borealu! Zatím alespoň materiálního. Další
radost jí udělalo přelezení jednoho poctivého 8a+ a 7c+ na druhý pokus v Rif-
fle. Jelikož to nejsou ještě její cíle, neuváděla názvy ani podrobnosti. Prostě
jen orientační bod své formy. Vrásky na čele jí však dělá opět natažený prst.
Spolupráce s Lynn Hill se dál rozvíjí velmi slibně. Simona: „Lynn je profesio-
nálka. To je vidět v jejím přístupu. Všechno má promyšleno, je zásadová a při-
tom milá. Oči jí stále září. Je radost s ní trénovat.“

RT

C‘est la vie
26. června vylezl Pavel Kořan

na Alternativce projekt Maroša
Škvarky „C‘est la vie“. Cesta ve-
de hladkou klenbou, v jednom
místě musel lézt Pólo dokonce
chvíli hlavou dolů. Ze sportovní-

ho a etického hlediska rovněž ne-
ní bez zajímavosti, že celá cesta
vede pouze po přírodních chy-
tech. Pavel hodnotí svůj výstup
stupněm 8c+. „C‘est la vie“ je tak
nejtěžší cestou v bývalém Česko-
slovensku. Bližší informace na-
jdete v příští Montaně. Foto: Jan Mynář
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závody

Závody v Imstu – to je dokona-
lost, stěna snad nejlepší v Evropě,
výška 16,5 m, mohutné převisy
a o organizaci se nám může jen
zdát.

Jako vždy v EP se v kvalifikaci
lezou 2 cesty flash, startovní po-
le je s ohledem na následující svě-
tový šampionát značně početné,
cesty stavěli Rakušané, Francou-
zi, Němci, Italové, Angličané a Ru-
sové, což mělo za následek nevy-
rovnanost jednotlivých cest.

Kategorie B dívky – 1. cesta
příliš lehká (20x TOP –včetně
všech 3 našich). 2. cestu nezvlád-
la Eliška Karešová ani Katka Ku-
pilíková (celkově 17. resp. 18. mís-
to). Terka Kysilková spadla při
vzporu do topového chytu a po-
stupuje z 3.– 5. místa.

Kategorie B chlapci– Pavel So-
lanský padá v první cestě překva-
pivě brzo (je až 30.), což mu se
standardním výkonem ve druhé
cestě (4.m) nestačí na finále – cel-
kově 12. místo. Honza Zbranek ne-
nápadně, ale jistě postupuje z 10.
pozice.

Kategorie A dívky – Petře Me-
licharové opět chybí síla a je z to-
ho 17. místo.

Kat. A chlapci – vynikající vý-
kony Petra Solanského, který změ-
nil výrazně styl lezení do dynamic-
kého pojetí, díky čemuž postupu-
je z nadějného 3.místa.

Juniorky – Martina Kadlecová
na finále nestačí, 15.místo.

Junioři – Tomáš Mrázek opět
suverénní a postupuje z 1.místa,
Kuba Hlaváček jde ze sedmého.

A jsme ve finále, do kterého te-
dy z deseti postoupilo 5 našich.
Začíná Jan Zbranek v cestě, která
by mu měla sedět, bohužel, chy-
bička v polovině a Honza zůstává
na 10. místě. Když nastupuje Ter-
ka Kysilková do finálovky dívek B,
jsou již 2 topy, Terka se finálovkou
v pohodě „projde“, ale radost je po-
tlačena faktem, že pokud dají zá-
vodnice, které skončily v kvalifika-
ci před ní také top, bude z toho
jen 3.místo. Nastoupila však psy-
chika, která hraje v tomto sportu
větší roli než v mnoha jiných. Tak-
že superfinále! Saurwein z Ra-
kouska nezvládá začátek, padá
příliš brzy a Tereza Kysilková si le-
ze v pohodě pro další vítězství v EP.

Všichni se soustřeďujeme na
finále chlapců A, kde Petr So-
lanský konečně dokázal prodat,
co v něm je. Od dlouhého přeša-
hu ve spodní části, který zvládá
bravurním skokem, povzbuzuje
Petra celý český tým a v horních
partiích se přidává celá hala. Pe-
tr skáče do chytu ve stropě a ve-
de. Po něm jde favorit této kate-
gorie Cederic Lachat ze Švýcar-
ska a jako by věděl, že skok do
stropu je málo, riskuje a skáče až
na hranu převisu a je před Pe-
trem. Wszolek z Polska, který vy-
hrál kvalifikaci, dělá chybu ještě
před vrcholovými skoky a končí na
3.místě. Petr Solanský je konečně
na bedně!

Máme tedy již 1. a 2. místo
a čekáme na vítězství Tomáše
Mrázka v juniorské kategorii. Nej-
dříve jde Jakub Hlaváček, leze
svůj současný standard – 9.mís-
to. Poslední leze Mráza, téměř ce-
lou cestou proběhne jako by šlo
o rychlost, trochu zazmatkuje
v odpočinkovém stropáku při vý-
měně rukou a po krátkém vykle-
pání spěchá do vrcholového bři-
cha pod střechou, podcení dlou-
hý dynamický krok, neudrží chyt
a padá. Zklamání, i když bronz.

P.S.: Tufi před odjezdem říkal
Mrázovi: „Ideální pro tvůj hlavní
cíl, což je Mistrovství světa, bude,
když na Evropě skončíš třetí“. Uvi-
díme za týden!
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Výsledky
Dívky B:
1. Tereza Kysilková (CZE)
2. Saurwein Katharina (AUT)
3. Eiter Angela (AUT)
Chlapci B:
1. Wörz Helmut (AUT)
2. Glairon Guillaume (FRA)
3. McColl Sean (CAN)
Dívky A:
1. Lavarda Jenny (ITA)
2. Vidmar Katja (SLO)
3. Vidmar Maja SLO
Chlapci A:
1. Lachat Cederic (SUI)
2. Solanský Petr (CZE)
3. Wszolek Marcin (POL)
Juniorky:
1. Pouget Emilie (FRA)
2. Ritsch Isabella (AUT)
3. Bacher Barbara (AUT)

Junioři:
1. Pouvreau Gerome (FRA)
2. Loste Julien (FRA)
3. Mrázek Tomáš (CZE)

Hodnocení zemí:
1. Francie, 2. Rakousko, 3. Česko.

3. závod Evropského poháru
juniorů
��16.– 17.6. Imst, Rakousko
��další úspěch českého týmu – celkové 3.místo
��Tereza Kysilková – 2.start v EP – 2.zlato, Petr Solanský
konečně na bedně – stříbro, Tomáš Mrázek – bronz

Mistrovství světa juniorů
��21. – 24.6., Imst, Rakousko
��Tomáš „Mráza“ Mrázek Mistrem světa!
��Petr Solanský a Jan Zbranek – bronzové medaile
��Česko třetí na světě

Mistrovství světa – opět v ra-
kouském Imstu. Celý tým, včetně
kuchařek, zůstal v Rakousku
v příjemném penzionu v Pitztál-
ském údolí. Po finále EP odjeli
všichni lézt na novou umělou stě-
nu v Innsbrucku (výška 22 m!),
patřící známému lezci Rein Sche-
rerovi. Všichni makají, protože vi-
dina blížícího se MS je velkou mo-
tivací. Další 3 dny volna byly vy-
plněny odpočinkem, tréninkem
znovu v Innsbrucku, vycházkami
a běháním. Ve čtvrtek ráno to ko-
nečně začalo.

Mistrovství světa je opravdu
jiný závod než Evropský pohár. Již
při slavnostním nástupu celkem
28 zemí a téměř tří stovek závod-
níků běhá mráz po zádech. První
dva dny jsou kvalifikace, z nichž
postupuje nejlepších 16 do semi-
finále a potom 8 do finále. Po
dvou nervózních dnech známe vý-
sledky našich:

Kat. B dívky – Tereza Kysilko-
vá postupuje ze 6.místa, Lucka
Rajfová postupuje z 13.místa.
Eliška Karešová a Katka Kupilíko-
vá končí v polovině startovního
pole.

Kat. B chlapci – Honza Zbra-
nek postupuje z posledního mís-
ta, zatímco smutný Pavel So-
lanský je první nepostupující.

Kat. A dívky – Petra Melicharo-
vá končí v polovině startovního pole.

Kat. A chlapci – Petr Solanský
nám připravil také horké chvilky,
ale nakonec to na semifinále sta-
čilo, jde z 15.místa.

Juniorky: Martina na semifi-
nále nemá, ale 22.místo je pro ni
úspěchem.

Junioři: Jakub Hlaváček je ja-
koby bez náboje – 26.místo, To-
máš Mrázek přesvědčuje všech-
ny, kam směřuje – 2x TOP.

Semifinále.
Začínají děvčata B, kde má-

me dvě želízka. První z našich le-
ze Lucka Rajfová, ve druhé po-
lovině cesty dělá ve stropě chy-

bu a je z toho „jen“ 13.místo. Te-
reza Kysilková, vítězka EP před
pár dny a vedoucí závodnice ce-
lého EP, nezvládá roli favoritky,
chybuje při zašpičkování ve stro-
pu. Překvapení v hale, pláč Terky
a 16. místo. Chyby děvčat, kde
jsme počítali s medailemi, na-
pravují Honza Zbranek a Petr
Solanský, kteří s jistotou postu-
pují shodně z 5.místa do finále.
Mezi juniory Mráza jednoznač-
ně kráčí za vysněným titulem –
další top.

Finále.
Hala naplněná do posledního

místa, obří obrazovka, atmosfé-
ra hodná finále MS.

Česko zastoupeno pouze

Evropský pohár juniorů 2001
– průběžné pořadí

Po závodě v Arcu vedou s velkým
náskokem své kategorie Tereza Ky-
silková a Tomáš Mrázek, Petr So-
lanský je 3., Pavel Solanský 5. a Hon-
za Zbranek 9.
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EPJ Arco
Ve dnech 30.6 a 1.7. se konal

čtvrtý závod EPJ na stěně Rock-
master v Italském Arcu. Následu-
jí stručné výsledky. V závorce za

v mužských kategoriích shodně
po jednom.

Začíná Honza Zbranek, leze
svoji životní cestu, za mohutné-
ho povzbuzování ne a ne spad-
nout, dolézá pár chytů od konce,
a tak tento mladý muž bez nervů
získává bronzovou medaili a bo-
dy pro tým Česka.

Petr Solanský ve starší kate-
gorii překonává povinný skok
v půli cesty, což si vždy vychutná-
vá celá hala na zpomaleném zá-
běru na obří obrazovce, potvrzu-
je vynikající formu, nezaváhá
a získává 2. bronzovou medaili
pro Česko. Favorit Lachat je až
za Petrem.

Vyvrcholení celého šampioná-
tu má pro nás příjemnou příchuť
– nepřipouštíme si nic jiného než
Mrázovo vítězství. Nezklamal!
Naprosto cílevědomě, sveřepě,
soustředěně a suverénně získává
1. velké zlato ve sportovním leze-
ní pro Česko. Tomáš Mrázek se
tedy loučí s juniorskou kategorií
tím nejlepším způsobem, titulem
Mistra světa a je naší velkou na-
dějí v seniorské kategorii.

Následuje kolotoč kvalifikací
na rychlost, z kterého nejlepších
16 naplní „pavouka“ a rozdá si to
o titul Mistra světa v rychloleze-
ní, což patří vždy k atrakcím šam-
pionátu.

Umístění našich: 7. Eliška Ka-
rešová, 13. Štěpán Stráník, 14.
Martina Kadlecová, 15. Petra Me-
licharová, 21. Sláva Hrkal. Strá-
ník a Hrkal přijeli speciálně na
rychlost, ostatní se rychlolezení
nezúčastnili.

Popisovat nádherný závěreč-
ný ceremoniál lze velmi těžko, ale
představte si, že na úplný závěr
stoupe po stěně do rytmu naší
hymny malý chlapec s českou
vlajkou na zádech, takže slzy
v očích má nejen Mráza.

P.S.: Před deseti lety jsem co-
by vedoucí české výpravy na MS
juniorů v Baselu napsal do Mon-
tany článek, kde jsem se zabý-
val otázkou, co dělat, abychom
nebyli v závodním lezení pouze
„chudí příbuzní“ a navázali na
úspěchy Jindry Hudečka. O co
lépe se píší články o českém ju-
niorském týmu, který letos vozí
z každé akce 3 medaile, končí
v hodnocení národů nejhůře na
3.místě, má Mistra světa a na-
ději na nejedno celkové vítězství
v seriálu evropského poháru!

Sponzor týmu:
NNJ (Nadšení Několika Jedin-

ců)
–O

2
–

Výsledky
Dívky B
1. Ociepka Kinga (POL)
2. Eiter Angela (AUT)
3. Saurwein Katharina (AUT)
Chlapci B
1. Glairon Guillaume (FRA)
2 Worz Helmut (AUT)
3. Zbranek Jan (CZE)
Dívky A
1. Lavarda Jenny (ITA)
2. Gros Natalija (SLO)
3. Korolkova Ekaterina (RUS)
Chlapci A
1. Wszotek Marcin (POL)
2. Verhoeven Jorg (NED)
3. Solansky Petr (CZE)
Juniorky
1. Šalagina Olga (RUS)
2. Pouget Emilie (FRA)
3. Jakovleva Olga (RUS)
Junioři
1. Mrázek Tomáš (CZE)
2. Fischhuber Kilian (AUT)
3. Sang–Won Son (KOR)

Hodnocení národů
1. Polsko, 2. Francie, 3. Česko
a Rusko.

Trenérská práce Petra So-
lanského st. (šéf) a Tomáše Ky-
silky (zástupce) slaví úspěch. Od
zimy, kdy tato dvojice naplno pře-
vzala otěže juniorské reprezenta-
ce, kráčí tento tým od úspěchu
k úspěchu. Ještě nedozněla ozvě-
na jedinečných výsledků v Terstu
(tři zlaté), už mládež přiváží dal-
ší vavříny. Přitom výsledky nesto-
jí na pár jednotlivcích, nýbrž mla-
dí lezci tvoří tým, ve kterém na
jaře pět lidí stálo na stupních ví-

tězů! Nyní v Imstu Tereza Kysilko-
vá suverénně vyhrála závod
Evropského poháru v kat. do 15
let. Junior Tomáš Mrázek byl
bronzový a Petr Solanský ml. do
17 let stříbrný. Další dva lezci
skončili do desítky, junior Jakub
Hlaváček 9. a do 15 let Jan Zbra-
nek 10.

Na MS suverénně zvítězil To-
máš Mrázek a dvě bronzová mís-
ta patří Petrovi Solanskému ml.
a Honzovi Zbrankovi. Dvě dívky

do 15 let jistě měly šance na me-
daile: Tereza Kysilková 16. a Lucie
Rajfová 13. Totéž platí o Pavlovi
Solanském, ač i on pokazil a skon-
čil 17. Tým si je vědom, že ho čeká
další tvrdá práce, aby výsledky ne-

byly jen sezónní, ale naopak se
časem ještě upevnily a plynule
přešly do kategorie dospělých.
Toť budiž velkým společným úko-
lem všech zainteresovaných.

 Rosťa Tomanec

OBROVSKÝ ÚSPĚCH
JUNIORŮ NA EVROPSKÉM POHÁRU A MISTROVSTVÍ
SVĚTA V IMSTU. TEREZA KYSILKOVÁ VÍTĚZÍ V EP, TOMÁŠ
MRÁZEK JE MISTREM SVĚTA!

Harcovský pohár
��3. závod Českého Poháru na obtížnost
��Liberec, 20.5.
��Divoké výsledky na kolmé stěně vynesly na piedestal Jirku
Lautnera a objev letošního roku Terezu Kysilkovou.

Jestliže Choceň, co se týče stě-
ny, leží na spodní hranici únos-
nosti pro ČP, pak Liberec je již
pod ní. Postavit zde regulérní vy-
trvalostní cesty by bylo takřka ne-
řešitelným úkolem i pro zkušené-
ho stavitele. Proto i přes velkou
a dobrou snahu pořadatelů KTV
FP Technické univerzity v Liberci,
odjížděla většina borců zklamá-
na. Nejlepší lezec Tomáš Mrázek
(ROCK PILLARS/VAN GANSE-
WINKEL) z těchto důvodů ani ne-
přijel. Chyběli také Jakub Hlavá-
ček (TRIOP), Tomáš Doubravský
(ŠUMPERK) a pro zranění Věra
Kotasová (ROCK PILLARS/VAN
GANSEWINKEL). HLAVNÍ SPON-
ZOŘI: ČHS a HIMALAYA 8000.
Sponzoři: Singing Rock, Lanex,
Vertical Sport Šilhan, Hudy Sport,
Direct Alpine, Šťáva…

Třicet čtyři muži a třináct žen
přijelo závodit za hezkého poča-
sí do haly liberecké univerzity na
dvanáct metrů vysokou a takřka
kolmou stěnu – ideální pro závo-
dy na rychlost. Lezly se dvě kvali-
fikačky, což však jednodenní zá-
vod ještě natáhlo. Nejvýše v se-
mifinále vylezli Marek Havlík
(ALPINUS/REEBOK) a Petr So-
lanský (TRIOP/HUDY SPORT), ale
top jim těsně unikl. Petr nádher-
ně zabojoval, protože nižší lezci
měli na postup jen malou šanci.
Vždyť Pólo Kořan (ELIASS/TRIOP)
přijel dobře připravený a těžko by
ho za normálních okolností doká-

zalo porazit sedmnáct lezců! Fi-
nále pak bylo vyloženým sítem
pro menší, nedosahoval už ani
Dan Kadlec (KENTAUR), který se
pohyboval snad nejobratněji ze
všech. Paradoxně to byla nejlep-
ší linie, ovšem moc malé chyty
a žalostně málo stupů. Už dole se
smekl Petr Solanský. V dalším
převisku nedotáhl silový krok ze
spoďáku Tomáš Rakovič (SKY
CLUB BRUMLOVKA). V podob-
ném průtlaku o dva chyty dál
skončili stejně Ondra Beneš (USK
SLAVIE Ústí n/L) a Vašek Malina
(HO RUZYNĚ Praha). Tam, v jed-
né třetině cesty, se postup zasta-
vil. Rosťa Štefánek (HUDY SPORT)
se sice posunul kousíček vzhůru,
ale další chyt nedostal, obsadil
páté místo. Dan Kadlec se poku-
sil přidržet hrany, ale neměl kde
opřít nohu a spadl také. Byl však
zatím nejdál. Konečně až domá-
cí Radim Nosek byl dostatečně
dlouhý nato, aby se natáhl vyso-
ko do plotny na klíčovou „pecku“
a to stačilo na třetí místo! Znudě-
né publikum rozehřál jediný Jir-
ka Lautner (TRIOP), dobře vyleze-
ný ze skal. Jirka efektivním přímo-
čarým pohybem a hlavně silnými
prsty snadno zvládl toto místo,
vystoupal k dalšímu převísku,
kde mu už na velké bouli došlo.
Dokázal však ještě udělat zlaté
„plus“. Vylezena byla sotva polo-
vina cesty, takže se zdálo, že Ma-
rek Havlík má cestu k vítězstvíTo
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Junioři
1. Tomáš Mrázek (1.)

do 17 let:
1. Marcin Szolek (PL)
6. Petr Solanský (3.)

do 15 let:
1. Remo Sommer (SUI)

jmény nejúspěšnějších českých
reprezentantů je uvedeno prů-
běžné hodnocení v příslušné ka-
tegorii.

7. Pavel Solanský (5.)
11. Jan Zbranek
Dívky do 15 let:

1. Jevgenija Maslamid (RUS)
2. Lucie Raifová
3. Tereza Kysilková (1.)

21. Katka Kubilíková
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ČP, průběžné pořadí
Muži
1. Marek Havlík ALPINUS/REEBOK 196 b
2. Tomáš Mrázek ROCK PILLARS/VAN GANSEWINKEL 144 b
3. Petr Solanský TRIOP/HUDY SPORT 131,2 b
4. Jan Zbranek TRIOP 90,4 b

přímo vydlážděnou. Jenomže
Marek se při zakládání paty ne-
chal z boule vyhodit a bylo po fi-
nále…i po zlatu… Diváci hleděli
jako opaření a nevydali ani hlá-
sek. Finále, které opět vrcholilo
až v půl desáté večer, skončilo
bez dramatu. Jirka Lautner si le-
tos snad ani nešáhl na umělou
stěnu (trávil čtyři měsíce ve Špa-
nělsku), poprvé letos přijel na zá-
vody a zvítězil! Nečekané rozuz-
lení.

Ženy měly přece jen hezké vy-
trvalostní finále, kde byl těžký až
závěr. V něm si nejlépe technic-
ky vedla mladičká Tereza Kysilko-
vá (HUDY SPORT Brno). Terka le-
tos skvěle úročí kvalitní tréninko-
vé podmínky. Klíčový závěr cesty
přes převislý kýl lezla s největším
přehledem. Neprotočit se jí vol-
ný chyt, jediná by zřejmě ohrozi-
la top. Opakovaným pokusem
těsně zvítězila před Silvií Rajfo-
vou (TRIOP/UNIVERZITA Brno),
která visela v kýlu s lehkostí, ale
několikeré vypadnutí nohou ji vy-
čerpalo. Skončila stejně se svojí
starší (patnáctiletou) sestrou Lu-
cií. Lucce Rajfové (TRIOP/UNI-

VERZITA Brno) však na druhé
místo pomohlo lepší semifinále.
Juniorky tak ovládly technický
závod. Ze čtyř dospělých žen se
jen Lenka Trnková (SPOLTRADE
GROUP/SALTIC) dostala do finá-
le, avšak jeho závěr technicky po-
kazila. Největší favoritka si tedy
z Liberce odvezla až čtvrté mís-
to. Páté obsadila po hezkém vý-
konu domácí Eliška Karešová
(SLAVIA Liberec) a šesté Katka
Kupilíková (VERTICAL SPORT/
MAKAK).

Rosťa Tomanec

3. kolo ČP, obtížnost, Liberec
Muži
1. Jirka Lautner TRIOP
2. Marek Havlík
ALPINUS/REEBOK/OCÚN
3. Radim Nosek Liberec

Ženy
1. Tereza Kysilková
HUDY SPORT Brno
2. Lucie Rajfová
TRIOP/UNIVERZITA Brno
3. Silvie Rajfová
TRIOP/UNIVERZITA Brno

5. Jakub Hlaváček TRIOP 86,4 b
6. Václav Malina HO RUZYNĚ Praha 85,2 b
7. Rosťa Tomanec TRIOP/SINGING ROCK 84,8 b
8. Pavel Kořan ELIASS/TRIOP 83,2 b
(Mrázkovi a Hlaváčkovi chybí jeden závod)

Ženy
1. Lenka Trnková SPOLTRADE GROUP/SALTIC 204 b
2. Tereza Kysilková HUDY SPORT Brno 172,8 b
3. Silvie Rajfová TRIOP/UNIVERZITA Brno 156,8 b
4. Lucie Rajfová TRIOP/UNIVERZITA Brno 152 b
5. Věra Kotasová ROCK PILLARS/VAN GANSEWINKEL 116 b
(Věře Kotasové chybí jeden závod)

Starci na stěně
Jednu květnovou sobotu to vy-

padalo v Liberci na stěně u Kare-
šů jako v celkem rušném Domo-
vě důchodců. Sešlo se tady totiž
pár staříků a stařenek, aby tu
potrápili svá, tak již dost zubože-
ná těla a doslova z posledních sil
se poprali o vítězství ve druhém
ročníku dnes již tradičního klání

veteránů VVC v překladu Veteran
Viagra Cup. Typicky londýnsko–
liberecké počasí přivítalo oldclim-
bery z Brna, Jeseníku, Hejnic
(těch ale byl zřejmě slušnej „dů-
choďák“!), Jičína a Liberce, kteří
se rozdělili do tří kategorií, ženy
a muži nad 40 let a muži nad 50
let (bohužel letos opět nebyla ob-
sazena kategorie nad 100 let…)

Každý si vylezl tři pěkně posta-
vené cesty (díky, Eliško), které ni-
kterak nešetřily artrózou ztuhlé
klouby přítomných rakváčů (to te-
da díky Eliško!). Do finále, které
vedlo stropem napříč celou stě-
nou postoupili tři nejlepší „topa-
ři“. To se uskutečnilo po krátké
pauze zaviněné májovou průtrží
a velkou vyprahlostí lezců i počet-
ných rodinných příslušníků (ti se
naprosto nezištně zhostili rolí
rozhodčích a organizátorů, čímž

zajistili naprosto bezproblémový
chod celých pretěkov – čest a slá-
va jim!). V babkách to byla cel-
kem jasná záležitost – jičínská
Věrka nedala soupeřkám vůbec
žádnou šanci, protože žádné ne-
měla a byla ve své kategorii sa-
ma samotinká. Díky tomu získa-
la hromadu krásných a praktic-

kých cen připravených optimistic-
kými pořadateli pro první tři
babči. Mezi nejstaršími dědky
nad padesát zvítězil s přehledem
na své stěně hlavní pořadatel Mí-
ra a vyhrál si rovněž krásné, své,
ceny. Je to stále čilý stařík! O ně-
co mladší sokolíci nad čtyřicet se
o první místo na sudu tvrdě po-
pasovali. Jako první nastoupil
hejnický borec Honza a svou mla-
dickou bojovností uváděl přítom-
né dva diváky v úžas. Jeho po-
stup k topu zastavil až hnusně
oblý chyt ve výlezu z převisu
(skvělé druhé místo). Jako druhý
se dotkl finálovky prachovský
bezdomovec Vláďa a i on s pře-
hledem (a stařeckým třesem)
zvládl obtížný převis a v před-
smrtné agónii se proklepal i přes
oblou „kozu“ až do kolmé stěnky
a posléze i do topového chytu

Marek Havlík na semifinálové cestě v Liberci     Foto: autor

Tak těhle hrnků je fakt jen 6 na celým světě! Heč!
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závody
Pohár primátora města Kladna
v lezení na rychlost

(nakonec nečekané a všemi závi-
děné 1. místo). Jako poslední fi-
nalista se zavěsil do stěny velký
favorit, velký bojovník a velký hu-
morista brněnský jura Jirka, vítěz
prvního ročníku. Suše překonal
nástrahy mokrého stropu (ach, ty
liberecké deštíky), prokličkoval
mezi kapkami vody kapajícími
z chytů a nezadržitelně se pro-

plavával k topu. V klíčovém výle-
zu ze stropu však přetočená
expreska (podlý to čin předcho-
zího lezce z Jičína) prodloužila
cvakání natolik, že již brněnské-
mu draku nezbylo dost sil na udr-
žení oblého hnusu v kolmém. Ne-
kompromisní rozhodčí ani po
zhlédnutí videa (kdoví na co kou-
kali!) nic neviděli (jo, ten fernet…)
a tak Jirka obsadil také druhé (a
pěkné druhé, fakt!) místo.

Naštěstí toto nečestné a hru-
bě nesportovní jednání pra-
chovského bezdomovce bylo jedi-
nou černou skvrnou na jinak per-
fektní akci (díky, Karešáci a jim
spřátelení pomocníci) se spous-
tou krásných a originálních cen
(díky sponzorům: „Díky, Pavle“),

tunami jídla, litry fernetu a hekto-
litry pivka – zkrátka dost dobrá
akce s dost dobrými lidmi za dost
hnusnýho počasí!

Pár jmen závěrem:
Hlavní pořadatel: Míra & comp.
(všichni Karešovi)
Hlavní (neomylná) rozhodčí:
Zuzka (Zbranková)

Hlavní písařka a postranní roz-
hodčí:
Petra (Melicharová)

Muži nad 50 let
1. Míra Kareš, Liberec
2. Vláďa Jedlička, Liberec
3. Jarda Akrman, Hejnice

Muži nad 40 let
1. Vláďa Slouka, Jičín
2.– 3. Jirka Čermák, Brno
a Honza Kašpar, Hejnice
4. Zdenda Zbranek, Jeseník
5. Zdenda Melichar, Hejnice

Žena nad 40 let
1. Věrka Slouková, Jičín

Nakonec ale stejně zvítězili
všichni, kteří se nezalekli deště,
těžkých cest ani množství alkoho-
lu servírovaného obětavou Jan-
čou Karešovou. Velkým úspě-
chem je ale určitě i fakt, že všich-
ni přežili bez infarktu nejen své
hrdinské výkony, ale i následující
celonoční hodnocení (samozřej-
mě kladné!) v nedaleké osvě-
žovně!

Jo, a za rok, někdy v květnu,
si zařiďte volno ze svých „důcho-
ďáků“, ústavů a LDNek, vemte
berle a své léky, změřte si tlak
a změřte své síly s ostatními děd-
ky a babkami při 3. ročníku VVC
Veteran Viagra Capu, Nebo Ka-
pu? Jo ta prostata…

 Z pověření pana Kareše
sesmolil Houmles

Že letošní jaro není příliš na-
kloněno lezení a soutěžím mimo
vytopené tělocvičny a haly, doká-
zal i druhý závod letošního čes-
kého poháru v rychlolezení. Po
Novém Boru tentokrát nejrychlej-
ší české lezce přivítalo deštivé
Kladno a jeho perfektní, 24 me-
trů vysoký komín. Účast byla po-
někud slabší, překližkoví lezci se
zřejmě zalekli nevlídného počasí
a mnozí možná i obtížných cest,
které byly již tradičně spíše
rychlostně silově obtížnostní
a skutečně se stávalo, že někteří
soutěžící dlouhou a místy pěkně
dachózní cestu ani nedolezli! By-

li to většinou nejmladší žáčci, je-
jichž výkony však byly v daných
podmínkách obdivuhodné a divá-
ky bouřlivě oceňované.

Vrtochy letošního sibiřského
jara tvrdě prověřily trpělivost
a připravenost nejen pořadatelů,
ale i samotných závodníků, kteří
v dešti větru a zimě předváděli pří-
mo heroické výkony a stále zlep-
šovali dosahované časy. Kdo chtěl
zasáhnout do boje o pěkné pohá-
ry musel jednotlivé cesty „vyběh-
nout“ pod jednu minutu! Na 24

metrech, přes dva převisy, po ma-
lých mokrých boulích a stropá-
cích plných vody – hmm, celkem
slušný nářez! Lezlo se a občas
i plavalo ve čtyřech kategoriích
od sedmiletých „capartů“, po čty-
řiačtyřicetileté „kmety“!

O vítězství v juniorských kate-
goriích se podělili sourozenci
Hrozovi z Děčína – Lucka ve finá-
le s přehledem „předeběhla“
svou soupeřku Martinu Glásero-
vou z Liberce a Libor skvělými ča-
sy, kterými by se umístil na bed-
ně i mezi muži, porazil každého,
kdo mu přišel do cesty.

V ženách očekávané finále

Eliška Karešová v. Lenka Trnková
skončilo těsným, ale zaslouže-
ným vítězstvím mladé liberecké
juniorské reprezentantky, která
tak po vítězství v Novém Boru
v kategorii žákyň jasně ukázala,
že patří mezi nejrychlejší ženy
a dívky v České republice.

V nejpočetněji obsazené kate-
gorii mužů si putovní Pohár pri-
mátora města Kladna odvezl na
FTVS silově skvěle disponovaný
trenér naší lezecké reprezentace
Slávek Vomáčko, který o pár se-

...a končíme, pánové

Není nad klasiku -
finalista Jirka Čermák
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Ravenna
Poslední červnový víkend se

naše nejmladší reprezentanti do
15 let zúčastnili již čtvrtého roč-
níku mezinárodních závodů v ital-
ské Ravenně. Bojovali na stěně po-
stavené u moře s ostatními repre-
zentanty ze sedmi států Evropy
v boulderingu, obtížnosti a rych-
losti. Naprosto skvěle a nápaditě
postavené bouldry našim seděly
a svědčí o tom i jejich umístění.

Kat. C –chl.1.m. M.Stráník,
kat. C –d.1.m. A.Čermáková, 3.m.
T.Čermáková, kat. B –d. 1.m M.S.

Rajfová, 2.m. L.Hrozová. Na me-
dailové pozice v obtížnosti vy-
stoupili v kat. C –chl. 3.m. M.
Stráník, C–d.1.m. T.Čermáková,
2.m. A. Čermáková, kat.B –d.
1.m. S. Rajfová, kat.A–d. 3.m.
E. Karešová.

Závěrečná rychlost prověřila
všestrannost závodníků a byly
z toho opět medaile. Kat.C.–
chl.2.m. M. Stráník, C.–d. 1.m.T.
Čermáková, 2.m. A. Čermáková,
B– d. 2.m. S. Rajfová, A–d. 3.m.
E. Karešová. Celkově po třech dis-
ciplínách jsme s umístěním vypa-
dali takto: C– chl. 2.m.M. Stráník,

C –d. 1.m.T.Čermáková, 2.m. A.
Čermáková,B–d. 1.m. S. Rajfová,
3.m. L.Hrozová.

Další závodníci dosáhli ve
svých kategoriích umístění do 10.
místa, což je velmi potěšitelné.
Jsou to Š. Stráník, A. Ondra, J. Ká-
cal, Z. Zbranková, M. Glaserová,
L. Hroza.

Závody měly jako tradičně vel-
mi vysokou jak sportovní tak
organizátorskou úroveň. Jsme rá-
di, že naše experimentátorská
trenérská činnost slaví úspěchy,

protože mnoho dnes ve světě
známých lezeckých osobností jak
v juniorských, tak seniorských ka-
tegoriích začínalo svou kariéru
na těchto závodech.

A nemyslete si, že cesty pro
mladší kategorie jsou bůhvíjak
lehké. V dalších dnech jsme si
v lezecké oblasti Arco ověřili, že
naše mládež zvládá i obtížnosti
7 a 7b, 7c. Tatínkům trenérům už
nakonec nezbývalo nic jiného,
než se nad Arcem zavěsit do ně-
kolikadélkových klasických cest.

Další na www.istrice.it.
 S.R., D.Č.

Na novinky typu perfektních
bouldrovek, obřích umělin a ta-
ké narůstajících uživatelských
poplatků za jejich užívání jsme
si už zvykli. Ale i v této oblasti se
dokáže objevit nejen nové poje-
tí vlastního zařízení, ale přede-
vším přístupu provozovatelů
a uživatelů. Že tomu nerozumí-
te?

Při výjezdu nováčků HO Loko
Brno jsme zavítali na slovenské
skalky a mimo jiné i na Skalku
u Trenčína. Protože bylo nejisté
počasí, uvítal jsem nabídku Du-
ceho na přespání celé naší sku-
piny na stěně. Očekávání malé

bouldrovky bylo vystřídáno mo-
hutným překvapením.

Stěna se totiž nachází v ob-
jektu bývalé povodňové přečer-
pávací stanice, a tak prostoru by-
lo téměř přespříliš. Polovina je
zmenšená, zateplená a uvnitř
ukrývá špičkovou bouldrovku
mnoha sklonů. Dopady jsou vy-
řešeny ideálním využitím starých
matrací a koberce a hlavně je
pod stěnou čisto a nikoli tuny
mádža smíchaného s prachem,
jak je, bohužel, často obvyklé. Dru-
há půlka haly je zanechaná v pů-
vodních rozměrech a skýtá mož-
nost lezení na třech větších, mír-

tinek ve finálovém rozlezu „pře-
pádloval“ domácího favorita Da-
vida Parkose. Třetí místo si dru-
hým nejlepším časem dne „vy-
sprintoval“ prachovský junior Pa-
vel Slouka.

Celá akce se i přes naprostou
nepřízeň počasí velice zdařila
a i když byl závod několikrát pře-
rušen a uvažovalo se i jeho před-
časném ukončení, tak přesto všich-
ni po nezbytném rozmražení ně-
kolika litry grogu odjížděli spoko-
jeni na své vyhřáté bouldrovky
a příští rok, věřme že za lepšího
počasí a s větší účastí našich
rychlolezců, jdou do toho znovu!

  Houmles

A jak to tedy dopadlo?
Muži
1. Slávek Vomáčko, FTVS Praha

2. David Parkos, HOKOK Klad-
no
3. Pavel Slouka, LK Prachov

Ženy
1. Eliška Karešová, Slavia Liberec
2. Lenka Trnková, USK Slavia Ústí
n.L.
3. Věra Slouková, LK Prachov

Žáci
1. Libor Hroza, HO ASCENT
2. Jiří Otta, USK Slavia Ústí n.L.
3. Jindřich Bláha, Extrém Team
Kadaň

Žákyně
1. Lucie Hrozová, HO ASCENT
2. Martina Gláserová, Slavia Li-
berec
3. Světlana Kadlecová, Extrém
Team Kadaň

Pod Trenčínským hradem

ně převislých stěnách (cca 8 m)
a především místní specialitku,
kmeny na lezení se zbraněmi ja-
ko v ledu. Rozhodně jsme se po ce-
lý dlouhý večer nenudili a řádně
všechno odzkoušeli. Někteří z no-
váčků až tak dobře, že toho druhý
den na Skalce už moc nepolezli.

Teď tak trochu k té části dru-
hé, totiž jak stěna funguje. To, že
vůbec tohle dílko mohlo vznik-
nout, umožnily dvě věci. Za prvé
to byla vstřícnost města Trenčín,
které velmi výhodně, téměř zdar-
ma poskytlo objekt. Za druhé to
byla Duceho obětavost, nadšení
i nemalé finanční náklady hraze-
né osobně. Vstup na stěnu je to-

tiž při dodržování formálních pra-
videl zdarma! Otvírací doba je
daná pevně pouze pro laiky, kte-
ří mohou dvakrát v týdnu odzkou-
šet o čem že to lezení vlastně je.
Jinak je potřeba se domluvit pří-
mo s Ducem na jeho telefonu
0903751802.

Pokud vám na Slovensku za-
čne pršet a máte volný den a ces-
tu přes Trenčín, určitě stojí za to
udělat si malou zastávku. Ozkou-
šíte stěnku co má celkem 140 m2,
na kterých je umístěno cca 1400
chytů od různých výrobců, pros-
tě klasická všehochuť, co se zas
jednou opravdu vydařila.

 Zoban
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Redakční
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ČASOPIS PRO HOROLEZCE
SKIALPINISTY

SKALKAŘE
VODÁKY

A PARAALPINISTY

44444 / 0/ 0/ 0/ 0/ 0 11111
ročník XII

(Hotejl XXXV)

Místo dloubání se v uchu uprostřed
klasické okurkové sezony se v redakci
netrhly dveře a zvonily telefony. Máme
Mistra světa! Příznivci i odpůrci závodů se
protentokrát shodli – je to paráda!
Bomba! Darda! Konečně někdo
překonal legendární výsledky Hudyho
a Tomase Čady. Jedni volají „redaktůrci,
pište!“, druzí říkají „jen se nezblázněte!“
Klasika. Hledání kompromisu, protože
nikoho nemůžu nutit, aby šel
v Mrázových stopách, stejně jako nemůžu
hnát do hor někoho, komu nic neříkají –
také nemusí, není to povinné, každý
svého osudu strojvůdce, že ano.

Takže jako vždy, obsah a rozsah
článků odpovídá zhruba skladbě čtenářů.
Pokud si myslíte, že ne, nedá se nic dělat.
Ale fakt to víme dost přesně. Ať už
patříte ke kterékoli skupině, nedělejte si
iluze. Vaše představa se totiž opírá právě
o tu skupinovou příslušnost. Zkrátka
specializace se prohlubuje, nůžky se
rozevírají a požadavek na vzájemnou
toleranci je čím dál naléhavější – jako
v celé společnosti. A myslím tím (fíííha,
teď si troufám! To bude asi tím vedrem.)
společnost celosvětovou. A na schopnosti
tolerance je třeba pracovat – nejméně
tak poctivě a zarputile, jako Mráza na
své cestě za titulem. A tečka, jinak to
nejde a obávám se, že ani nepůjde.

Zatímco Mrázek stoupal po finálovce
v Immstu jako dým, v redakci se potil
počítačový mág ve snaze vytvořit síť ze tří
krapet nesourodých komplů. Také
zvítězil. Takže své příspěvky, náměty na
články atd. posílejte na adresu:
roubal@montana.cz, reklamace
nedoručených Montan a problémy
předplatného či fakturace adresujte:
eva@montana.cz. Nadávky, invektivy
a jiné obecné a nepříjemné věci nacpěte
do mailu: montana@montana.cz. Ta
poslední schránka je univerzální, sedím
u ní já – a také se každý den vybírá…
Kamenná adresa redakce je stejná, jen
telefon na sekretariát je nový –
05/32163627.

Jinak k žádným katastrofám ani
překvapením v redakci nedošlo, redakční
konzultace měly standardní průběh – pár
návštěvníků odcházelo pobavených, pár
fialových. Přesto, že bylo 31 ve stínu,
nikoho nekleplo. A Zoban ukončil
studium – podle papírů by měl být
učitelem. (…)

Pěkný zbytek léta!

�

hovory z montany
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ARNO PUŠKÁŠ
� 4.2.1925 � 9.6.2001

9. června t. r. zemřel ve věku 76 let nejznámější
slovenský horolezec, grafik a publicista Arno
Puškáš.

První tatranskou túru absolvoval v r. 1941,
natrvalo se do Tater přistěhoval v r. 1946. Nejprve
dělal chatára na Chatě pod Rysmi, později na
Kežmarské chatě. Od r. 1958 do r. 1968 byl
členem Horské služby a československého
reprezentačního družstva, později se věnoval
publicistické a grafické činnosti.

Desítky zimních a letních tatranských prvo-
výstupů, 25 pětitisícovek, 4 šestitisícovky, 3
sedmitisícovky a skoro osmitisícovka – předvrchol
Nanga Parbatu (v r. 1969)– to je bilance Arna –
horlezce.

Však jeho snad největší „stopou“ zanechanou
mezi horolezci je jeho desetidílný průvodce (spíše
monografie) Vysoké Tatry. Tatry znal Arno jako
nikdo jiný a v kombinaci s jeho příslovečným
puntičkářstvím vzniklo dílo, které bude navždy
výchozí publikací pro všechny, kdo se o tatranské
horolezectví zajímají.

Motto z jeho první (1953) knížky Horolezci
v tatranských stěnách: „Hore sá chlapci lezci–
techníci, nech zvonia skoby na karabínach a nech
sa rútia bajky o nedostupnosti tej onej tatranskej
steny“ plně vystihuje dobu, ve které Arno vlastně
zakládal moderní sportovní horolezectví v Tatrách.
Co na tom, že jeho tenkrát technické cesty se
lezou volně! V trikunách a s konopným lanem by
si to i dnešní lezci rozmýšleli. A ty cesty se lezly
a určitě se polezou dál, to je jisté.

Arna – tedy pana Puškáše – jsem si troufl
oslovit až někdy v sedmdesátých letech. Byl to
přece Pan Puškáš a tykat jsem si mu dlouho
netroufal. I on byl zdvořilý. Na jedné záchrance
v Kežmaráku (to už měl Arno dost roků) volal na
Pavouka Pochylého: „Pán Pavúk, chodte trocha
doprava!“

Tož tak. Zůstalo toho za Tebou, Arno, hodně.
Nedá se to všechno vypsat. Ale určitě to nikdo
nezapomene!

J.R.
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